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Un răspuns de la Regionala 

de Căi Ferate București

Urmare articolului intitulat «Călătorii vesele... 
urmări triste», apărut în revista«Flacăra»nr. 41, 
privitor la unele aspecte negative din trenurile 
de călători, vă informăm:

Cele semnalate cu privire la modul de compor
tare a unor călători sînt juste. Multi dintre aceștia 
nu respecta normele de călătorie și, spre regretul 
nostru, printre astfel de călători se găsesc și 
salariați ai Căilor ferate.

Organele noastre de control, precum și lucră
torii de la miliție, totdeauna iau masuri împotriva 
celor care tulbură liniștea și nu permit desfășurarea 
unei călătorii normale.

în prezent, au fost luate măsuri de intensificarea 
acțiunilor de control, în echipe, sprijinite de or
gane de miliție, pentru depistarea și tratarea 
elementelor rău intenționate, in acest sens au fost 
reinstruiți șefii de tren, conductorii de bilete și 
organele de control, pentru a aplica prevederile 
deciziei 329/1966 și H.C.M. nr. 2 507/1969, care 
reglementează modul de tratare a contravențiilor 
săvîrșite în trenuri și stații de cale ferată. Regio
nala de căi ferate București a apelat la marile 
întreprinderi cu salariați navetiști pentru atențio
narea lor asupra consecințelor ce le au de suportat 
cei care încalcă normele de călătorie. La fel s-a 
procedat și cu unitățile feroviare aparținînd 
Regionalei C.F. București.

Considerăm că măsurile luate vor fi eficiente 
șt se vor putea oferi publicului condiții mai bune 
de călătorie.

Totodată găsim necesară măsura de populari
zare a celor ce contravin la normele de călătorie, 
prin publicarea acestora în ziare și reviste.

Director,
Erachie Mocofan

De trei ani aștept o rezolvare

Mă numesc Dumitra Rădoi, în etate de 34 de ani, 
cu domiciliul provizoriu în str. Dej nr. 66, sector 8, 
București. La etatea de 16 ani m-am îmbolnăvit 
de ochi și boala a progresat pînâ la gradul I — 
neavînd posibilitatea de a mă căuta imediat — 
astfel că în prezent merg numai însoțită; în același 
timp am contractat și alte complicații interne. 
De la etatea de 10 ani am rămas fără mama, 
tatăl bețiv m-a părăsit, astfel că an crescut 
printre oameni străini mai cu inima și prin spitale 
de specialitate. Doctorii îmi prescriu diverse 
tratamente ce trebuie să le fac la domiciliu, 
dar eu nu am casă și nu le pot face. De trei ani 
stau la doi oameni bătrîni și bolnavi de la adresa 
de mai sus, dormind pe o ladă, într-o marchiză. 
Am cerut și mi s-a aprobat o locuință, dar de trei 
ani sînt purtata pe drumuri, fără ca spațiul locativ 
al sectorului 8, să-mi dea casă. Mă încadrez în 
H.C.M. nr. 1651/1968, avînd drept la spațiu 
și pentru însoțitor, prezentînd și certificate medi
cale în acest sens, totuși numai o singură dată am 
fost trimisa la o locuința în care nu m-am putut 
muta — casa fiind pe beci, prost întreținută și 
încălzită cu lemne. Eu am cerut casă încălzită 
central deoarece nu pot manipula lemne, cărbuni 
și să umblu cu foc, fiind expusă la incendiu.

Toate intervențiile mele pe la forurile în drept 
au rămas fără nici un rezultat.

Din partea Consiliului Popular 
al sectorului 8

Ca urmare la adresa dumneavoastră prin care 
ne-ați trimis sesizarea numitei Rădoi Dumitra 
din București, str. Dej, nr. 66 sectorul 8, vă facem 
cunoscut următoarele:

Dat fiind situația locativă a petiționarei, aces
teia i s-a atribuit de către conducerea Consiliului 
popular al sectorului 8 un apartament de două 
camere în blocul 7, Dealul Frumos, primind în 
acest sens comunicarea de repartizare nr. 5 382 
din 16.Xl.1973.

Ca atare ^cererea sa a fost soluționată favorabil.

Vicepreședinte, Șef serviciu
C. Cotovelea Beciu Tache

De la Grădina zoologică București

Colectivul Grădinii zoologice București a ur
mărit cu interes serialul despre viața și moartea 
Lidiei Jiga, publicat în ^«Flacăra» sub semnătura 
maestrului A. losefini. în ultimul episod al acestui 
serial («Flacăra» nf. 49/965 din 1 dec. 1973) 
se face însă o afirmație eronată și anume că tigrul 
Amur — ucigașul Lidiei — ar fi murit la Grădina 
zoologică în urma unui soi de grevă a foamei.

Ne simțim datori să precizăm pe această cale 
că Amur nu a aparținut niciodată Grădinii zoolo
gice București, nu s-a aflat niciodată în Grădina 
zoologică București și, în consecință, nu putea 
muri în locul indicat de autorul serialului. în reali
tate tigrul Amur și-a sfîrșit viața în menajeria_ 
circului București, ca urmare a unor cauze mai 
prozaice decît cele suspicionate în episodul care 
încheie serialul.

Desigur este vorba de un simplu amănunt, dar 
orice relatare se compune la urma urmelor din 
nenumărate amănunte, care s-ar cuveni să fie 
redate cit mai conform realității.

Director, 
biolog Mihai Cociu

Aceasta este adevărata mea scrisoare

Cu surpriză și indignare am citit în «Flacăra» 
nr. 5f din 15 decembrie 1973, o scrisoare care 
purta semnătura mea și pe care redacția a publi
cat-o ca fiind trimisă de mine revistei.

De la început vreau să vă spun că astăzi este 
pentru prima dată cind vă scriu și că acea pre
tinsă scrisoare a mea publicată nu-mi aparține. 
Ea este, probabil, actul condamnabil al unuia dm 
iresponsabila care, din păcate, mai au acces pe 
stadioane și sînt decent denumiți «înflăcărați 
susținători.»

indignarea și surpriza nu mi-o produce însă un 
asemenea ins. în viața mea de jucător de fotbal 
am văzut prea mulți din aceștia, care m-au 
huiduit și insultat, ca dealtfel pe aproape fiecare 
din fotbaliștii noștri. Aceia au făcut-o în mod 
direct, acesta însă, indirect.

Sînt însă surprins și indignat de faptul că o 
revistă de prestigiu a putut da curs și publica, 
fără nici o urmă de rezervă, cd fiind a mea, o 
asemenea «scrisoare».

îmi place să cred că redactorii cunosc cite ceva 
și din viața fotbaliștilor. în acest caz ar fi putut 
măcar să deosebească stilul și ortografia unui 
student anul II la Institutul medico-farmaceutic 
din Tg. Mureș de stilul și ortografia unui agramat.

Personal consider publicarea unei asemenea 
«scrisori» fără ca în prealabil să se fi cercetat, 
direct sau prin deducție, autenticitatea ei, nu 
numai ca o insultă adusă mie, ci și dascălilor și 
profesorilor mei.

Vă rog să publicați adevărata mea scrisoare 
în paginile revistei dumneavoastră pentru a spăla, 
măcar în parte, rușinea de care am fost acoperit. 
P.S. Sînt Boloni Ladislau din Tg. Mureș, str. 
Brașovului nr. 13, ap. 12 și mi-am îngăduit să vă 
scriu de mină pentru ca eventual să puteți compa
ra scrisul meu cu acela din «scrisoarea» în cauză.

Anunțăm, cu acest prilej, pe toți aceia 
care ne vor mai trimite scrisori semnate 
în scopuri răuvoitoare cu numele altor 
persoane că vor face obiectul unor anchete 
riguroase ale redacției. Substituirile de 
persoană, cu toate implicațiile lor, vor fi 
făcute publice în paginile revistei.

Vuicana-Băi ar putea renaște

Una din stațiunile balneare ale țârii noastre 
este pe cale de dispariție: Vulcana-Băi, județul 
Dîmbovița, la 10 kilometri de gara Lăculețe, pe 
șoseaua Tîrgoviște-Moroeni.

Sînt Ion Opaiu din București str. prof. Ion 
Ursu 31 și am cunoscut aceasta stațiune cu ani în 
urmă, in timpul verii era aid animație, oameni 
mulți veniți la bai. Existau 3-4 restaurante, un parc 
cu pavilion și muzică 0 uzină cu pompe 
absorbante pentru scos apa din puțuri. Exista și 
un izvor cu apă minerală (gen Câciulata), izvorul 
Doctor Ovezea. Astăzi i-a mai rămas doar numele 
de băi, doua bazine pentru captarea apei, pu
țurile părâginite, un început de hotel (doar 
fundația).

Cauza ? Nu o cunosc, poate delăsarea organelor 
locale, poate epuizarea sursei de apă. Cu mai multă 
bunăvoință și atenție cred că s-ar putea face ceva 
pentru ca localitatea aceasta să nu rămînă doar 
un nume pe harta țării.

Cămine pentru pensionari la 
munte și la mare

Mă numesc Ionescu Ștefan, sînt pensionar, 
cu domiciliul în Cernavodă, str. Viitorului nr. 1. 
Am citit în «Flacăra» mai multe articole în care 
se punea problema căminelor pentru bătrîni.

Eu am o propunere: să se construiască astfel 
de cămine în orașe montane și în orașe spre litoral, 
bineînțeles în orașe mai mici, cu vii sau livezi 
pomicole, grădini sau cu culturi de porumb, 
unde să mai poată lucra ca zitieri, deoarece legea 
le permite. Cu banii cîștigați ar mai acoperi unele 
mici cheltuieli. Aș mai propune pentru pensionarii 
care au nevoie de tratamente la băi, la munte 
sau la mare, pe un termen de la o lună pînâ la 
3 luni anual, să se prevadă o anexă la vile, cu 
cîteva camere și paturi, masă la cantina, iar plata 
biletului să se facă pe linie sindicală, în funcție 
de valoarea pensiei.

Cite cuvinte se pot învăța pe oră?

Mă adresez revistei dumneavoastră cu speranța 
că veți pune în discuție o problemă care se pare 
că este aproape generală. Este vorba de școală, 
și anume că la Școala 194 din București; sectorul 5: 
în clasa a ll-a sînt 85 de elevi. Din acești 85 de elevi 

(la început împărțiți în trei clase), s-au făcut 
numai două clase în urma instrucțiunilor date de 
forurile tutelare, in aceste condiții, într-o clasă 
sînt 42-43 de elevi.

Nu sînt profesor de meserie ci economist (mă 
numesc Victor ioniță). și ca atare nici nu încerc să 
comentez fenomenul. încerc însă să-mi imaginez 
cum se desfășoară o oră de curs într-o asemenea 
clasă. O ora de curs are 50 de minute, din care 
orice s-ar spune se mai pierd minimum 
10 minute cu alte probleme (catalog, mici dis
cuții etc.). Rămîn deci mai puțin de 40 minute, 
pentru un elev mai puțin de un minut.

In clasa a ll-a s-a introdus, lucru foarte bun, 
predarea unei limbi modeme. Vă rog însă să vă 
imaginați cum poate să se desfășoare o asemenea 
oră. Dacă un cuvînt trebuie să fie repetat de fiecare 
din cei 43 de elevi, cîte cuvinte au fost învățate 
într-o oră de curs ! Nu cred că reducerea cu cîteva 
zeci sau chiar sute de lei a cheltuielilor de învă- 
țâmînt sa poată fi considerată economie. Nu cred 
că așa trebuie înțeleasă educarea generațiilor 
viitoare ale societății noastre.

Din partea Mmisterului Educației 
și Învățămîntului

Vă comunicări că problema semnalată a fost 
soluționată favorabil de Inspectoratul școlar al 
Municipiului București, în sensul că la clasa a 
ll-a a Școlii generale nr. 194 din București s-a 
acordat cel de-al treilea post de învățător.

șef serviciu 
Ion Radu

Despre urări și geografie TAROM!

Ca să nu fie, desigur, mai prejos decît pe tra
seele externe, TAROM a reintrodus și pe cursele 
interne, odată cu noul orar de zbor pentru ano
timpul rece, amabilul gest de a-și saluta pasagerii 
la urcarea în avion, de a le oferi — pe lîngă tava 
cu bomboane — amănunte asupra zborului. Nu-i 
totul încă bine pus la punct in două rînduri pe 
ruta Cluj-Sibiu și retur stewardesa era, cum se 
spune, în dublu exemplar, întrucît ea doar oficia 
la stația de amplificare, iar restul, adică ser- 
viicile printre rîndurile de scaune, era lăsat în 
seama unui coleg. «Stimați pasageri — ne-a 
anunțat ea — acum zburăm deasupra orașului 
Blaj. Mersi!» (jos era într-adevăr Blajul, dar de 
ce acest străin «mersi» ?). Apoi: «Stimați pasageri, 
în dreapta noastră puteți vedea orașul Ocna 
Mureș. Mulțumesc!» (jos era Cîmpia Târzii, 
totuși ce ospitalier a părut cuvîntul «mulțumesc»). 
Cît despre tonul cu care se ofereau asemenea re
lații, acesta era unul rece, sec, de lehamite chiar. 
Măcar feminin am fi vrut să fie glasul stewardesei, 
atît și nimic mai mult Ca să ne fie drumul încu
nunat cu un zîmbet...

P.S. Sînt Teodor Mateescu din Cluj și felicit mili
țianul de la aeroportul Sibiu pentru usturătoarea 
lecție publică despre... ținută adresată celor doi 
pasageri, oameni tineri, îmbrăcați de-a valma, ca 
aduși de ape, pe care i-a asigurat că-l va informa 
și pe colegul său — șef de post din circumscripția 
de unde erau cei doi.

Sora mea încasează drepturile mele 
de urmaș a

Sînt Grigoriță C. Valentin, născut în orașul 
Huși, domiciliez în prezent la Căminul de copii 
orfani din comuna Gogești, satul Giurcani, 
județul Vaslui. După moartea tatălui meu, Gri
goriță Constantin, pensionar C.F.R., am rămas în 
seama surorii mele, Florîca Grigoriță casieră 
la C.A.P.-Huși. Tata a avut o casă în orașul Huși, 
strada Sf. Gheorghe nr. 4 și am locuit împreună 
cu sora mea de la data decesului. Sora mea a 
primit drepturile ce-mi reveneau ca urmaș al 
tatălui meu — 800 lei lunar. Acum doi ani am 
fost alungat de acasă și dus ia școala de la adresa 
de mai sus. Nu mi-a mai dat nici un ban, nici 
îmbrăcăminte. în acest moment mă găsesc la 
spitalul din Murgehi, județul Vaslui, fiind bolnav 
grav. După însănătoșire urmează să mă întorc 
la școală. Am 17 ani, am rămas bolnav pentru tot 
restul vieții și aș vrea foarte mult să mi se facă 
și mie cîtuși de puțin dreptate.

Medicul din comuna mea nu-mi 
facilitează ceea ce am dreptul prin lege

Mo numesc Bobolat Maria din satul Drașov, 
comuna Spring, județul Alba, sînt în etate de 65 
de ani, pensionară C.A.P. De aproximativ 15 ani 
sufăr de ulcer varicos la piciorul drept, boală care 
a ajuns într-un stadiu foarte avansat care îmi 
produce dureri foarte mari și insuportabile.

Aproape în fiecare sâptămînă sînt nevoita să-mi 
cumpăr medicamente, iar eu sînt singură la țară 
și nu întotdeauna am posibilități bănești pentru 
a-mi procura medicamente.

In nenumărate rînduri m-am dus la dispensarul 
medical din comună rugîndu-mă de medicul de 

aici să-mi facă rețeta dublă pentru a primi me
dicamente gratuit, însă de atîtea ori medicul a 
refuzat.

Doctorul specialist în boli de piele care mă 
tratează, care se află în comuna Miercurea, 
județul Sibiu, îmi spunea că dînsul mi-ar face 
rețeta dublă dar nu-mi dă de la farmacie, deoarece 
nu sînt din acel județ și nu aparțin de circumscrip
ția medicală unde dînsul face serviciu, spunîn- 
du-mi să mă duc în comună la mine ca medicul 
să-mi elibereze rețeta pentru a primi medicamen
tele gratuit Stau și mă gîndesc. Oare în județul 
Sibiu sînt alte legi decît în județul Alba, oare dacă 
aș locui în județul Sibiu se poate să primesc me
dicamente gratuit însă în județul Alba, nu.

Mă întreb mereu. Dacă statul nostru prin grija 
pe care o poarta oamenilor muncii, prin cheltuie
lile considerabile ce le face pentru sănătatea 
oamenilor și acordă acest drept la o anumită 
categorie de oameni bolnavi, de ce medicul de 
circumscripție se opune pentru a-mi facilita 
această posibilitate.

Eu nu-mi cer decît dreptul meu, drept dat de 
legile acestei țâri unde omul este cel mai prețios 
capital.

Ministerul Sănătății direcția asistenței 
medicale ne răspunde

La adresa dumneavoastrâ nr. 3884 privind 
scrisoarea numitei Bobolat Maria, din comuna 
Spring, județul Alba, vă facem cunoscut urmă
toarele:

Direcția sanitară a județului Alba care a analizat 
cele sesizate în scrisoare la nivelul dispensarului 
medical comunal, a luat măsuri ca bolnava să 
primească medicamentația necesară pentru tra
tamentul ulcerului varicos de care suferă, de la 
Policlinica Sebeș.

director,
doctor Claudiu Taindel

inspector general 
doctor Mauclair Bacruban

Un mijloc de transport și după 21,30

Mă numesc Florescu F. Florian și sînt de baștină 
din localitatea Livezi-Podari, municipiul Craiova, 
unde și locuiesc.

Lucrînd la o întreprindere din orașul Craiova 
(I.R.E.C.), iar seara avînd cursuri la Liceul 
industrial energetic Craiova, pentru a mă deplasa 
de acasă și pînă în orașul Craiova, care este la 
o depărtare de domiciliul meu de 8 kilometri, mă 
folosesc de autobuzele de pe traseul «10 Parc- 
Livezi». De dimineața de la ora 5,30 și pînă seara 
la ora 20,30 aceste autobuze circulă relativ bine, 
însă depășind această oră, nouă, seral iști lor (nu 
sînt singurul), și altor cetățeni întîrziați prin 
oraș nu le mai rămîne decît speranța de a ajunge 
acasă cu o cursă specială a fabricii de zahăr 
Podari. Aceasta cursă merge însă numai pînă la 
fabrică, la 3,5 kilometri distantă de satul cel mai 
apropiat și nu ia întotdeauna pasagerii nesala- 
riați ai fabricii. Riscăm sa venim acasă cu ultima 
cursă specială a Fabricii de confecții, de la ora 
23,15.

Cei care se ocupă cu organizarea transporturilor 
în Craiova ar fi bine sa ia măsuri pentru a avea 
și noi, salariații din satele Livezi, Gurăslău, 
Glod, de preferință la ora 21,30, un mijloc de 
transport care să ne ducă la casele noastre. O 
soluție ar fi ca mașina cursă specială să meargă 
pînâ în satul Livezi. Aceasta măsură ar mulțumi 
pe toată lumea.

Acest tip de covoare ar avea 
multe avantaje

Sînt Mogîldea Alexandru, domiciliat în Brașov, 
aleea Petuniei nr. 2, apart. ^6, de profesie tehnician 
mecanic. Doresc sa vin cu o propunere pe care, 
dacă veți găsi de cuviință, vă rog sâ o publicați 
în revista «Flacăra».

Deoarece în majoritatea cazurilor în căsnicie 
femeia este aceea care, pe lîngă multe alte treburi, 
bate și covoarele sau le curăță ai aspiratorul și 
cum aceste operațiuni o obosesc și îi ocupă mult 
timp, m-am gîndit sâ propun specialiștilor din 
cadrul Ministerului Industriei Ușoare fabricarea 
de covoare din material plastic pe suport de buret 
de 1 centimetru grosime. Aceste covoare ar urma 
sâ se fabrice în diferite culori și diverse modele, 
stabilite de specialiștii fabricii ce le vor confecțio
na, cunoscind că în prezent asemenea covoare din 
PVC se fabrică în țara noastră, dar de dimensiuni 
mici și numai pentru băi.

Eu găsesc că acest tip de covoare ar avea mai 
multe avantaje și anume: 1) ar putea fi întreținute 
ușor — prin ștergerea cu o cîrpâ; 2) ar fi incompa
rabil mai igienice decît covoarele persane, mochete 
etc., care sînt acumulatoare de praf; 3) ar avea 
un preț de cost cu mult sub al celor persane: 
4) ar aduce mari economii de lînă țării noastre.

Dimensiunile la care ar urma sd se fabrice 
aceste covoare ar putea fi cele adecvate dimen
siunilor apartamentelor pe tipuri de blocuri.

Vă anunțăm, stimați cititori, că revista «FLACĂRA», redactorii și colaboratorii ei nu iau în considerație scri
sorile anonime. Pentru a face față tuturor solicitărilor și pentru a da curs unui număr cît mai mare de scrisori, vă 
rugăm să vă expuneți sugestiile, propunerile sau alte probleme în maximum 40 de rînduri.
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numi-vom deci unire ceea ce
- —  -------------------------------------------------- -------------- -—-———-----------

sînte azi

Numi-vom deci Unire ceea ce sintem azi, 
Nu numai adunarea faptelor vechi de arme, 
Pentru că sintem, astăzi, românii comunarzi, 
în care nici o clipă-a istoriei nu doarme.

Nu date ce se-ndeasă, spre-a se mări abrupt, 
Nu lăudăroșenii ce nu sînt potrivite, 
Ci cintecul și plînsul aceleiași ursite, 
Pe-un drum care fusese nu rupt, ci întrerupt.

Nu se cîștigă lupte dormind în adăpost, 
Nu se proclamă drepturi cu spusele tăcerii. 
Acestui neam de oameni Unirea nu i-a fost 
Adusă-n calendare deter sau de imperii.

Nu s-au unit ființe străine intre ele,
N-a fost comerț de patrii, ca de la tron la tron, 
Ci sub aceleași gînduri și sub aceleași stele 
S-au regăsit alături Ion.,. Ion... Ion.

Și a mai fost Unirea unire și nu modă, 
Pentru că din nevoie poporul o făcea. 
Chiar dacă împreună munciseră la ea 
Unul — răzeș al gliei și celălaltul — vodă.

Și dacă minte clipa, în lume nu rămîn 
Cuvintele minciunii, ci adevăr rămîne, 
Și adevăr e-n fala acestei Țări Române: 
Unirea este fapta Poporului Român.

lată de ce, la ora cînd îmi aduc aminte, 
De ce-au făcut românii pentru Unirea lor, 
Nu îmi aduc aminte numai de mari morminte 
Ci îmi aduc aminte parcă de viitor.

Pentru că tot ce facem acum Unire este, 
Unire este fapta de a rămîne-n veci, 
Unire e și lupta cu timpul, lupta deci, 
Unire sînt și pașii din zilele aceste.

Unire a fost vara, în care treji cu toții,
Ne-am apărat ființa, punînd picioru-n prag, 
Unire este steagul și munca de sub steag, 
Unire — acel august măreț al demnității.

Unire e conștiința că trebuie făcut 
Tot ce se poate face pentru copiii noștri, 
Unire este lupta cu bezna și cu monștrii, 
Unire este veacul trăit într-un minut.

Cum nu e gets totul în Țara Românească 
Și cum mai sînt destule de dres și de creat, 
Unite este ziua întîiului bărbat
Care pentru Unire sortit fu să se nască.

Spuneam mai sus că este Unire acest steag, 
însă Unire este și munca noastră toată, 
Că poate să ne fie un steag oricît de drag, 
I se usucă vîna, de nu-i împrospătată.

Iar patrie nu-nseamnă să iei de dînsa act
Și să trăiești pe urmă cu gîndul doar la pungă, 
E patrie răbdarea și munca îndelungă 
A celui ce-o iubește muncind, iar nu abstract.

Dacă mai țineți minte, cînd noi eram bătrînii 
Care-au făcut Unirea, la Milcov ne-am și dus 
Și l-am secat de-odată. Eram, cu toți, românii 
Ce n-aveau decît gîndul nimica mai presus.

Dar sărbătoarea ține o zi; urmează viața, 
Urmează sa ne ținem fâgăduiala deci 
Și-atunci, și după-aceea, și-n veacul douăzeci, 
In care rostul nostru final este viața.

Că țara — știți prea bine — nu-i scena unui teatru 
Pe care trec în fugă mai buni, mai proști actori, 
Ci locul vieții noastre de oameni muncitori. 
Iar viața nu-i doar ziua de douăzeci și patru.

Acum sintem alături, destine laolaltă, 
O țară străbătută de-un nou și treaz elan, 
în care se rostește poporul suveran 
Chiar dacă nu intr-una cu vocea lui înaltă.

Unirea se traduce acum concret, prin muncă, 
Unirea-nseamnă astăzi a fi cinstit și demn, 
Nu a-ți petrece timpul stînd înțepat, solemn. 
Și a-l vota pe Cuza ca prinț al țării, încă.

V-atrag luarea-aminte că e o eră nouă, 
Că s-a-ncheiat atuncea tot ce a fost firesc, 
Că nu mai trăim anul opt sute cincizeci nouă, 
Că azi sînt alte vremuri pe țărmul românesc.

A celebra Unirea de-atunci nu înseamnă, 
A îndruga cuvinte despre acel moment, 
Ci a fi demn de ora acestui demn prezent, 
Cînd țara e de alte probleme cercetată.

Nu merge cu simboluri, că doar trăim concrt t, 
A-l mai vota pe Cuza înseamnă azi a spune 
Că ești cu fiii țării în marea acțiune 
De-a face mult mai iute ce se făcea încet.

A celebra Unirea, pe Alexandru Vodă 
înseamnă cu credință a sta în timpul tău
A te afla cu țara la bine și la rău, 
Iar nu în loc de muncă a îngîna vreo odă.

Nu s-au unit ființe străine între ele, 
N-a fost comerț de patrii, ca de la tron la tron, 
Ci sub aceleași gînduri și sub aceleași stele 
S-au regăsit alături Ion... Ion... Ion.

Unirea a fost faptă de armă și-a fost rostul 
Spre care se-ndreptară acei ce ne-au premers, 
Acum, cînd graniți false între români s-au șters, 
Unirea-i munca însăși a sufletului nostru.

Trăim Acele Clipe așa cum se cuvine, 
Dar le trăim în felul în care trăim azi.
Sintem un neam al luptei, un neam de comunarzi, 
Unirea este lupta aceasta de mai bine.

Și dacă încălzită de noi este vecia.
Dacă nu-n vorbe credem, ci-n muncă, este drept
Să spunem că Unirea e gestul înțelept 
Prin care România devine România.

Adrian PĂUNESCU



ne-am unit fiindcă
«împrejurările istorico- 

sociale vitrege în care și-a 
dus existența au obligat 
poporul român din cele 
mai vechi timpuri să-și 
apere dreptul la viață cu 
arma în mînă. Rezistînd 
tuturor încercărilor, el a 
străbătut vremurile de 
restriște și a ieșit la lu
mină, cucerindu-și locul ce 
i se cuvine în marea fami
lie a popoarelor lumii, 
pentru că întotdeauna a 
fost animat de o nestinsă 
dragoste de patrie, de cu
raj și spirit de abnegație; 
sentimentul patriotismu
lui fierbinte a fost trans
mis ca o flacără vie, din 
generație în generație». 
(Nicolae Ceausescu)

din vlăstarea lui mos ion roată
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n-a mai rămas decît badea dumitru
care se apropie de 90 de ani
și care a auzit că, înainte de toate, 
poporul a făcut unirea.
adică oamenii de rînd.

• Tata moșu a fost un țăran luminat care nu știa a scrie și a ceti, dar care 
ți-i întorcea pe domni ca pe nu știu cine.

• Am bucurie că țara pentru care s-a opintit Ion Roată e pe mîini bune.
• Am luptat la Mărășești pentru România lui tata moșu și m-am întors 

acasă șontîc-șontîc, cu o schijă în picior.
• Mi se fringe inima că n-am avut nici un băiat și că mi se cam stinge neamul.

«Biruințele mari, cele 
cîștigate, se vor șterge de 
pe stîlpii cei înalți pe care 
sînt scrise, pietrile se vor 
preface iarăși în năsip. 
Dar Unirea României să
pată în inimile tuturor 
Românilor, trecînd din 
strănepoți în strănepoți 
vor binecuvînta timpurile 
viitoare numele înteme
ietorilor unui popor». 
(Jalbă către Divanul ad-hoc 
al Moldovei înaintată de clă- 
cași în 1857 și semnată, între 
alții, și de Ion Roată din 
Cîmpuri).

Ne-am urcat în rapidul de lași și am coborît 
la Mărășești. Am schimbat trenul cu o cursă 
locală și am coborît la Panciu. Ne-am înghe
suit în rata de Soveja și am coborît la 
Cîmpuri, satul în care a trăit, cu vreo sută 
de ani în urmă, vestitul deputat țăran din 
Divanul ad-hoc al Moldovei, Moș Ion Roată, 
cel despre care însuși Creangă nota cu evla
vie că a fost «un om cinstit și cuviincios care 
nu prea punea temei pe vorbele boierești și 
avea gîdilici la limbă, altfel plin de duh și cu 
îndrăzneală».

La Cîmpuri, am vizitat casa memorials a 
lui Ion Roată, o bojdeucă asemeni unui de- 
getar, sprijinită cu un umăr de ridicătura șo
selei, și-apoi am lăsat comuna în urmă, luînd 
drumul unui sat de munte. Gura Văii, trei 
kilometri peste malul Cremenețului spre a 
sta de vorbă cu ultimul supraviețuitor al fa
miliei deputatului unionist, cu fostul dascăl 
de biserică Dumitru Roată.

— Dor copii n-ai, bade Dumitre?
— Am (oftează), dar am numa’fete. Cinci 

fete afn, toate zdravene, de la prima nevastă 
care mi-a murit. Ele trăiesc aici, în sat, am 
și nepoți, am și strănepoți, doar că mai 
mult sînt fete... Ale mele o duc bine, doar 
una e mai cu nacaz, că a lăsat-o bărbatul cu 
șapte copii ți ar trebui să-i dea și ei o milă 
cineva.

Am venit Io matale să scriem despre moș 
Ion Roată, poate ceva nou, să ne povestești.

— Apăi, ce să vă spun eu nou, copiii

«Unirea, domnilor, eu 
nu recunosc nimănui drep
tul să zică că e actul său 
individual, proprietatea 
sa exclusivă. Unirea e ac
tul energic al întregii na
țiuni române». (Mihail Ko- 
gălniceanu)

«Ziua de 24 ianuarie are 
o îndoită însemnătate pen
tru social-democrația din 
România. Ea simbolizea
ză unirea de la 1859 a celor 
două principate într-un 
singur stat și unirea din 
1905 a muncitorilor în 
partid de clasă». (Convor
biri sociale — 1905)

— Moș Dumitre, e adevărat că matale ești 
ultimul din neamul lui Ion Roată?

— Neapărat. S-au dus toți din neam. Au 
murit și care au mai trăit. Din vlăstarea lui 
Ion Roată n-a mai rămas nimeni. Doar eu, 
care mă apropii de 90 de ani, dar care 
nu mă las și nu mă predau, că mai am con
tract cu viața.

— Și ce fel de rudă ești matale cu Ion Roată ?
— Nepot. Nepot bun. Ion Roată a fost 

tata moșu, tata lui tata.
— Eu iți zisei matale moș, poate te-am 

supărat... Zău așa, cum să-ți zic ca so ne 
împăcăm bine?

— (Stă pe gînduri, cu o mînă sprijinită 
pe paharul cu vin alb și gros). Apăi, zi-mi 
bade, că dacă-mi zici moș mă simt și mai 
bătrîn.

— Bade Dumitre, noi te-am căutat și ieri 
și nu te-am găsit. Unde-ai fost ieri?

— Am fost la munte (se uită spre soție, 
care prăjește o bucată de cîrnat pentru 
«feciorii ce-au venit de la București»).Am 
fost pe Mirăoara, la o exploatare forestieră 
să-mi iau lemne de ars, că aveam un bon.

— Și le-ai luat?
— Le-am luat, că am găsit înțelegere la 

oamenii de la rampă. Acolo e manipulant 
unul Sachelarie, frate cu secretarul de la 
primărie. Le-am luat ( ne privește triumfă
tor, cu un zîmbet ștrengăresc), sigur că 
le-am luat.

— La vîrsta matale ai făcut atîta drum?!
— Păi vă spusei că eu mai am pleacă de 

zăbavă pînă să-mi aprindă nevasta strachină 
cu tămîie la cap.

«Aici zace Moț Ion Roată, deputatul 
țărănimii— Această cruce s-a ridicat 
spre vecinică amintire în anul 1909 
de către țăranii din Câmpuri».

mei?! (face un gest cu mîna a neputință). 
Tata moșu a fost un om și jumătate, un țăran 
luminat care nu știa a scrie și a ceti, dar care 
ți-i întorcea pe domni ca pe nu știu cine... 
Tata moșu a ținut cu țăranii, că era și el 
țăran, și a ținut partea dreptății, iar la o 
adică l-a repezit și pe Ion Cuza, cît era el 
de Vodă, (se înfierbîntă). Cînd i-a pus 
Vodă (_uza pe pontași să urnească piatra 
cea grea, tata moșu nu s-a mișcat din loc 
și i-a zis lui Vodă că vorba să fie vorbă și să 
pună și el mîna (tace, parcă pierzînd șirul 
cuvintelor). Și Vodă a înghițit gălușca, chiar 
dacă i-o pusese în gură un țăran prost din

Cîmpuri. Tata moșu a fost un român adevărat 
așa să știți dumneavoastră, și a avut curaj 
și cumpănire la minte. La noi, în neam, 
curajul s-a moștenit ca o comoară. Așa m-a 
deprins bietul tata pe mine, așa le-am trecut 
eu fetelor și ele mai departe, copiilor lor.

— Cum s-a moștenit, bade?
— Ca o comoară ( se uită pe sub sprîncene.) 

în nouă sute șaișpe, am luptat la Mărășești 
pentru România lui tata moșu și m-am 
întors acasă șontîc-șontîc, cu o schijă în 
picior (Soarbe din vin agale, bătrînește.) 
In urmă cu cîțiva ani am avut un nacaz cu 
un băiat al nevestii de trăiesc acuma, că 
îl băgaseră la pușcărie, la o reclamație rea. 
Am avut și eu întîietate și m-am dus la 
București, la Comitetul Central, și oamenii 
m-au ascultat ca pe nepotul lui Ion Roată, 
cu multă înțelegere m-au ascultat, și mi-au 
făcut dreptate, l-au dat drumul copilului 
nostru care fusese băgat pe doi ani.

— La casa bunicului din Cîmpuri te duci des ?
— Nu prea mă duc, că o cunosc, doar am 

trăit în ea și știu toate lucrurile de-acolo. 
Mai ales mă duc la cimitir, să-i aprind lui 
tata moșu o luminare la cap, că a fost suflet 
de omenie și ne-a lăsat un nume vrednic.

— V-a ajutat la ceva numele de Roată?
— Neapărat. Mi-a dat mult respect de la 

oameni și chiar și ajutor, că am avut nevoie. 
Prin ’50, cînd a murit muierea mea dintîi, 
eu am rămas cu greutate, că aveam cinci 
fete, dar m-am descurcat. M-au ajutat oa
menii, apoi am găsit-o pe femeia asta cu 
care trăiesc în bună colaborare.

— Ești pensionar, bade Dumitre?
— Sînt, copiii mei, sînt, că am fost dascăl 

aici în sat (se ridică de pe laviță și ne arată o 
diplomă îngălbenită, dată de Asociația gene
rală a cîntăreților bisericești din fostul 
județ Putna; o șterge de praf cu mîneca 
sumanului), la biserică. Nu c-aș fi crezut eu 
cine știe ce în Dumnezeu, că n-am crezut, 
dar am avut o voce mai frumoasă. Am pensie 
și o duc bine. Sînt sănătos și mă îngăduiesc 
cu muierea asta de-a doua.

— In ce fel o duci bine, bade?
— Am bucurie că țara pentru care s-a 

opintit Ion Roată e pe mîini bune ți că 
prețedintele Ceauțescu e capabil ți ne pre
lungește zilele. Uitați (se scoală din nou și 
aprinde lumina, deși sîntem în plină zi.) 
de curînd ne-au tras electrică în casă. Pînă 
acum n-am avut, că ziceam că noi sîntem 
bătrîni și că ne strică la ochi. Prostii. Baba 
mai cîrîie, deh, ca orice femeie, dar eu abia 
aștept să se facă seara ca să aprind becul 
(Se încălzește din nou; înconjoară camera și 
gesticulează agitat). Apăi eu am dat odată



toti eram români
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(Dacia viitoare, 1883)
mina cu președintele Ceaușescu, cînd a 
venit în județul nostru, în comuna Doaga, 
lîngă Panciu... Erau țărani veniți ca iarba 
să-l vadă la răspîntie și eu i-am întins o 
ploscă de vin, iar șeful țării a băut și mi-a 
srrîns mîna. Asta a fost în ’66, dar acum dacă 
aș mai avea ocazia să-l văd i-aș mulțumi 
pentru electrică și pentru toate care le 
face pentru noi, oamenii simpli de la țară.

— Dor matale de ce nu vii la București, 
bade ?

— Copiii mei, să nu mi-o luați în nume de 
rău, dar mi-e frică de tren. Cu mașina mă 
mai împac. Am fost și la Focșani și la Buzău, 
dar pînă la București mă încumet cu teamă. 
Și-apoi, am fost o dată, cînd cu nacazul de 
care v-am vorbit.

marin pârcălăbescu din rotunda 
a fost musai să reușească,
fiindcă a ținut în partea plugarilor, 
cu care era laolaltă

Tata moșu a fost suflet de omenie.

— La munte, după lemne, nu ți-e teamă să 
urci?!

— D-apăi cum, ce sînt nebun ?! Pînă la 
Mirăoara mă duc și cu ochii închiși, cît m-or 
ține picioarele (ne îmbie cu un alt pahar 
de vin, care se duce ca apa după usturoiul 
din cîrnați.) Așa a fost și tata moșu. Bătea 
munții ca pe alte alea să le spună țăranilor 
ce mare folos ar fi pentru ei Unirea tuturor 
românilor, și n-a umblat degeaba că, din 
cîte am auzit eu, înainte de toate, poporul 
a făcut Unirea. Adică oamenii de rînd, din 
Cîmpuri, din Gura Văii, din Soveja, din 
Străoane, mă rog, și alții, dar tot din norod

— Bade, mai ai ceva in casă de la bâtrînu 
Ion Roată?

— Nu mai am nimica. Toate le-am dat 
la Cîmpuri. Unele lucruri le-am dăruit, pe 
altele mi le-a cumpărat statul. Ultima oară, 
am găsit o vestă care era a lui tata moșu și 
am vîndut-o muzeului (Stă o clipă pe gîn- 
duri; parcă ezită să spună ceva). Am mai 
avut și o fotografie, care o nimerisem într-un 
pod și n-am vrut s-o dau, ca să am și eu o 
amintire mai aproape, dar a venit un mili
țian din comună și mi-a luat-o. A zis c-o 
duce la muzeu, dar la muzeu n-am văzut-o.

— După ce-ți pare matale cel mai rău in 
viață, bade Dumitre?

— Mi se fringe inima că n-am avut nici un 
băiat și că ni se cam stinge neamul. Spiță de 
moldoveni răspicați, de români vrednici. 
De cîte ori mă duc la cimitir, la tata moșu, 
să-i fac o pomană, că pe la noi așa se obișnu
iește cu morții, ii cer iertare că n-am avut 
feciori și că se pierde neamul.

— Bine, dor matale mai ai contract cu 
viața.

— (Privire obosită, de om cu adevărar 
bătrîn.)Ei, copiii mei, zisei și eu așa, dar de 
vreo cinci ani mi-am pregătit coșciugul. 
E în pătul. Puteți să-l vedeți.

Dumitru Pârcălăbescu are ani 73, cum 
zice dînsul, și este din spița fostului deputat 
în Divanul ad-hoc al Țării Românești. Marin 
Pârcălăbescu, despre a cărui alegere în înal
tul for al Unirii jurnalul districtului Roma- 
nati notează, la 16 septembrie 1857: «OB
ȘTEA DELEGATILOR SĂTENI ALEȘI LA 
5 PLĂSI ALE DISTRICTULUI, VIIND AS
TĂZI ÎN PRETORIUL ONOR ADMINIS
TRAȚIEI, DUPĂ CE LI S-A CITIT DE D. 
ADMINISTRATOR OFISUL MĂRII SALE 
PRINȚULUI CAIMACAM CU NUMĂRUL 
1249, DIN 27 AVGUST TRECUT, ANUL 
CURENT, PRIVITOR LA ALEGEREA DE
PUTATILOR PENTRU DIVANUL AD-HOC 
SI DUPĂ CE CONFORM ART. 9 § V 
NE-AU NUMIT PE SUBSCRIȘII DE PRE
ZIDENT SI SECRETARI, APOI A PROCE
DAT LA ALEGEREA DEPUTATULUI PRIN 
BALOTATIE SI TOATE SUFRAGELE A 
ESIT PE NUMELE LUI MARIN PÂRCĂLĂ
BESCU, DE LA SATUL ROTUNDA, PLA
SA BALTĂ CARE SPRE A FI CUNOSCUT, 
S-A ÎNCHEIAT ACEST ACT SUPT ISCĂ
LITURILE NOASTRE CONFORMS E DE 
SUPT ACELAS ARTICOL 9. PREZIDENT. 
PETRU VIEZURIN»

La 73 de ani, strănepotul deputatului 
clăcaș de altădată e încă în putere, zdravăn. 
Doar un picior îl cam supără și se ajută 
greu cu el, cum mărturisește, că e șchiop 
de-un genunchi. Se miră sincer c-am bătut 
drumul pînă la Rotunda ca să stăm de vorbă 
cu dînsul, căci — ne avertizează cu un glas 
melodios care gîndesc să fi luat, pe vremuri, 
mințile multor femei — prea destule nu 
are a ne spune despre străbunicul dinspre 
tată. Despre altele, cu dragoste, se oferă, 
dar fără multă pierdere de timp, căci e 
musai să plece pînă în capul satului, la o 
fală și la doi nepoți, care îl așteaptă. Apoi 
ostenește o clipă cuvîntul și-mi spune că 
«la o fată» e doar un fel de-a zice, o gre
șeală care i-a rămas la gură proastă, căci 
fătuța a murit de vreo trei ani, și dînsul 
numai la nepoți merge.

— Nea Dumitre, ce știi matale de
spre Marin Pârcălăbescu?

— D-apăi ce să știu, că a fost deputat cînd 
cu Unirea Principatelor și că a ținut în 
partea plugarilor cu care era laolaltă, băgat 
în datorii.

— Și a reușit?
— Ă reușit în viața lui, cum să nu reu

șească fiindcă dacă a ținut partea săracilor 
trebuia musai să reușească. Altfel nici dum
neavoastră n-ați fi fost aicea, ca să mă puneți 
pe mine la întrebări. Dar mie-mi place că 
stăm de vorbă, chiar că nu prea auz bine 
și că tocmai sînt îngrijorat de o vacă, trebuie 
să fete.

— Vreo fotografie, ceva, o amintire, 
mai păstrați în casă de ia strărnoșul 
Marin?

— N-avem nimica. Nu se făcea pe atunci.

Eu nici măcar nu l-am cunoscut, dar tata 
pe care l-am avut îmi spunea, că stră
bunicul a fost un om falnic și repede 
la minte, că se certa cu boierii de 
dimineață pînă seara și se ținea colțos 
Parcă-I aud pe bietul tata: mă. Mitule, ai 
grijă de tine și de casa ta, că noi sîntem 
oameni cu scaun la cap și să fii cinstit și 
drept, să nu ne faci neamul de rușine că 
moșul meu a fost om mare. O dată oltean 
și de două ori român.

— Și ce mai spunea tatăl matale 
despre Marin Pârcălăbescu?

— Multe, dar mintea mea le-a cam uitat, 
că de-atunci și pînă acuma a trecut timp 
destul. Pe tata îl chema Gheorghe, Gheorghe 
Pârcălăbescu.

— Ce meserie avea ?
— D-apăi ce meserie să fi avut el la zilele 

lui? Plugar. Toți ai noștri am fost plugari, 
oameni de jos. Am avut și ceva pămînt, 
nu mult, preț de douășpe-treișpe pogoane. 
Apoi ne-am băgat la colectivă, ca să ne 
unim puterile și să muncim mai cu succes.

— Și cum e în colectivă ?
— Pentru mine nu mai e în niciun fel, 

că sînt pensionar. Dar era bine, că oltenii 
sînt oameni care trag și își văd de treburile 
lor. Mai sînt și unii pezevenghi în sat, dar 
au rămas puțini, să-i numeri pe-cr mînă... 
Era normal și cînd aveam pămînt, e normal 
și-acum, că sînt bucate destule. Doar sănă

Dar mie-mi place că stăm de vorbă...

Fotografii de Ion PREDOȘANU

Moto: Ciăcașii de la Olt au a trimite în Divanul ad- 
hoc pe țăranul pontaș Marin Pârcălăbescu din 
Rotunda (din presa vremii)

tate să fie, și nu prea mă laud eu cu asta, 
că mă supără piciorul.

— Copii ai, nea Dumitre?
— Am. Trei, între care un băiat, Ale

xandru, cu care stau și care-mi poartă 
numele. Ne înțelegem în pace și o ducem 
bine, avem destule pe bătătură. Și televizor, 
numai că eu nu prea îmi pierd timpul cu el, 
că vă spusei că nu auz prea bine.

— Nea Dumitre, te simți mîndru că 
faci parte dintr-un neam vestit și că 
porți în buletin numele unui țăran 
care a intrat în istorie?

— Să vă spui sincer, uneori am fală, dar 
nu prea multă. Eu zic că omul e bine să-și 
facă mîndria cu mîna lui, nu s-o moștenească 
de la alții, dar asta e altă treabă. Strămoșul 
ne-a lăsat nouă, Pârcălăbeștilor, o mare dra
goste de dreptate și eu am ținut asta în 
singe chiar că uneori nu mi-a prins bine. 
Dar acum ce să zic? Sînt mulțumit. în țară 
e numai dreptate. Avem legi bune și cinsti
te, un conducător cu multă înțelepciune la 
fapte, Numai sănătate ne mai trebuie.

— Asta îți urăm și noi. Sănătate și 
ani mulți.

— Dumneavoastră la fel, și drum așter
nut, că aveți nevoie. Văz că se pune pe 
ninsoare și drumul pînă la Caracal nu e 
fleac.

Ovidiu IOANIȚOAIA
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sărbătorile ni le facem singuri

I '

Pentru noi, românii, a fost limpede chiar din prima oră a lui ’74, că am pășit într-un an special.
Special pentru că este anul unei mari aniversări: 30 de ani de viață liberă, și — special — pentru că este anul unui 

mare eveniment politic: Congresul al Xl-lea al partidului.
Și — pentru că așa ne sînt crezul, morala și datina, am și început, tot noi românii și tot chiar din aceeași prima 

oră a lui ’74 să ne facem un an sărbătoresc în chipul cel mai concret. Pentru că asta-i realitatea: frumusețea și bogăția 
anilor nu ne vin de aiurea, ci ne-o facem noi, ne-o construim noi, pur și simplu, muncind și creînd zilnic. Vreau să spun că 
sărbătorile ni le facem singuri. Și ceea ce este de-a dreptul înălțător e faptul că am început să facem o mare sărbătoare 
din acest an, fără surle și tobe, ci simplu, direct într-un consens național tacit și prin fapte de muncă și creație.

Că așa stau lucrurile la noi, ne-o dovedesc — ca să nu mergem mai departe — înseși faptele din zilele ultimei săptă- 
mîni, ne-o dovedește prezența tovarășului Nicolae Ceaușescu în mijlocul muncitorilor din marile întreprinderi ale Brașovu
lui, unde, într-o atmosferă acut laborioasă și pe baza unor temeinice analize, au fost discutate căile de sporire ale eficienței 
muncii, posibilitățile de valorificare mai intensivă a instalațiilor și spațiilor industriale, cît și în general problemele moder
nizării producției, ne-o dovedește, deci însăși fapta secretarului general al partidului nostru de a contribui direct cu îndrumări 
înțelepte la elaborarea practică a planurilor de lucru ale colectivelor unităților economice productive. Ne-o dovedește, 
de asemenea, faptul că oamenii muncii din întreaga țară — evaluîndu-și din nou posibilitățile și rezervele — fac totul 
pentru a-și respecta angajamentul de onoare: cincinalul înainte de termen.

Ne-o dovedesc chemările la întrecere socialistă lansate de la Hunedoara, Scornicești, Tîrgoviște ori Craiova, precum 
și răspunsurile care sosesc din absolut toate părțile țării.

Dar despre toate aceste fapte de muncă și credință față de cauza socialismului, despre toate aceste fapte prin care, noi 
românii, înțelegem să-i facem anului 1974 straie de sărbătoare, să-i lăsăm să ne spună acei oameni care știu cel mai 
bine cum merg lucrurile în colțurile de țară, unde muncesc și trăiesc.

viața are un ritm trepidant, ea nu e un 
robot programat

— Sînteți de mult în județul Hunedoa
ra tovarășe prim-secretar IOACHIM 
MOGA?

— Nu de prea multă vreme, doar de 
cîteva decenii! Sînt născut aici, în ținutul 
Poiana Ruscăi, am lucrat la Exploatarea mi
nieră Ghelar, apoi la Combinatul siderurgic 
din Hunedoara, am participat la înălțarea 
acestui prim mare oraș nou din România 
postbelică. Sînt aici deci din totdeauna. 
Aici am copilărit, aici am trăit acea perioadă 
romantică și eroică de după Eliberare. A 
fost o perioadă de entuziasm clocotitor. 
M-am identificat cu acest spirit de abnega
ție. cu oamenii, cu gîndurile și realizările 
noastre. Spun «noastre» pentru că în toți 
anii de cînd sînt activist nu am încetat să 
mă consider om al muncii, făuritor de bunuri 
materiale și spirituale.

— în general sînteți ocupat?
— Dacă prin a fi ocupat înțelegeți a nu 

fi liber, în sensul de a nu avea momente 
în care să nu știi ce ai de făcut, înseamnă 
că sînt, în general, foarte ocupat. Județul 
ridică multe probleme, în permanență tre
buie să le rezolvi și apar mereu altele. Viața 
are un ritm trepidant, ea nu este un robot 
programat. De la un robot știm întotdeauna 
ce putem obține, de la viață nu în toate 
cazurile. Și nimeni nu obligă noul să apară 
neapărat cu fața sa pozitivă. Așadar...

— Cînd vi s-a părut cel mai greu în acti
vitatea dumneavoastră?

— E greu să vorbești despre... greu. 
Dacă n-am avea greutăți pe care să le în
vingem, care ar fi rațiunea existenței 
noastre? în societatea în care trăim, dina

mică și în plină dezvoltare, fiecare izbîndă 
a noului implică învingerea unor greutăți, 
a unor inerții. în județul nostru sînt uneori 
greutăți mai mari, pentru că industria domi
nantă este industria grea. Grea ca impor
tanță în economia națională, dar. uneori, 
grea din punctul de vedere al muncitorului. 
Dealtfel, aceasta se reflectă și în salarizare și 
în protecția muncii. Apoi, nu uitați că ne aflăm 
într-un post avansat al economiei și într-un 
moment istoric deosebit. Țara are nevoie de 
tot mai mult oțel, cărbune sau laminate. Este 
foarte greu să trăiești într-un asemenea mo
ment. Este cu atît mai greu cu cît uneori, na
țiunea cerîndu-ți mai mult, tu nu ajungi să-i 
dai atît cit are nevoie. Mă gîndesc la anul 
trecut, cînd am rămas sub plan la cărbune. 
M-aș fi așteptat însă să mă întrebați și de 
momente mai fericite. V-aș fi vorbit atunci 
tot de anul 1973, cînd am realizat la pro
ducția industrială peste 270 milioane lei 
suplimentar față de plan, am realizat foarte 
bine planul la export, iar la productivitatea 
muncii am avut o creștere de peste 4 000 lei 
pe salariat.

— V-a fost vreodată teamă că greșiți, 
avînd de rezolvat atîtea probleme?

— Dacă te gîndești cu persistență că vei 
greși, nu mai rezolvi nimic. Apoi, cînd 
muncești de unul singur, preocuparea de 
a nu greși poate să devină teamă. Dar nu 
muncesc de unul singur, deciziile impor
tante pe care le luăm sînt rodul unei gîn- 
diri colective, în care sînt antrenați-oamenii 
cei mai competenți. Deci...

— Țineți seamă de părerile oamenilor, 
tovarășe prim-secretar?

— Totdeauna cînd aceste păreri vin în 
întîmpinarea rezolvării unor probleme, a 
sarcinilor pe care le avem. Să vă dau un 
exemplu. Cînd a început construcția furna
lului numărul 9 de la Hunedoara, știut fiind 
cît de mult ar însemna pentru economie 
darea lui în folosință înainte de termen, 
ne-am făcut din aceasta o preocupare. Dar 
în acest stadiu noi aveam o dorință și atît. 
Am mers însă în mijlocul constructorilor 
și siderurgiștilor din Hunedoara. Am făcut 
calcule, au avut loc dezbateri, s-au prezen
tat mai multe variante, s-a discutat cu 
oamenii și astfel s-au adoptat cele mai bune 
soluții. Apelul la înțelepciunea și inteligența 
colectivă nu l-am inventat noi, dar l-am pus 
în practică de foarte multe ori. Consultarea 
oamenilor de pe Valea Jiului în Cele mai 
acute probleme de viață și de muncă a de
venit un obicei al nostru.

— Care dintre realitățile județului vă 
leagă cel mai mult de acest colț de țară?

— Este foarte dificilă alegerea. Județul 
nostru și-a schimbat radical înfățișarea în 
anii socialismului. S-au construit zeci de 
uzine și fabrici noi, apoi atîtea orașe, s-au 
înnoit atîtea sate. O realitate tulburătoare 
este și aceea că azi avem de cîteva ori mai 
mulți elevi în Hunedoara decît întreaga 
populație de acum 30 de ani. Te poți atașa 
de lucruri, poți iubi un peisaj, te poți atașa 
de oameni. Dumneavoastră îmi cereți o 
opțiune poate prea radicală. Totuși, dacă 
vreți un răspuns, iată-l: mă simt legat orga
nic de oamenii de aici, de organizația jude
țeană de partid, de cei peste 76 000 de 
comuniști. Pe această forță se întemeiază 
toate realizările noastre.

— Dată ar fi să dați un sfat celor tineri, 
ce sfat le-ați da?

— Cred că de sfaturi nu duc lipsă tinerii. 
Totuși, dacă îmi cereți un sfat, le-aș zice: 
să fie harnici și înțelepți cînd sînt tineri și 
tineri cînd vor deveni bătrîni.

— Ce calități îndrăgiți mai mult la oameni ?
— Toate calitățile trebuie îndrăgite și 

apreciate: cinstea, simțul dreptății, comba
tivitatea, exigența, intransigența, inițiativa, 
inventivitatea, perseverența, curajul, simțul 
de răspundere, elanul. Dar care dintre 

oameni întrunește toate aceste calități? Nu 
cred să existe un prototip ideal. Fiecare om 
cu luminile și umbrele lui. Dar, bineînțeles, 
iubim mai mult pe oamenii care întrunesc 
cele mai multe din aceste calități, oamenii 
cu mare capacitate de angajare, care nu 
spun niciodată nu și se mobilizează cu în
treaga ființă la înfăptuirea sarcinilor. Avem 
în județ foarte mulți asemenea oameni în 
toate domeniile. Nu mă opresc la nici unul 
anume, pentru că n-aș vrea să-i nedreptă
țesc pe ceilalți. Și apoi nici nu cred că ați 
putea acorda atîta spațiu în revista dumnea
voastră, chiar și numai enumerîndu-i.

— Care sînt căile care pot pune în miș
care energia oamenilor?

— Forța stimulatoare — iar în unele 
cazuri chiar necesar și hotărîtor — este 
exemplul personal.

— Cu cele 3,1 miliarde investiții în 1974, 
oamenii din județ vor fi mai fericiți ?

— Fără îndoială. Pentru această convin
gere avem temeiuri în trecut, în prezent 
și în viitor. încă din anii șantierelor briga
dierilor de la Hunedoara și Bumbești-Live- 
zeni, județul Hunedoara a început să bene
ficieze de investiții. Ca urmare, au apărut 
numeroase unități industriale și orașe noi. 
Azi, circa 68 la sută din populație trăiește 
în mediul urban, în apartamente conforta
bile, beneficiază de cinematografe, teatre, 
magazine, televiziune etc. Este un salt imens. 
Anul 1974 mai aduce în județ 3,1 miliarde. 
O parte va fi destinată noilor capacități in
dustriale — care înseamnă noi locuri de 
muncă — iar altă parte îmbunătățirii vieții 
populației. Se vor construi peste 4 000 de 
apartamente, noi cămine pentru nefami- 
liști, apoi creșe, grădinițe, spații comerciale, 
va începe construcția un*îi spital cu 700 pa
turi la Petroșani, a unei fabrici de bere la 
Hațeg și altele. Prestările de servicii către 
populație vor crește în acest an cu peste 
15 la sută. întrebarea ați formulat-o prin 
cifre, v-am răspuns cu cifre, dar faptele sînt 
mult mai grăitoare și vă veți întîlni cu ele 
colindînd județul.

Cornel BOZBICI
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cunosc — personal — foarte mulți oameni 
din județ și le știu problemele

— Tovarășe prim-secretar GHEORGHE 
TĂNASE, ce probleme deosebite — ale 
Vasluiului — pune județul dumneavoastră 
in fața țării și a conducerii de partid'

— Mihail Sadoveanu spunea cîndva că 
ținutul Vasluiului este unul din locurile unde 
nu se întîmplă nimic. Și avea dreptate. S-au 
dus anii, s-a dus dintre noi și marele proza
tor, care nu mai poate fi azi, din păcate, 
martorul unor locuri unde se întîmplă 
multe. Multe, din care unele n-am fi în
drăznit să le visăm, iar altele nici nu puteam 
să le visăm.

Răspunzîndu-vă foarte concret la între
bare, am să vă spun că județul Vaslui se 
prezintă, în cadrul unei problematici largi 
și al unui ansamblu complex de preocupări 
și realizări, cu două probleme-temă ale lui, 
ale Vasluiului. Este vorba de ritmul județu
lui de dezvoltare industrială și de problema 
pămîntului, care în locurile noastre capătă 
accente cu totul deosebite.

Pornind cu un mare handicap industrial, 
practic cu numai 2-3 unități. Vasluiul a 
făcut și face eforturi uriașe de dezvoltare 
pe această linie, in ultimii trei ani, valoarea 
producției industriale a crescut cu 68 la 
sută, ritmul mediu anual de dezvoltare a 
fost deci de 22 la sută, mai mare decît al 
țării, care a fost de 14 la sută. Tinzînd să se 
încadreze armonios în peisajul industrial al 
patriei, Vasluiul face eforturi pe multiple 
planuri pentru a ajunge din urmă județele 
cu o industrie avansată.

în privința pămîntului, avem o situație 
care reclamă măsuri speciale. 60 la sută din 
suprafața județului este puternic erodată. In 
1973, ca să vă dau un singur exemplu, ploile 
au avut ca efect alunecări de teren care au 
afectat 18 000 hectare. Ce măsuri am luat? 
Ce măsuri luăm în continuare? Am mutat 
sate. Am creat sate noi. Asta în folosul 
imediat al oamenilor. Nu ne-am împăcat 
însă și nu ne împăcăm cu pierderea pămîn
tului, pentru a cărui apărare ducem o luptă 
continuă. S-au făcut și se fac plantări pe 
terenuri în pantă pentru fixarea pămîntu
lui, s-au făcut și se fac desecări, inițiem 
ample acțiuni de masă, la care participă toți 
cetățenii, pentru apărarea pămîntului. Este 
o cauză a noastră, a tuturor, a județului. 
Grija pentru pîinea de mîine începe — la 
noi — nemijlocit cu grija pentru pămîntul 
care ne va da mîine pîinea.

— Trecînd, cu îngăduința dumneavoastră, 
de la o sferă de activitate mai mare la una 
mai mică și care vă privește în exclusivitate, 
v-aș întreba, tovarășe prim-secretar, cîte 
zile lucrați în birou și cîte lucrați în județ?

— Poate că spunîndu-vă, azi, un număr 
de zile, aș greși. Cred că îmi petrec cam 
60-65 la sută din timpul meu pe teren. Pot 
să mă aflu, de pildă, 6-7 zile la rînd în județ, 
ajungînd după-mesele și la birou, pentru 
a-mi continua munca de pe teren, pentru 
a rezolva alte probleme, pentru noi acți
uni etc.

— Cum vă informați despre rezolvarea 
la zi a sarcinilor în diversele sectoare eco- 
nomico-sociale? în ce măsură vă bazați pe 
rapoartele colaboratorilor dumneavoastră 
și în ce măsură verificați direct mersul acti
vităților?

concret despre 1974

— V-am ruga, pentru început, tovarășe 
prim-secretar, MIHAI TELESCU să apre- 
ciați cum a debutat noul an în județul Timiș. 
Evident, dacă o asemenea apreciere, doar 
la puține zile de la nașterea lui 1974, nu 
riscă să fie prematură.

— Mă bazez, firește, pe rapoartele apara
tului nostru de partid, dar vreau să vă 
spun că doresc să văd și cu ochii mei cum 
merge peste tot treaba. Contactul direct 
îți dă întotdeauna imaginea exactă a ceea 
ce se face și încă mai trebuie făcut.

— Cîți oameni ati primit în audiență în 
anul 1973?

— După zilele rezervate pentru audiențe, 
aș putea să vă dau un număr, să zicem 500, 
dar el n-ar spune nimic Pentru că primesc 
și zilnic mulți oameni. Dar nici asta nu 
spune mare lucru. Important este ce pot 
să le rezolv și ce le rezolv acestor oameni, 
care vin la mine sau cu care iau contact 
acolo unde îi întîlnesc.

— Am aflat că stați adeseori de vorbă cu 
oamenii pe stradă, că vă opresc și vprbiți 
cu ei.

— Da, e adevărat. Locuiesc mai încolo de 
hotelul în care sînteți dumneavoastră cazat 
și în drumul meu spre birou mă opresc 
adeseori oamenii. Și stăm de vorbă. Așa, 
cetățenește.

— Spuneți cu îndreptățire că importante 
nu sînt discuțiile în sine cu oamenii, ci 
măsura în care le rezolvați problemele pe 
care vi le supun. Ați putea să-mi oferiți 
cîteva exemple ilustrative la această temă?

— lată, de pildă, ziua de ieri. Am fost la 
Murgeni. Acolo, președintele Complexului 
de vad a cerut tăieței de sfeclă de zahăr 
pentru vite, iar președintele C.A.P.-ului 
Cîrja a spus că are nevoie de sămînță pentru 
niște ierburi perene și am discutat cu el și 
despre mărirea suprafeței irigate a coope
rativei. Ieri am vorbit și azi am rezolvat 
problema cu trimiterea săptămînală a tăie- 
țeilor de sfeclă și azi am trimis la Cîrja un 
specialist cu irigațiile. Tot ieri, directorul 
liceului din Murgeni a cerut 140 000 lei 

pentru terminarea lucrărilor de încălzire 
centrală. îi va primi. Tot la Murgeni, an
samblul artistic comunal, pe care îl veți ve
dea, probabil luna asta, și la televizor, are 
nevoie de 60 de costume. Trebuie și o să 
facem rost de costume. Astea sînt însă pro
blemele unor colectivități. Dar sînt atîtea 
și atîtea probleme personale. Mergînd pe 
teren, cunosc mulți, foarte mulți oameni, 
lucrători în construcții, șefi de echipă, lu
crători în comerț etc. Cunosc oamenii și 
le știu problemele. Probleme de muncă și 
de viați Și încercăm să le rezolvăm pe 
toate, împreună.

în toată această activitate de legătură ne
mijlocită cu oamenii, cu problemele lor, am 
și eu în față — ca și toți tovarășii cu munci 
de răspundere din țara asta — exemplul 
conducătorului nostru, al tovarășului 
Ceaușescu, căruia, între altele fie spus. 
Vasluiul îi datorează atît de mult. Vasluiul, 
vedeți dumneavoastră, are actualul, frumo
sul centru civic datorită tovarășului 
Ceaușescu, care ne-a sfătuit personal și 
ne-a ajutat cum să-l facem. Dealtfel, să știți 
că sîntem unul dintre județele cele mai 
ajutate de conducerea de partid, ceea ce ne 
obligă mai mult ca pe alții să ne angajăm 
cu toată ființa în lupta de zi cu zi și de ceas 
cu ceas pentru aducerea la îndeplinire a 
politicii economico-sociale a partidului.

Marius POPESCU

— Noi putem afirma, fără să ne hazar
dăm, că 1974 a debutat în județul Timiș sub 
bune auspicii. Și această apreciere se bazează 
nu numai pe rezultatele obținute în econo
mia județului în prima jumătate a lunii 
ianuarie, cît mai ales prin felul cum am în

cheiat anul precedent. (Menționez că în 
1973, producția globală a județului a sporit 
cu 15,9 la sută față de 1972, iar planul pro- 
ducției-marfă a fost depășit substanțial, li- 
vrîndu-se peste prevederi produse în va
loare de 442 milioane lei). Vreau să vă spun 
că există o atitudine responsabilă la toate 
nivelurile, că se face simțită o remarcabilă 
mobilizare a tuturor energiilor județului, 
fapt care ne determină să fim optimiști în 
ce privește realizarea și depășirea sarcinilor 
de plan ale anului în curs.

— Tocmai despre amploarea acestor sar
cini v-am ruga să ne vorbiți I

— îmi cereți un lucru destul de dificil, 
fiindcă practic în toate sectoarele vieții 
economice ale județului nostru se vor în
registra însemnate salturi de ordin canti
tativ și calitativ. Să sintetizez, subliniind că 
în acest an, în industria județului Timiș se 
va înregistra o creștere de 18.5 la sută, cea 
mai ridicată de pînă acum, că ne-am propus 
mărirea avansului în realizarea cincinalului 
de la 48 de zile, cît s-a înregistrat în primii 
trei ani, la 90 de zile. Aceasta reprezintă o 
producție suplimentară de cel puțin 4 mi
liarde lei, față de prevederile inițiale ale pe
rioadei 1971-1974.

— Ceea ce-și propune să realizeze județul 
Timiș este realmente impresionant. Concret, 
ce măsuri preconizați pentru ca aceste anga
jamente să devină fapte?

— Să amintesc eforturile depuse de toate 
întreprinderile pentru folosirea cît mai efi
cientă a utilajelor din dotare. în industria 
constructoare de mașini ne preocupă gene
ralizarea schimbului doi, care trebuie să 
atingă nivelul productivității muncii din 
schimbul unu, iar utilajele conducătoare din 
schimbul trei să fie integral folosite. Ne 
propunem să realizăm noi utilaje, mașini și 
alte produse, ,cum ar fi tipuri perfecționate 
de macarale și poduri rulante, motoare 
electrice, corpuri de iluminat pentru auto
vehicule și locomotive, utilaje pentru șan

trei din multiplele date ale unui județ

Sînt în asentiment deplin cu tovarășul 
CONSTANTIN DINCULESCU, secre
tar al Comitetului județean Vîlcea al P.C.R., 
ținînd contcînd afirm în introducerea acestor 
însemnări de dialog că județul acesta înseam
nă pentru vîlceni, cît și pentru țară: lumină, 
industrie și sănătate.

— Și muncă, remarcă dînsul.
— Și muncă firește, și bănuiesc și satis

facții, și bucurii.
— Exact. Chiar și probleme! Pentru că 

nu este lucru nicidecum simplu 'să te afli 
la începutul unui an de vîrf, marcat de cîteva 
cifre: o producție industrială cu aproape 
50 la sută mai mare decît cea obținută în 
anul care s-a scurs, dintre acestea 73,5 la 
sută urmînd a fi obținute prin creșterea 
productivității muncii!

Este vorba aici de a opera conștient în 
conștiințele oamenilor, de a da o veritabilă 
bătălie pentru calitatea produselor, pentru 
funcționarea permanentă a fluxurilor teh
nologice, pentru asigurarea în bune condi- 
țiuni a reparațiilor, întreținerii mașinilor, 
utilajelor și instalațiilor.

...Pentru a-mi face o imagine cît mai 
clară asupra județului Vîlcea, am urmărit 
cele trei aspecte sesizate la început. Așa
dar — lumina. Am auzit cu toții de hidro
centrala de pe Lotru. Imaginea ei a devenit 
chiar un simbol al eroismului, al muncii 
efectuate în condiții deosebit de vitrege — 
puțini știm că această superbă construcție 
reprezintă hidrocentrala cea mai mare de 
pe rîurile interioare ale țării, puterea ei in
stalată fiind de 510 MW, țîșniți din forța 
celor trei uriașe hidroagregate. Pînă acum 
au fost date două în folosință înainte de ter
men, de cîte 170 MW, iar al treilea și ulti
mul, afirmă constructorii vîlceni, va fi dat 
de asemenea în folosință înainte de terme
nele prevăzute în acte.

Totodată, lumina va izbucni și din apele 
Oltului prin «prima explozie de scîntei» 
(formula îi este dragă tovarășului Constan
tin Dinculescu) datorată intrării în funcțiune 
a hidrocentralei de la Rîmnicu Vîlcea, prima 
din cele patru aflate în construcție. Lumina 

tierele de construcții, aparate electrice de 
măsurat, plastifianți, detergenți etc. Un 
obiectiv esențial al activității în industrie 
îl reprezintă creșterea eficienței între
gii activități economice, prin promova
rea consecventă a noului, perfecționa
rea utilajelor, a muncii de concepție, 
organizarea riguroasă a producției. Rețineți 
că toate acestea și încă multe altele, greu 
de cuprins în spațiul restrîns al unui interviu, 
vor fi posibil de realizat numai dacă ener
giile creatoare ale județului vor fi puse cît 
mai pregnant în valoare, numai dacă ne va 
anima un spirit de exigență și autoexigență 
mereu treaz.

— Ce înseamnă 1974 pentru alte sectoare 
ale vieții și activității județului Timiș?

—1974 mai înseamnă necesitatea califi
cării a circa 10 000 de muncitori din in
dustrie și construcții. înseamnă pentru pro
ducția vegetală și animală sporuri substan
țiale (amintesc doar că livrările de carne 
către fondul de stat vor crește cu 20 la sută), 
înseamnă, în fine, noi întreprinderi ce urmea- 
ră să intre în funcțiune la Timișoara, Lugoj, 
Sînnicolau Mare, Mănăștur, precum și 3 800 
de apartamente, opt cămine muncitorești, 
creșe, grădinițe, o casă de cultură a sindi
catelor la Lugoj etc., etc.

— Ținînd seama de experiența anului 
precedent. în ce sectoare considerați că 
este necesară o îmbunătățire mai pregnantă 
a activității?

— Aș dori ca pe toate șantierele să se 
respecte cît mai riguros ritmul de execuție. 
Și să se îmbunătățească aprovizionarea teh- 
nico-materiaiă a întreprinderilor, prin res
pectarea la fel de riguroasă a contractelor 
economice. De asemenea, toate unitățile 
agricole vor trebui să obțină producții 
mari, iar I.A.S.-urile, în totalitatea lor. să 
se constituie în modele de ceea ce înseamnă 
agricultură avansată!

Mihai HETCO

apelor noastre din această zonă își subli
niază deci cu fiecare zi ce trece concretețea.

— Iar în industrie, tovarășe secretar?
— Peisajul industriei chimice vîlcene — 

pentru că despre ea este vorba mai ales — 
se va îmbogăți de asemenea, prin darea în 
exploatare a unor noi obiective de interes 
național: electroliza 3, produși clorurați 2. 
P.V.C. 2 și oxoalcooli 2. întreprinderea de 
utilaj chimic și forjă, prima unitate a con
strucției de mașini din județ se va extinde 
în acest an cu cea mai mare și mai modernă 
secție de piese forjate, matrițate și ambuti- 
sate din țară, capacitate care, potrivit anga
jamentului asumat, se va înscrie între obiec
tivele date în devans față de termenele pla
nificate.

...Am lăsat la urmă sănătatea — județul 
Vîlcea reprezintă o adevărată comoară a 
țării- din acest pundt de vedere prin salba 
celor șapte localități înglobate administra
tiv și gospodărite în patru mari stațiuni 
balneare. Dacă în 1973 circa 145 000 de per
soane (dintre care circa 5 000 turiști străini) 
și-au îngrijit sănătatea și liniștea pe aceste 
meleaguri, conducerea județului își propune 
ca în anul în curs numărul acestora să depă
șească 150 500 prin extinderea numărului 
de locuri, construirea de noi hotele bal
neare (la Cozia de pildă, cel de 385 locuri 
este în fază de lucru avansată, un al treilea 
urmînd să înceapă a fi ridicat peste puțin 
timp) sau punerea în funcțiune a unor mo
derne și originale «sate de vacanță» (cum 
este cel de la Ocnele Mari conceput inițial 
pentru 100 de locuri).

lată așadar cîteva realități vîlcene. acum 
și astăzi la început de an:

— Ce vă doriți, stimate tovarășe.secre
tar, pentru anul acesta în care am pășit?

— îmi doresc ca împreună cu oamenii 
județului Vîlcea să înscriem cu faptele și 
ideile noastre cea mai densă pagină a acestor 
locuri în marea cronică a construcției so
cialiste !

Horia PĂTRAȘCU
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longevitatea bucureștenilor 
a atins virsta medie 

de 70 de ani

Convorbire cu Victor CIOBANU, 
directorul Direcției sanitare a Capitalei

— Venind să vă solicit acest interviu, am 
aflat, tovarășe medic-șef al Capitalei, că 
întruniți trei importante funcții. Cind aveți 
timp să le aduceți la îndeplinire?

— Am să vă răspund concis: începînd de 
la ora 7,30 conduc, zilnic, clinica medicală 
a Spitalului Elias, fac muncă efectivă de 
asistență medicală, examinez bolnavi, pro
gramul meu pînă la oral 2,00 avînd prevăzută, 
într-o sală de curs a spitalului, și predarea 
unor cursuri,în calitatea mea de profesor 
de medicină internă la Institutul de medi
cină și farmacie din București. în același 
interval de timp, am zilnic contact cu me
dicii secundari care fac specializarea la ca
tedră. De la ora 12,30 și pînă la 6, cel puțin, 
sînt director al Direcției sanitare a muni
cipiului București. Aceasta este, în linii mari, 
ziua mea obișnuită de muncă.

— Interesat în primul rînd de activitatea cu 
sfera de interes obștesc mai larg, mă situez 
pe poziția bucureșteanului care vrea să afle 
de la medicul-șef al Capitalei cit mai multe 
lucruri folositoare și interesante pentru el.

— Vă înțeleg perfect și aștept întrebările.
— Pentru a avea o idee exactă despre 

ceea ce (și cît) înseamnă asistență medicală 
în Capitală, bucureșteanul se poate intreba, 
de pildă, de cite consultații și tratamente au 
beneficiat locuitorii orașului nostru in 
anul 1973?

— Răspunsul, socotit pe cap de locuitor, 
este următorul: 14 consultații și tratamente. 
Cu alte cuvinte, cei 1 615 000 bucureșteni 
stabili și aproximativ 350 000 de bucureș
teni flotanți au beneficiat de aproape 30 de 
milioane de consultații și tratamente.

— Un total impresionant și, pentru mulți, 
surprinzător de mare. Care sînt datele reale 
din concurența cărora a ieșit acest rezultat?

— 1. Dimensiunea rețelei sanitare a 
municipiului București.

2. Larga accesibilitate a publicului.
3. Activitatea susținută a cadrelor me

dicale.
4. Nevoile sporite pe care le prezintă, 

în genere, o metropolă prin comparație cu 
restul țării.

— Aminteau dimensiunea rețelei sanitare 
a municipiului. Ciți medici are această rețea?

— Aproximativ 3 000. Lor li se adaugă 
medicii care lucrează în subordonarea 
M.A.N., C.F.R., M.l. și direct a Ministerului 
Sănătății.

— O asemenea vastă activitate de asistență 
medicală presupune, fără îndoială, cheltuirea 
unui important buget.

— într-adevăr. 30% din bugetul munici
piului este destinat asigurării sănătății.

— Situindu-mă pe poziția bucureșteanului 
interesat să cunoască urmările nemijlocite 
ale acestei ample activități de asistență me
dicală, v-aș ruga, tovarășe profesor, să-mi 
oferiți cîteva răspunsuri la întrebarea: cum 
simt efectiv locuitorii Capitalei această grijă 
activă pentru sănătatea lor?

— La această întrebare pusă clar, româ
nește, cum zicem noi, răspunsul este și el 
foarte clar: trăiesc mai mult! Probabil că 
nu știți, dar longevitatea medie a bucureș
tenilor a ajuns la 70 de ani.

Un alt răspuns care poate să bucure 
familiile bucureștenilor este și acela că. 
bunăoară, în anul 1973 s-a înregistrat cea 
mai scăzută medie de mortalitate infantilă 
din toată istoria Capitalei noastre.

• Anul 1973 a însemnat aproape 30 de milioane de consultații și tratamente pen
tru 2 milioane de locuitori ai Capitalei.

• Educația sanitară pleacă de la ideea că profilaxia și păstrarea sănătății implică 
un mare procent de răspundere personală.

• Primul gind a fost și rămtne întărirea rețelei medicilor generaliști de circum
scripție — «talpa» asistenței medicale.

• Aglomerarea la nivelul transportului la slujbă și înapoi, ca și alți factori de 
stress ai Capitalei care pot și trebuie combătuți mult mai activ.

• Un «filtru» în ajutorul Salvării. Experiența sectoarelor 7 și 3 și-a dovedit efi
ciența și va fi generalizată.

• în 1973 s-a înregistrat cea mai mică mortalitate infantilă din istoria Capitalei.
• 30 la sută din bugetul municipiului București este destinat asigurării sănătății.
• Lupta pentru înregistrarea diagnosticului precoce cîștigă mereu teren.
• «Frontul» de iarnă ne găsește în «tranșee», bine pregătiți.

— Două răspunsuri tonifiante, în stare să 
sădească mulțumire, recunoștință și optimism. 
Primul dintre ele mă incită însă, bănuiti 
cred, la o întrebare suplimentară: ce explicații 
majore există pentru această longevitate îm
bucurătoare a bucureștenilor?

— Am să vă dau două răspunsuri. Unul 
de medic: jugularea și stăpînirea bolilor 
infecțioase; majoritatea deceselor se dato
rează azi bolilor cronice. Și unul de cetă
țean: îmbunătățirea considerabilă a condi
țiilor social-economice de trai.

— Recunoscu?) dușmani ai sănătății, fac
torii de stress produc, firește, și Direcției sani
tare a municipiului București probleme reale. 
V-aș ruga să numiți cîțiva asemenea factori 
specifici, dacă se poate spune așa. Capitalei 
noastre?

— Un prim factor de stress este, după 
părerea mea, aglomerarea la nivelul trans
portului la slujbă și înapoi. Ar mai fi polua
rea atmosferei — văd, de exemplu, atî- 
tea autobuze și autoturisme care lasă în 
urma lor adevărați nori — apoi aglomerarea 
locurilor de desfacere comercială din cen
trul orașului; cartierele nu au ajuns, încă, 
să aibă suficientă autonomie comercială etc. 
O parte dintre acești factori grevează buge
tul de timp liber al bucureșteanului, timpul 
irosit cu eforturi suplimentare înseamnă 
oboseală suplimentară care afectează, evi
dent, sănătatea. Se înțelege de la sine că 
acești factori de stress pot și trebuie combă
tuți mult mai activ.

— De cînd vă aflați, tovarășe profesor 
Ciobanu, la conducerea Direcției sanitare a 
municipiului București ?

— De aproape un an și jumătate.
— Deși nu este prea lungă, v-aș ruga să-mi 

spuneți ce măsuri ați luat in această perioada 
pentru îmbunătățirea asistenței medicale în 
Capitală ?

— Referindu-mă la acțiunile care au 
avut — și unele dintre ele au în continua
re — o anumită amploare, am să încep prin 
a vă spune că mi-am îndreptat multe efor
turi’ pentru consolidarea și perfecționarea 
medicilor generaliști din rețeaua circum
scripțiilor. Din cele trei niveluri, circum
scripții — policlinică — spital, medicii gene
raliști de la circumscripție, «talpa» întregii 
rețele sanitare, au un rol de mare impor

tanță. Rezolvarea la nivelul lor, la nivelul 
ambulatoriu, a unui mare procent din ca
zuri, așa cum este de dorit să se întîmple, 
înseamnă foarte mult pentru întreaga asisten
ță medicală. De aceea am și dispus ca acești 
medici generaliști să participe la reciclări 
permanente, legîndu-i, de asemenea, func
țional de policlinici și spitale. Șefii de secție 
ai spitalelor au avut — și au — sarcina de 
tutelare profesională a generaliștilor, tutelă 
din care ies avantajați și medicii și bolnavii.

In aceeași ordine de idei, a măsurilor pe 
care le-am luat, aș aminti experiența pe 
care am făcut-o la circumscripțiile sectoare
lor 7 — începută în primăvara anului tre
cut — și 3 — începută în roamnă. La aceste 
circumscripții am instituit gărzi de noapte 
cu medici generaliști care au răspuns la 
apelurile adresate Salvării din sectoarele 
respective. Urmarea a fost mai mult decît 
încurajatoare. O mare parte din cazurile 
de importanță secundară — și care grevau 
nejustificat activitatea Salvării — au fost 
rezolvate la nivelul acestui prim «filtru». 
Concret, aș putea să vă spun că nu o dată — 
înainte — Salvarea a ajuns mai repede la 
un cetățean care o solicita în virtutea unei 
indispoziții care a urmat unui chef, decît 
la cel care a suferit un infarct. Asemenea 
anomalii sînt rezolvate de acest «filtru» 
care va fi generalizat în acest an pe întreaga 
Capitală.

Am acordat o mai mare importanță muncii 
de educație sanitară, plecînd de la ideea că 
profilaxia și păstrarea sănătății implică un 
mare procent de răspundere personală. La 
noi, din păcate, se moare — s-o spunem 
tot pe românește — destul de mult prin 
infarct de miocard. înaintea asistenței me
dicale efective însă, suferindul trebuie să 
știe limpede că infarctul are o cauzalitate 
multiplă, concurînd diferiți factori: obezi
tate, sedentarism, hipercolesterolemie, hi
pertensiune arterială, diabet, fumat, stress-u- 
rile nervoase etc Toate acestea, oamenii 
trebuie să le știe, să le învețe! Pe canalele 
mass-mediei, prin conferințe, informări pe 
care medicii din rețeaua sanitară a Capita
lei au datoria să le susțină și le susțin din 
ce în ce mai frecvent.

Am acordat o mult sporită atenție luptei 
pentru înregistrarea diagnosticului precoce. 

în acest sens, pot să vă spun că la nivelul 
muncitorilor — din întreprinderi industria
le —, la nivelul școlilor, al copiilor preșcolari 
controlul medicului este astăzi optim în 
Capitală, calitate care tinde să se extindă 
la nivelul circumscripțiilor de medicină gene
rală. La acest nivel, am plecat de la premisa 
că rolul activ al medicului de circumscrip
ție se pune în valoare nu numai pe traseul 
pacient-medic, ci și pe traseul foarte impor
tant medic-cetățean.

în spiritul marii griji pe care statul nostru 
o poartă muncitorilor. Direcția sanitară a 
municipiului a ameliorat mult dispozitivul 
de asistență medicală în întreprinderi. Prac
tic, toate întreprinderile industriale din 
București sînt asistate de medici generaliști, 
iar unele dintre ele și de specialiști. Marea 
platformă industrială a Uzinelor «23 August» 
de pildă, este asistată de 30 de medici gene
raliști.

Obiectivele noi date în folosință în această 
perioadă de aproximativ un an și jumătate 
reprezintă și ele realizări ale direcției muni
cipale. Pot să vă citez centrul metodologic 
de stomatologie din pasajul Eforie, extin
derea spitalului Cantacuzino cu o clinică de 
chirurgie și o clinică de boli de nutriție, 
construirea cîtorva mii de locuri de creșă, 
construirea unui cămin-spital pentru boli 
cronice. Avem, de asemenea, în lucru o 
clinică de neurochirurgie de 540 de paturi 
la spitalul «Gheorghe Marinescu» etc.

— Ancorați fiind in plină iarnă, v-aș ruga, 
tovarășe profesor, să-mi spuneți — tot pentru 
liniștea noastră, a bucureștenilor — care este 
pregătirea Direcției sanitare municipale în 
fața acestui dușman potențial și nu numai 
potențial ?

— Iarna reprezintă întotdeauna pentru 
noi un război, mai «cald» sau mai «rece». 
Cea actuală nu ne-a produs deocamdată 
mari probleme. Sîntem însă pregătiți pen
tru orice. Facem săptămînal testări biologice 
la un eșantion de 135 de cetățeni, testări care 
ne dau imaginea dinamicii infecției virale; 
s-au practicat 100 000 de vaccinări anti- 
gripale la colectivitățile cele mai expuse — 
copii, lucrătorii din transporturi, tarați, 
bătrîni — avem un plan amănunțit de 
acțiune care demarează «la comandă» la 
primele tendințe de sporire a gripei, avînd, 
bunăoară, spații de rezervă la spitalul Stîncă 
și la spitalul Finanțe-Bănci etc.

— V-aș întreba, tovarășe profesor, care sînt 
proiectele (aș spune chiar idealurile) care vă 
animă în munca dumneavoastră de medic-șef 
al Capitalei?

— Am să vă ofer chiar un punctaj de 
proiecte. Vom face totul pentru:

1. Umanizarea continuă a vieții de spital;
2. Sporirea igienei spitalelor;
3. Creșterea nivelului tehnic al asistenței 

medicale;
4. Orientarea cercetării medicale pe pro

blemele de sănătate ale municipiului;
5. Ameliorarea în continuare a asistenței 

copilului.
Mai multă sănătate pentru locuitorii Capi

talei țării tale, sănătate apărată și obținută 
prin muncă, prin luptă, iată și idealul vieții 
mele, a unui om de 52 de ani care va trăi 
pînă la sfîrșit pentru îndeplinirea lui.

Marius POPESCU
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la caracal, 
nepăsarea și ploile 

macină 
un monument

istoric de la 1500 

■mrmic

r în această biserică se află 

morminluilui IOAH DUHlTRili 
care.ca deoutai al orașului 
Caracal in divanul Ad - Hoc. 
a susținut cu însuflețire

UNIREA 
ȚĂRILOR ROMINE

chestiune este departe de a fi simolă, de vreme ce nu există 
alocate în acest scop nici un fel de fonduri. In urmă cu 15 
ani, catapeteasma, distrusă de cutremurul din 1940, a fost 
consolidată de noi, dar fără nici o sursă de bani, din fonduri 
mai mult sentimentale. Acum, se simte nevoia unei inter
venții mai ample, pe care nu o putem efectua doar prin ca
pacități locale. Din păcate, toate adresele noastre către 
cei în drept au rămas fără ecou.

Sîntem siguri că forurile locale din Caracal sînt animate 
de intenții bune. Sîntem siguri că nici organul tutelar nu 
privește cu ochi buni compromiterea unui monument 
istoric de o asemenea valoare.

Din nefericire, la Caracal nu se întreprinde nimic. Nu 
este cazul ca noi, de aici, să oferim cea mai fericită soluție. 
Rezolvarea se află acolo, dar ea trebuie găsită cu maximum 
de urgență.

Cînd nepăsarea și chiar ploile macină o asemenea bijute
rie arhitectonică, nimeni nu are dreptul să stea cu mîinile 
încrucișate. Mai ales cei care, dintr-o ipostază sau alta, sînt 
plătiți pentru asta

Ovidiu IOANIȚOAIA

Fotografii de Ion PREDOȘANU

în centrul orașului Caracal, pe strada Steaua roșie, se 
află o bisericuță în formă de cruce, fără turlă, a cărei ve
chime este apreciată la peste cinci secole.

Atrași de frumusețea picturilor murale exterioare, am 
încercat să vizităm acest monument istoric, dar încercarea 
s-a dovedit prea îndrăzneață, un lacăt cît toate zilele blocînd 
intrarea în curte. Sfătuiți de muzeologul Teodor Cioflan, 
care a fost pentru noi mai mult decît un ghid agreabil, 
ne-am adresat epitropului Popa, îngrijitorul monumentu
lui, și acesta a sosit în grabă, cu cheia. N-a fost însă su
ficient. Pămîntul acoperise într-atît partea de jos a porții, 
incit a fost nevoie de ajutorul unui tîrnăcop, trecut din 
mină-n mină, ca o ștafetă absurdă.

După cîteva minute de săpat, am pătruns in curte, 
curte părăsită, cu scaieți și cutii de conserve aruncate 
peste gard, un adevărat maidan de la mahalalele de altădată 
ale Caracalului. Interiorul, in care se află mormintul unuia 
dintre eroii olteni ai Unirii Principatelor, loan Dumitriu, 
copistul de primărie care s-a făcut celebru prin scrisoarea 
adresată mitropolitului Nifon, în care cerea concediu 
de la Divanul ad-hoc. pe motiv că este «pătimaș de picere», 
interiorul, zic, ne-a arătat cîteva icoane de o frumusețe 

tulburătoare și de o valoare incalculabilă, o pictură murală 
pe folie de aur, ne-a coborît în timp spre anul 1500, um- 
plîndu-ne inima de mîndrie la eîndul priceperii și vitejiei 
strămoșilor, dar și de mîhnire, căci toată această superbă 
arhitectură este lăsată în părăsire.

în spate, zidul clădirii are o crăpătură cît să bagi pumnul, 
și întregul monument, împovărat de ani, se apleacă spre 
stradă, fiind gata să se prăbușească. Totul este acoperit cu 
un praf de o palmă, însuși îngrijitorul recunoscînd că nu a 
călcat pe acolo de luni de zile, rugîndu-ne totodată să 
pășim cu băgare de seamă, căci tavanul poate să se năruie 
dintr-o clipă în alta.

Starea jalnică a așezămîntului «Toți sfinții» din Caracal 
ne-a întristat în aceeași măsură în care ne-a contrariat, și 
am încercat să aflăm — în scurtul răstimp petrecut în oraș — 
cauzele situației, singulară într-un peisaj în care valorile 
istorice ale acestui popor se bucură de atenția și de respec
tul național.

Inimosul secretar al primăriei, Traian Marinescu, ne-a 
declarat că «problema restaurării este o chestiune de 
maximă urgență, că trebuie să se facă ceva pentru ca această 
biserică să devină un obiectiv turistic, dar că întreaga
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joc pur 
si fără limite 
9

Cînd opera-i un spectacol tîrziu și omul 
nu mai este tînăr, cînd neliniștile creației 
deschid porțile nesomnului la o vîrstă cînd 
alții au spus tot ceea ce aveau de spus și 
acum tac respectînd nopțile, există tentația 
să cauți sursele operei în biografia artistului. 
|ocul superb al rememorărilor, cînd iei tre
cutul în palmă ca pe un cristal miraculos în- 
cercînd să citești în apele lui prezentul, este, 
desigur, și acesta un drum de-a explica 
nu numai actele unei vieți ci și actele unei 
creații.

lată ce își amintește doctorul reșițean 
Corneliu Ionescu, fiul unui revizor de tele
grafe tecucean, oespre acel trecut care ar 
putea fi semnificativ pentru creația sa de azi. 
«La liceu eram cel mai bun desenator împre
ună cu colegul meu Brăduț Covaliu. Mai 
tîrziu el a devenit pictor iar eu medic, poate 
nu o profesiune care să vira în întîmpinarea 
unei vocații de care nu eram conștient pe 
atunci. Se pare însă că niciodată nu poți 
scăpa de acea dorință formativă care îți este 
dată și mi-aduc aminte cu cită plăcere, stu
dent fiind, desenam detaliile corpului uman, 
realizînd albume anatomice care îl încîntau 
pe profesor. Am și acum în minte acel os ai 
spatelui, nu prea complicat, dar care prin 
forma lui dreptunghiulară și prin finele lui 
ondulații îmi creau o nespusă plăcere de 
a-l desena în peniță»... Apoi desenul se 
pierde din biografia doctorului, se dizolvă 
în preocupările cotidiene. Detașat din garni
zoană în garnizoană ca medic militar, el îl 
uită undeva și asta pentru multă vreme. 
Această poveste despre un artist s-ar fi 
încheiat aid dacă n-ar fi fost plictiseala, acel 
timp consumat în lungi adunări în care nu se 
spune nimic sau se spune același lucru de 
nenumărate ori. Și doctorul a ieșit din acel 
timp al inerției, s-a salvat, desenînd. Soția 
doctorului își amintește: «îmi aducea seara 
tîrziu acasă desenele și mă linișteam. Cîte 
4-5. Nu l-am lăsat să le arunce. Nu știu 

nid eu de ce. Erau niște rozete lucrate cu o 
migală care mă impresiona, desenate în cer
neală albastră. îmi plăcea să-i pun note I? 
fiecare. Exact ca la școală. După un timp 
simetriile monocolore m-au plictisit, l-am 
cerut să nu mai facă rozete, să caute alte 
forme, i-am cumpărat creioane colorate și 
așa a trecut la etapa formelor bicolore, apoi 
la cea policoloră». Soția doctorului a fost 
primul lui critic, sever și duios; ea memo
rează din sutele de miniaturi nu numai pe 
cele esențiale, dar și pe cele care consideră 
că reprezintă o nouă etapă; ea le visa încă 
de pe atund reproduse la alte dimensiuni, 
și transformate în motive de covoare, sau 
de bijuterii sau în ornamente pentru cera
mică.

Nu aid se sfîrșesc amănuntele care for
mează biografia artistică a acestui desena
tor, pictor și ceramist a cărui viziune e cu 
totul particulară. Ceea ce pare aparte în 
creația doctorului Corneliu Ionescu este 
neîntrerupta proliferare a motivelor gra
fice, care nid unul nu seamănă cu celălalt, 
o putere de invenție și de figurare care tră
dează o imaginație fecundă. Apoi minuția 
motivelor, acea aglomerare de semne care 
ne aduc aminte de răbdarea și patima minia- 
turiștilor. Artistul inventează mereu, fasci
nat parcă de jocul pur și fără limite în care 
este implicat, dar niciodată nu se lasă cuprins 
de delir, fluxul neîntrerupt de forme și 
simetrii organizîndu-se după legile afective 
ale unei geometrii proprii. Dacă motivele 
grafice par guvernate de o anume invenție 
rațională, în schimb pictura sa este o totală 
evadare într-o lume vegetală posibilă. Peisa
jele și compozițiile florale sînt feerii abstrac
te, departe de mimarea umilă a naturii, dar 
foarte aproape de adevărurile sensibile ale 
fanteziei.

if
Cornel BOZBICI

IIP
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gările capitalei
* Zilnic trec prin gările Bucureștiului, în calitate de călători cu trenul, 100 000 de persoane. în perioade 

de vîrf cota urcă la 150 000-170 000.
• 30% sînt navetiști.
• în și din gările Capitalei intră și ies în 24 de ore 650 de trenuri de călători.
• Începînd cu 1974 trenurile de lung parcurs nu vor mai opri în nici o stație (nici personalele) pe distanțe 

pînă la 50-60 kilometri. Pentru a mări viteza trenurilor, pentru a reduce timpul de călătorie.
• Odată cu noul orar al trenurilor, din mai 1974 se vor asigura legături directe de trenuri între Transilvania 

și Moldova fără trecere prin București. în timpul sezonului va spori numărul de legături directe între orașele 
mari din țară și litoral.

cu expresul de la gara de nord la moara 
vlăsiei și retur

Gara de Nord necunoscută? Pare o absur
ditate, o contradicție în termeni, cum spun 
juriștii. Pentru un bucureștean — și, după 
cum prea bine se știe, sînt mulți, tot mai 
mulți — ea este la fel de familiară ca Herăstră- 
ul sau Cișmigiul, ca Dealul Cotrocenilor 
sau — fie-ne iertată comparația — cimitirul 
Șerban Vodă. Așadar, dintr-un condei, su
biect banal pentru vreo 1 500 000 de bătrîni, 
bărbați, femei, copii. Dar ce te faci cu faptul 
că într-un singur an se perindă aici vreo 40 
de milioane de călători? Ce li s-ar mai putea 
spune lor nou? Ah, dacă ar fi vorba de o 
gară din Tasmania sau Bechuanaland, atunci 
da, ar fi mai interesant. Dar așa...

In ceea ce mă privește, după trei zile și 
trei nopți petrecute în gară, după e am 
discutat cu tovarășul șef și cu femei de ser
viciu, cu pierde-vară și cu călători grăbiți, 
cu cheflii și cu impiegați, cu obișnuiți ai gării 
și cu țărani abia sosiți («undi e pi Calea 
Griviței, taică?»), cu babalîci și cu mi
nori, cu fete și băieți serioși, mai puțin 
serioși și deloc serioși — am ajuns la con
cluzia că... Dar înainte de concluzie să lăsăm 
oamenii să vorbească.

EȘTI SALON? SÎNT SALON

lată cîteva mostre de interpelări, of-uri și 
reclamații adresate șefului de gară: «Mi-am 
pierdut copilul... Mi-am pierdut nevasta.. . 
Mi-am pierdut soacra... Mi-am pierdut capul 
și am uitat cifrul de la caseta cu cifru... 
Mi-a plecat Vasile cu trenul și biletu-i la 
mine și ziceți-i la megafon la Brașov: mă, 
Vasile, coboară că vine ăla cu alt tren».

Unul intră fluturînd o hîrtie albastră în 
mînă: «Don’ șef. dați ordin să oprească 
trenul la Moara Vlăsiei că am ceva treabă 
acolo. Plătesc, dom’le. Poftim suta. Știu și 
eu să fiu salon».

Altul se înfățișează smerit; «Don’ șef. 
N-am bani de tren. Dați-mi dumneavoastră 
un bon să-l arăt conductorului».

Altul dă buzna în birou cu un buchet de 
garoafe în mînă și cere socoteală: «Ați 
anunțat întîrziere de 30 de minute la rapidul 
«Ștefan cel Mare», dar n-a întîrziat decît 
25 de minute și acum n-o mai pot găsi pe 
prietena mea. Ce să fac cu florile?» «Du-le 
acasă la ea, tovarășe». «Cum să mă duc, 
dacă nu știu cum o cheamă și u nde locu iește ?»

— Nu-i ușor să fii șef de gară — ne spune 
cetățeanul Republicii Socialiste România cel 
mai îndreptățit să facă această afirmație: 
inginerul lulius Năstase, omul cu șapcă roșie, 
pe care toți îl cunoaștem, fără să-d cunoaștem. 
Deunăzi văd o bătrînică plimbîndu-se haihui 

pe peron. «Ce faci, maică.aici ?» o întreb. 
«Păi, plec diseară la Roșiori». «Da’ acu’ e 
dimineață. Personalul pleacă noaptea». «Păi 
m-au adus ficiorii că ei au mers la lucru și 
m-au lăsat în gară». Au lăsat-o aici ca la 
Consignație! Și dacă se întîmpla o neno
rocire?

— Și sînt mulți care-și fac veacul în gară?
— Veniți noaptea la două și o să vedeți 
Am venit și am văzut.

ASTĂ-SEARĂ nu se dansează 
ÎN FAMILIE

— Gara aceasta reprezintă pentru noi 
și ,o problemă socială — ne spun ofițerii de 
miliție maiorul Gheorghe Mihai și căpitanul 
Ion Cristea. Nu ne referim la borfași, la 
hoții de buzunare, la cheflii. Ăștia se găsesc 
în toate gările. Ne referim la tineri, majo
ritatea minori, sosiți în Capitală fie în cău
tare de lucru — deoarece, dintr-un motiv 
sau altul, nu le convine munca de acasă — 
fie în căutare de aventură și de pricopseală. 
Ajunși în București fără o lețcaie, își stabi
lesc cartierul general în gară. Dorm și mă- 
nîncă aici, leagă prietenii aici — unele 
nefaste — unii din ei fură. Ce se va întîmpla 
cu ei? Totul va depinde de o nimica toată...

Discut cîteva ore cu cei doi ofițeri. Discut 
cu tinerii. Văd și aud Gara de Nord necu
noscută, subterană, amenințătoare, compli
cată. Compasiunea se aliază cu revolta. Ce-i 
de făcut? Nu e simplu.

...Trei fete de clasa a VJI-a din provincie. 
Familii onorabile. Notele copiilor, 9 și 10. 
Și totuși, mirajul Capitalei! Nu ne-ar strica 
o mică escapadă. Mergem să dansăm. Cu 
bijuteriile mămichii (valorînd zeci de mii de 
lei). Nu, doamne ferește, să le vindem. Doar 
să ne împodobim, să dansăm și apoi ne în
toarcem. Și pînă la dans, unde ne facem vea
cul? in gară.

Noroc că miliția a acționat din timp și 
cu tact. Mămicile au venit să-și ia odraslele 
și nu s-a întîmplat nimic rău. Doar una din 
mămici a pocnit pe una din fetițe cu tocul 
pantofului. Tare, tare de tot ca s-o doară. 
Dar dacă mama tot și-a pus nădejdea în 
această armă pedagogică cam desuetă, dar 
nu absolut lipsită de eficacitate, nu era mai 
înțelept s-o folosească înainte și nu după ?

UNUL CARE VREA SĂ CUNOASCĂ 
OAMENII ÎN MARE

Alți membri ai Clubului Gara de Nord. 
I.I., dintr-o comună din județul Botoșani 
Eliberat din penitenciar în 20 decembrie.

Vîrsta: vreo 20 de ani. «Unde stai în Bucu
rești?» «in gară, un’ să stau? Doar pînă 
mîine. Mă duc să mă angajez». «Mîine e 
duminică». «Pînă luni. Dacă mă prindeți 
și după aia... Singur vin să mă judecați. 
Mă angajez luni la Fabrica de mase plastice». 
«Bine. Marți să treci la mine cu legitimația».

Z.l. Profesor suplinitor de matematică. 
Viață agitată. Neașteptate plasări pe orbi
tele profesionale. Pedagog. Contabil C.A.P. 
Mecanic termocentrală. «încerc la «Finanțe- 
Credit». Nu reușesc». închisoare. Apoi 
muncitor la «Napolitane». (Adjutantul ex
plodează: «Poftim, om cu educație. D-aia 
te-a educat statul, bre, ca să lucrezi la Na
politane?»). O vizită de cîteva zile la Spitalul 
nr. 9. Apoi economist I.A.S. «Sînt în gară 
de marți. Și ce intenționez? Am un prieten 
la Buftea și vreau să mă duc acolo, la Cinema
tografie, să cunosc și eu oamenii în mare, 
vă rog să trăiți, cu respect».

J.T. 18 ani. Dintr-un sat din Ialomița. 
«Am lucrat la un șantier la Chitila. Muncă 
grea. Lucram numai cu fiarele. M-a trimis 
maică-mea să mă angajez aici». «Unde aici?» 
«în gară, la poștă». «La Poștă ai ajuns?» «Nu. 
M-am dus la film, la Veronica se întoarce». «Și 
tu te-ai întors aici în gară? E ora 3 noaptea». 
«Da, la Poștă n-am ajuns. Luni». «Și ce-o să 
faci la Poștă?» «Ce-mi dă ăștia de lucru».

O fată din Bîrlad. V.P. 24 de ani în toamnă. 
«Am fost măritată șase săptămîni. Mă bate 
azi, mă bate mîine, am plecat la mama. Mai 
bine să-mi rupă ea oasele. La București am 
venit la sora. Acu mă întorc acasă». «Bani 
de tren ai? (Pauză. Totul e dar). Acte ai? 
(Din nou pauză, din nou totul e clar). Și 
dormi aici? (Din nou etc.) Vagabondezi?» 
(Explozie de indignare)

Trei tineri au dat o lovitură la o casetă 
cu cifru de lîngă peron. Au vîndut obiecte
le — un magnetofon japonez etc. — și au 
încasat bănet mult. Au împărțit banii fră
țește și au plecat spre Brașov. în tren cel 
mai mare (19 ani) l-a buzunărit pe «mijlocaș» 
(17 ani), care dormea. Păgubașul hoț, cînd 
s-a trezit,s-a temut să se certe cu ăl mare și, 
ca să-și scoată pîrleala, l-a buzunărit pe ăl 
mic, care continua să doarmă. Ăl mic, 
furat de hoții ăi mari, s-a întors plîngînd la 
București.

«D-ta, ce cauți în gară la 3 noaptea?» 
«Am venit să iau țigări». «Unde stai?» 
«în Balta Albă».
• Doi băieți și două fete. Au toți patru 
laolaltă vreo nouăzeci de ani. Scandalul a 
pornit la Restaurantul Gării de la o hîrtie 
de o sută, dar tărășenia e mai mare. O fată 
plînge, teatral, dar de vorbit vorbesc toți.

Un ucenic de la FEA a lipsit — zice el — 
două zile și a fost dat afară de la școala pro
fesională. S-a mutat și el în gară. încă n-a 
furat, dar mîine?

Aici e buba. Desigur nu-i un cap de țară. 
Oamenii aiurea muncesc, construiesc. Gara 
de Nord, noaptea, e doar o fărîmă de uma
nitate. Și buni,și răi,și «între» dorm acolo. 
Miliția nu poate face totul. îndrăznesc să 
propun: tovarăși de la U.T.C., treceți-vă 
în plan niște vizite în Gara de Nord pe la

3 noaptea. Vorbiți cu tinerii pe care-i găsiți 
acolo. Desiguț chiriașii sălilor de așteptare 
nu sînt uteciști. Poate nici n-au fost, poate 
nici nu vor fi. Dar vorbiți cu ei. Ajutați-i. 
Pe cei care merită. Căci unii sînt pur și 
simplu nenorociți, dezaxați. Dacă le întin- 
deți acum o mînă de ajutor, poate mîine, 
în loc să intre pe poarta penitenciarului, 
vor păși cu fruntea sus, pe poarta unei uzine.

COSMONAUȚII DE LA C.R. 3

M-am luat cu tinerii și n-am apucat să 
pomenesc atîtea altele despre Gara de Nord. 
Despre obiectele nereclamate cu lunile de 
la casetele cu cifru: un aparat de filmat de 
16 mm și un țambal; o plapumă și un teo- 
dolit; o legătură de 60 de papuci de mare și 
trei săbii de la ’77; un vraf de documentații 
tehnice de la «Electromagnetica», text, 
schițe, proiecte: Instalație și exploatarea 
echipamentelor TC; niște cartofi încolțiți 
și 30 de rezerve de termos nou-nouțe; un 
duș și niște mere putrede. Unul a închis în 
casetă o rață care, fiind supusă la un regim 
de exterminare pe planul grăunțelor, a 
sculat cu măcăitul ei tot personalul gării. 
Orătania a fost eliberată din cușca de fier 
cu acte în regulă, cu miliție, martori și 
proces-verbal.

Și, în special,n-am vorbit despre sutele de 
salariați care se străduiesc — și în bună 
măsura reușesc — să asigure funcționarea 
de ceasornic a complexului mecanism care 
se cheamă Gara de Nord.

N-am vorbit despre impiegații de mișca
re — denumire veche, conținut nou — de 
înaltă calificare, de la noua stație de centra
lizare electrodinamică C.R.3, cei doi impie
gați și doi tehnicieni de schimb care repre
zintă creierul și inima gării. N-am vorbit 
despre Valeriu Livezeanu —tot de la C.R.3 — 
care a argumentat astfel dragostea sa față 
de meseria de impiegat: «întrebați-vă ce 
simte un om care cu o simplă apăsare de 
buton dirijează coloșii aceștia de oțel și 
veți înțelege de ce». N-am vorbit despre 
tehnicianul Teodor Minciu care a asemuit 
în mod fericit munca de echipă a celor de la 
C.R.3 — care reclamă o incredibilă cheltuire 
de energie nervoasă — cu activitatea unui 
echipaj de cosmonauți. în paranteză fie spus, 
examenele psihotehnice și profesionale pen
tru C.R.3. sînt poate la fel de exigente ca 
pentru candidații la zborurile interplanetare, 
în fond, dacă aceștia din urmă răspund pentru 
propria lor viață, cosmonauții de la C.R.3 au 
în grija lor viața a mii de oameni.

GRIJILE INTERZISE

Vă dați seama ce semnificație capătă o 
apăsare de buton care comandă, practic 
instantaneu, mișcarea a zeci și sute de ma
cazuri, atunci cînd un tren intră în gară cu o 
sută patruzeci kilometri pe oră? Puteți 
aprecia puterea de concentrare, stăpînirea 
de sine, cunoștințele tehnice ale omului cu 
ochii ațintiți, timp de 12 ore neîntrerupt.

Mi
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asupra sarabandei beculețelor roșii, verzi și 
albe, care se aprind, se sting, se aprind, se 
sting pe schema electrică — mereu aceeași, 
mereu alta — din fața sa? Exigențele sînt 
atît de mari incit impiegatului de mișcare de 
la C.R. 3 i se interzice, pur și simplu, să intre 
în schimb dacă pe fața sa se citește fie și o 
umbră de supărare, de necaz personal. 
Nimic nu trebuie să-l distragă de la muncă!

De curiozitate am încercat un sondaj-ful- 
ger pe unul din peroane. Cine vine în Gara 
de Nord? Am renunțat să-l duc pînă la 
capăt. Dintr-un singur tren se dă jos toată 
România, într-un singur tren se urcă toată 
România. De la inventatorul care aleargă 
într-un suflet în str. Nuferilor, la O.S.I.M., 
ca să pună la punct ultimele formalități în 
legătură cu un dispozitiv hidraulic ultra
modern și ultrasigur («nu pot să spun mai 
mult, tovarășe») la bunica sosită cu turtă 
dulce și mere ionatane pentru cei 15 nepoți 
și nepoate, toți în București, toți la fabrică 
sau la școală («dacă am patru fii și două 
fiice, ce-i de mirare că am atîția nepoți?»), 
de la studentul îngrijorat de soarta unui 
examen la cei doi artiști plastici veniți de la 
capătul celălalt al țării ca să viziteze expo
ziția de artă mexicană de la Dalles («am 
auzit că au niște exponate precolumbiene, 
trăsnet, nu altceva!»), oameni de toate 
vîrstele (în același tren călătoreau un sugar 
de trei săptămîni și un patriarh cu barbă 
colilie), oameni cu toate gusturile, cu toate 
ciudățeniile, oameni respectabili și munci
tori, ei sînt stăpinii Gării de Nord, pentru ei 
trebuie făcut totul. Se face?

TE IUBIM, BĂTRÎNĂ DOAMNĂ

Nu putem pretinde acestei gări centenare 
să arate ca o fată mare. Cîndva, sperăm că 
într-un viitor nu prea îndepărtat, va cunoaște

de fapt, gara începe și se termină la triaj

Iar triajul, cel puțin la București, este de 
două feluri. Două, despre care e greu să 
hotărăști: care e întîiul, care e al doilea. De 
aceea, ordinea în care le iau va fi arbitrară.

Ca să ajung la întîiul, călătoresc îndelung 
cu tramvaiul 10 și, ajuns în una din zonele 
rurale ale Capitalei, iau în picioare lunga 
stradă a Marmurei, pe care prăvăliile de 
pîine și frizeriile (particulare și mici) revin, 
cred eu, cam cîte una la suta de locuitori. 
La capătul străzii, ajung la unul din plămînii 
rețelei de căi ferate (care este obligat să 
respire bine, zi și noapte, inclusiv duminica, 

și ea înnoirile pe care le-a cunoscut întreaga 
Capitală. Dealtfel, să nu uităm: și Parisul are 
gări vechi, și Londra și multe alte capitale. 
Deocamdată,la «Nord» problema constă în 
a folosi cu pricepere ceea ce există și a face 
acele mici schimbări care, cu un minimum 
de cheltuieli și amenajări, pot spori confortul 
călătorilor, plăcerea pe care o resimt ei re- 
văzînd bătrîna doamnă de pe Calea Griviței.

Firește, preocuparea centrală a puhoiului 
uman care se revarsă zilnic prin «Nord» o 
constituie însă, în ultimă instanță, facilitățile 
de călătorie legate de procurarea biletelor, 
transportul bagajelor etc. Ne bucură faptul 
că în această direcție există o preocupare 
susținută din partea forurilor în drept. S-a 
lansat astfel o idee interesantă: înființarea 
unor case de bilete... pe roți, un fel de ghișee 
mobile care să funcționeze pe peron în 
orele și zilele de vîrf, degrevînd astfel ghi
șeele fixe. Ar fi o noutate absolută pentru 
țara noastră și chiar pe plan mai larg. De 
asemenea, se studiază posibilitatea de a se 
supraetaja pavilionul din fața peroanelor, 
unde funcționează în prezent Informațiile, 
Telefoanele, Bagajele de mînă. S-ar cîștiga 
astfel un spațiu considerabil pentru deschi
derea a noi case de bilete și pentru extinde
rea birourilor de bagaje, cu o corespunză
toare reducere a arhicunoscutelor și arhi- 
detestatelor cozi, lată doar două din inova
țiile posibile, cu efect imediat asupra deser
virii călătorilor. A milioanelor de cetățeni 
care-și îndreaptă pașii, an de an, spre gara 
inaugurată acum un veac și mai bine pe 
fostele terenuri ale Procopoaiei, pe Calea 
Tîrgoviștei — Calea Griviței de azi — și pe 
care ei o îndrăgesc, bătrînă și zbîrcită cum 
e, fiindcă este a lor, a noastră, a tuturor.

Lionel NIȚESCU

altfel urmările ar ti, pentru noi toți, dintre 
cele mai neplăcute): «stația tehnică pentru 
prelucrarea vagoanelor». Lucrătorii ei îmi 
spun că stația nu este altceva decît o fabrică, 
și ceea ce văd îmi confirmă: ca în orice 
fabrică, pe o parte intră materia primă, 
vagoane ce nu se mai termină, iar pe partea 
cealaltă ies produsele finite, adică trenuri 
după trenuri, cu vagoanele revizuite dir 
punct de vedere tehnic și reparate, dacă e 
cazul, grupate după destinație și după felul 
încărcăturii. Șeful stației, inginerul Scarlat 
Chiriacescu, îmi dă și o cifră uluitoare: 

peste 10 000 vagoane prelucrate zilnic. Fi
rește, numărul e variabil dar, una peste alta, 
atît ar veni, peste 10 000 în 24 de ore! 
Stația București-Triaj se numea la început, 
în anul 1912, «Triagiul Chitila» și era foarte 
mică. Astăzi ea este cea care a lansat, pe 
ramură, chemarea la întrecere sub lozinca 
«Cincinalul în 4 ani și jumătate». Acum 
oamenii s-au răzgîndit. Zic ei: 4 ani și 
jumătate? Nu, de ce? 4 ani și 4 luni, ajunge 
atît. Apoi, inginerul Chiriacescu îmi spune 
că are o dureroasă nedumerire: de ce oare 
nu se introduce și aici, așa cum a propus, 
acordul global? Ar avea de cîștigat și oame
nii, și C.F.R.-ul.

Termometrul atîrnat afară, lîngă biroul 
de mișcare, arată că soarele cu dinți tot 
soare este. Mercurul urcă de la minus 6 la 
minus 5 grade. Fac cale-ntoarsă și ajung la 
al doilea fel de triaj.

Stația de revizie București-Grivița-Basarab. 
Aici, sub Podul Constanței, e regatul perso
nalelor, gard în gard cu imperiul accelera
telor și rapidelor. După ce ne-au lăsat pe 
peroane, aici vin trenurile cu care am călă
torit. Se odihnesc, în medie, cam 2 ore, 
adică sînt salubrizate (cum se exprimă acești 
ceferiști cu șapcă verde și foarte tehnici, 
spre deosebire de marea majoritate a cefe
riștilor pe care îi știu călătorii, cei ce poartă 
șapcă roșie și sînt «de la mișcare»), ceea ce 
pe limba noastră ar însemna măturat, spă
lat, călcat, dezinfecție; în același timp, lăcă
tușii și electricienii controlează ce au de 
controlat și mai repară cîte ceva. Cît și 
cum se salubrizează și se repară vagoanele 
nu mai e nevoie să scriu eu aici, cîtă vreme 
în fiecare cititor al «Flăcării» se ascunde 
un client al Căilor ferate. Așa că să lăsăm 
asta și să vedem de ce sîntem în stare noi. 
pasagerii. Trec în revistă un personal proas
păt sosit de la Galați și un accelerat venit 
de la Curtici și de mai departe. A spune că 
sînt murdare ar fi un eufemism: chiuvete 
și closete înfundate, mormane de gunoi în 
cîte un compartiment sau pe culoar, urme 
noroioase de bocanc pe banchete, sticle 
goale sau cioburi pe catifeaua pătată și udă 
a canapelei la clasa I... Lucrătorul Gheorghe 
Stan, pe care toată lumea îl strigă Nea Gigei, 
îmi arată că dintr-un vagon se scot cam două 
găleți de gunoi, deși norma ar fi, zice el, 
o jumătate de găleată. «Și să nu credeți 
dumneavoastră că țărănimea face a mai mare 
murdărie, ci ies și grec, oameni deștepți, ai 
zice, luminați». Renunț să-l întreb de unde 
știe asta el, care nu vede vagoanele decît 
goale, și încerc să aflu care sînt cele mai 
murdare trenuri. «Păi, zice, ar fi 1006, 
dinspre Timișoara, 1002, de la Roșiori, și 
apoi, de pe linia Riteștiului, cursele alea 
supărate». «Cum, supărate. Nea Gigele?» 
«Păi așa, supărate cu gunoi». Lămurit, las 
trenurile și intru în birou. Tehnicianul 
«Grigore de două ori», adică Grigore Gri
gore, care este și președinte de sindicat, 
mă copleșește cu amabilități și cu explicații 
amănunțite, exprimîndu-și în final dorința 
ca presa să ia în mînă și să rezolvfe odată 
problema acelor călători lipsiți de conștiință 
si obraz,ce murdăresc și produc stricăciuni 
în vagoane. Iși aduce contribuția la conver
sație și secretara reviziei. Cornelia Răileanu, 
o tinără voinică și inimoasă. Poartă și ea 
șapca și uniformă, dar e tristă că dacă lu
crezi la gară, cum a constatat ea, lumea te 
cam ia la vale, chiar așa, cică, la gară, trei 
încarcă și doi cară. In cele din urmă fac 
cunoștință și cu șeful de tură numit Drăgan. 
Spusele lui concordă cu ale celorlalți, afară 
numai de chestia cu gălețile: acceleratele 
de cursă lungă vin într-un asemenea hal că 
se scot și cîte 4-5 găleți de gunoi dintr-un 
vagon. încolo, el este, evident, un om real
mente simpatic și, sînt convins, capabil 
(altfel n-ar fi șef de tură!). Mi-a lăsat și un 
semn de întrebare: susține că iarna pur și 
simplu nu se pune apă la vagoane, iar eu 
am aflat de la alții că totuși se pune (excep- 
tînd zilele cînd temperatura coboară sub 
minus 5 grade); și dealtfel, am văzut cu ochii 
mei, nu mai departe decît în 5 ianuarie, în 
rapidul Decebal, apa curgînd la toaletă.

Mă urc în personalul de Mărășești 5011. 
care însă mă aduce la București. Cobor în 
Gara de Nord, cu senzația plăcută a întoar
cerii acasă, după o zi în care, totuși, nici 
n-am părăsit orașul. Pasagerii iau cu asalt 
trenul, iar eu încerc să-mi imaginez cum 
vor arăta aceste vagoane peste cîteva ceasuri, 
la sosirea în Mărășești.

Mircea FODOREANU

probleme 
nerezolvate încă
1. SĂLILE DE AȘTEPTARE:

• La Obor, la Basarab, la Co- 
troceni, la Progresul și chiar la 
Nord sînt neîncăpătoare. Cele 
pentru clasa a II-a, căci pentru 
clasa I nici nu există în unele din
tre ele. Nu au bănci, ori scaune 
suficiente. Cele existente sînt 
prea de lemn — și, oricum, gările 
nu sînt parcuri! — și prea rar 
curățate.
• In multe stă scris anemic, 

pe cîte un perete, «Fumatul in
terzis!», dar se fumează intens și 
nimeni de la C.F.R. nu vede.
• Se mătură și se spală rar și 

cam neigienic, cu praf și cam 
peste pasageri.

2. CASELE DE BILETE:

• Există, există, dar lipsesc cu 
desăvîrșire. Adică sînt ca ghișee, 
dar în afară de Nord, funcțio
nează cîte două din patru sau 
din cinci. Aglomerație mare, dis
cuții multe.
• Casiere grăbite sau dimpo

trivă prea «au ralenti» mai tot
deauna nervoase.

3. FIZIONOMIA
PEROANELOR:

• Unde există peroane. In 
afară de Gara de Nord, unde ne 
mai putem lăuda că avem pe
roane? (în sensul lor adevărat)
• N-avem toate băncile de 

care avem nevoie.
• Nu peste tot sînt chioșcuri, 

lipsesc necesarele chioșcuri de 
tip «drugstore» în care să gă
sești de la ac la antinevralgic și 
de la aspirină la flori naturale 
(nu, nu din hîrtie și nici din plas
tic!).

4. STAREA CHIOȘCURILOR:

• în Nord, unde se află cu 
adevărat, toate au același orar. 
De ce călătorii de noapte nu-și 
pot cumpăra (si ei) bomboane, 
plăcinte și bere1 Ziua de lucru a 
gării este de 24 de ore din 24. 
Atunci de ce nu avem și chioșcuri 
cu orar de noapte?
• Ce găsim la chioșcuri? Doar 

cîrnați și chiftele, plăcinte tari ca 
fierul, iute ca oțelul.

5. SERVICIILE DE POȘTĂ Șl 
TELEFOANE:

• Un privilegiu doar al Gării 
de Nord. De ce oare?

6. POSTURILE DE PRIM 
AJUTOR:

• N-aveți voie să vi se facă rău 
decît în trenurile care ajung în 
Gara de Nord și decît aflați acolo.

7. CĂRUCIOARELE PENTRU 
BAGAJE:

• Sînt suficient de insuficiente 
în Nord, altundeva nici părere, 
nici gind!

8. DESCONGESTIONAREA 
GĂRII DE NORD:

• Posibilă prin funcționarea 
normală, prin modernizarea tu
turor gărilor din București.
* Posibilă prin asigurarea unor 

mijloace de transport — tram
vaie, autobuze, troleibuze — su
ficiente și rapide care să ne 
ducă și să ne aducă (și noaptea) 
la și de la gările depărtate de 
centrul orașului.

I
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gării progresul ii lipsesc multe, inclusiv 

 acarul păun
După părerea lui Constantin Rață, teh

nician feroviar, om de 54 de ani, obosit așa 
cum sînt mai toți ceferiștii. Gara Progresul 
este la fel de importantă ca și cea de Est. 
Oricîtă bunăvoință am avea, trebuie remar
cat că Gara Progresul este așezată la mare 
distanță, la capătul tramvaielor 12, 17, 7, la 
cel al autobuzelor 75 și 116, că de la «Nord» 
pînă acolo foci cu tramvaiul 45 de minute. Și 
tramvaiele mai sus numite nu le dorește 
nimeni pentru că merg rar, fără a respecta 
un orar cit de cît omenescul sînt mereu luate 
cu asalt. Gara, la rîndu-i, are un aspect ex
trem de modest, trist chiar, sălile ei de aștep
tare — fără diferențe zguduitoare între sala 
de așteptare a clasei l-a și cea a clasei a 
ll-a,cu doar o casă de bilete, cu puține bi
rouri pentru personalul ce-o deservește și 
viața acestor oameni este binecunoscută. 
Mereu atenți la fiecare telefon («dacă se 
anunță o deraiere?»), la fiecare roată, mereu 
preocupați de ceea ce înseamnă enorm: 
siguranța circulației. Trebuie spus că minis
terul de resort, în deplină cunoștință de 
cauză, a hotărît concret ca Gara Progresul 
să fie mărită și modernizată și atunci deci în 
1975 o voi vizita cu plăcere. Deși mică, 
modestă. Gara Progresul are 4 linii pentru 
trenurile de călători. 5 pentru manevre și 
6 pe care sosesc trenuri cu prefabricate 
care, ulterior, sînt introduse pe liniile de 
garaj ale întreprinderilor. Gara deservește 
relația Giurgiu, adică de acolo se pleacă la 
Giurgiu și se vine de la Giurgiu. Ai în spate 
un bufet care se deschide la 4 dimineața 
unde viitorul călător sau fostul călător poate 
servi un pateu cald sau o cafea la nisip. 
Bufetul este condus efectiv, adică la 4 dimi
neața am găsit-o acolo pe Voicilă Ana 
Cezarina,avînd după propriile-i spuse «30 de 

ani și restul mă interesează». La vreo 500 de 
metri de gară se află un bufet cu mîncare 
caldă, dar numai 2-3 feluri,și unde nu se ser
vesc băuturi alcoolice, in jur cîteva debite 
arătînd cenușiu și luate cu asalt, un chioșc cu 
ziare insuficiente. In sălile de așteptare,și nu 
numai la Progresul, găsești afișe stupide, 
scrise agramat, care nu spun nimic călă
torului, de genul «Verificați, Evitați, înlă
turați» și panouri cu fruntași în muncă fără 
fruntași. Și fruntași sînt destui. Șeful gării, 
inginerul Olaru Viorel, șeful de schimb, 
inginerul Rizescu, tanti Stela, o harnică și 
conștiincioasă femeie de serviciu, tehni
cianul Rață Constantin. Și tot în Gara 
Progresul ajung zilnic muncitorii fruntași 
Tălpeanu Dumitru din comuna Vlad Țepeș, 
Prezidentu Florea din aceeași localitate, 
Marin Gheorghe din Mihai Bravu, lucrînd, în 
ordine, la uzinele sau fabricile bucureștene 
«Autobuzul», «Vulcan» și «Steaua roșie». 
Cum cu șeful gării am apucat să discut foarte 
puține, telefoane, ședințe, instructaje, con
troale pe peroane, redau în final o parte a 
discuției purtate cu Rață Constantin, om 
care personifică dragostea și căldura cu 
care urmăresc de fiecare dată un muncitor al 
Căilor Ferate Române. «Sînt membru de 
partid din 1943 și simt în fiecare clipă că 
purtăm grija oamenilor. Sînt venit în Bucu
rești, cu serviciul în Gara Progresul,de la 
Ciorogîrla doar de 6 luni,dar m-am acomo
dat cu ritmul ei ceva-ceva mai trepidant,cu 
personalul ei, am început să cunosc o parte a 
călătorilor. Ne străduim să nu ne complicăm 
singuri în muncă. Eu după atîția ani în calea 
ferată, cu sănătatea pe care o mai am, vreau 
să fiu de folos societății.

Eugen SECELEANU 

unde să stea si. deși nu este voie, îi țin aici.
Nimeni n-are loc în acest «iglu» atît de 

neprimitor. Afară, călătorii privesc încrun
tați la marea clădire a unei foste fabrici de 
ciment, mătușa din Spanțov a lui Carmen 
(4 ani) o învelește cu poalele paltonului, 
Staicu Florin se sprijină de bicicletă, doi 
tineri (Dobre Constantin, șofer, și Ale'cu 
Gheorghe, ucenic frezor) tremură împreună 
într-un colț, cîțiva de la Granitul își trec 
o sticlă de «Alba-lux» (Rachiu alb) de la 
unul la altul... și ninge.

— Stau oamenii afară, tovarășe șef, zic.
— Stau, tovarășe reporter, și, credeți-mă, 

mor de necaz.
— Se zice că naveta Oltenița e o navetă 

dură, tovarășe șef.
— Se spun multe, se sparg geamuri, se 

bat, tovarășe reporter, că aici nu am nici 
măcar un milițian.

— Cum, n-aveți post de miliție?
— Nu.
— Nici de prim ajutor.
— Da’ de unde! Pe mamele cu copii 

mici le lăsăm în biroul de tranzit. Facem și 
noi ce putem, dăm bilete din timp, mai 
vopsim, mai peticim, dar mult prea puțin 
pentru biletele pe care ni le plătesc nu 
numai să-i ducem cu trenul, ci să le oferim 
și condiții în gară. Or, ce condiții le putem 
oferi... Vara e mai bine, am pus băncile 
alea pe care n-am unde să le bag acum, dar 
cînd plouă, cînd ninge ca azi...

— E o cocioabă gara Titan, nu?
— Eu îi zic căsuța din povești, o mai 

alint. Dar puteți să scrieți tot ce vă spun 
eu E în proiect construirea unei gări aici, 
fondurile sînt aprobate de Consiliul popular 
municipal, dar I.C.C.F.-ul, șantierul 14 con

acolo unde 4 e totuna cu 0, iar numără
toarea se face ca la NASA, invers

strucții, tărăgănează, întîrzie, habar n-are 
de situație. Puțin le pasă, tot amînă.

— Poate așteaptă să nu mai plouă și să 
nu mai ningă. Dacă s-ar rezolva asta, ce 
nevoie ar mai fi de sălile de așteptare, ar 
fi toată lumea mulțumită.

— Dar acum nu e, oamenii stau aici în 
frig, se înghesuie, se îmbrîncesc, se ceartă, 
chiar se bat, vin obosiți în gara asta, ori de 
la serviciu, ori de-acasă (?!). Și atunci?

— Dacă ar călători mai bine, nu credeți 
că și randamentul lor la uzine ar fi mai bun?

— Bineînțeles.
— Și nu credeți că atunci ar fi oamenii 

mai calmi, mai destinși, mai ușor de stăpî- 
nit de «nații» (controlorii) navetei?

— Bineînțeles. Am spus-o și eu de multe 
ori: stația asta mică este importantă prin 
muncitorii care o folosesc. Eu aici sînt 
doar de opt luni și am făcut tot ce se putea 
face, am cîrpit, m-am zbătut, am arătat 
șefilor mei care este situația, unii au venit, 
au promis... Avem fondurile aprobate, de 
ce naiba atunci nu se face o gară ca lumea 
aici? De ce au săpat la linie în octombrie 
și ne-au lăsat baltă?

— De ce credeți dumneavoastră?
N-am primit un răspuns imediat, dar 

peste cîteva ore, privind pentru a nu știu 
cita oară cum îngheață ninși călătorii din 
această «gară» a orașului, mi-a mărturisit 
că urăște în aceeași măsură prostia și lipsa 
de răspundere. Și că astea, cele două mame 
vitrege ale omului, ar trebui alungate dintre 
noi odată cu copiii lor cei mai iubiți. Copii 
care gîndesc cu picioarele lor de scaun.

Iulian NEACȘU

«titanul» în lanțurile prejudecății

Gara Titan, împotriva numelui său,' este 
o alcătuire de paiantă, pitică, unul din pe
reții săi abia ținînd o pendulă mare și veche 
la care șeful, Virgil Petrache, se uită din 
cînd în cînd ca să vadă dacă mai e gara 
acolo. Tot adăugită cu «pefeleuri», așa-zisa 
gară ar avea astăzi chiar și o sală de aștep
tare în care însă nu «așteaptă» decît cei 
ce vor să-și cumpere bilete, afară, pe sub 
streșini cînd plouă sau ninge fiind de fapt 
singurul loc în care pot aștepta trenul 
cei 6 000 de călători zilnici spre și dinspre 
Oltenița. Dintre aceștia, marea majoritate 
sînt navetiști (4 000),muncitori la marile și 
micile întreprinderi ale acestei mari plat
forme industriale a Bucureștiului: 23 August, 
Republica, Granitul, I.O.R., F.M.U.A.B..
F.R.B., Fabrica de sticlă Titan, etc. Sînt 
muncitori din Oltenița, Curcani, Vasilați, 
Gălbinași, Budești și din alte comune, oameni 
care se scoală la 4 dimineața, merg pe jos 
cîțiva kilometri, se înghesuie în tren două 
ore și, odată ajunși la locurile lor de muncă, 
muncesc opt ore. Pentru ei, mai ales pentru 
ei, vin și pleacă din gara Titan, zilnic, 11 tre
nuri de călători, multe dintre ele arhipline, 
semănind cu niște mușuroaie de furnici, 
lată dar că într-un singur an prin această 
pseudogară trec peste 2 000 000 de călători 
și din acest punct de vedere, al tranzitului 
de călători. Titanul poate fi echivalat cu 
gara din Buzău. Altfel spus, în această mar
gine a Bucureștiului ar trebui să fie gara 
din Buzău, așa cum știm (cei care n-o știu 
pot să și-o închipuie) că este ea. Ar trebui, 
dar nu e. Persistă, la unii fără vrere, o 
prejudecată care numește gările de centură 
ale Capitalei, «gări mărginașe». Bine, bine, 
«mărginașe» să fie, dar în marginea cui? A 
ignora apartenența acestor gări la București, 
un uriaș față de toate celelalte orașe și ca 
număr de locuitori, dar și ca putere in
dustrială. a crede că numai Gara de Nord 
este gara Capitalei, celelalte fiind așa, niște 
halte cu doi-trei salcîmi în față, este o enor
mitate. Astfel privită, gara Titan este, după 
expresia propriului ei șef, cea mai nenoro
cită, o improvizație de paiantă care, dacă 
nu s-a prăbușit pînă acum, se va prăbuși 
cu siguranță cînd un navetist mai voinic își 

va pierde echilibrul și va cădea peste ea. 
Ce să mai vorbim de ceea ce ar trebui să 
se găsească într-o astfel de gară — s-o nu
mim, cum și este ea, muncitorească — pîine, 
alimente, ziare, țigări, medicamente, bom
boane și... apă.

Lucrătoarea de stație, Banciu Didina: 
«Fără apă e mare nenorocire, nu pot să fac 
curat, iarna, dacă închide apa, îngheață, 
vara e și mai rău, nu merge apa deloc ziua, 
numai puțin, noaptea, n-are presiune, c-o 
iau toată cei de la Sticla, F.R.B., Pompieri... I»

Se sare peste linii și peste șanțuri (prin 
sistematizarea bulevardului Muncii stația a 
pierdut o linie — și așa erau puține — linie 
care urma să-i fie redată cît mai repede 
înapoi, dar... au făcut gropi, au umplut locul 
cu noroi și au plecat), se încalecă tampoa- 
nele, acum dimineața e întuneric, încă nu 
a fost nimeni călcat de tren.

— Dar și cînd va fi călcat unul sau își va 
rupe picioarele în gropi, cine o să răspundă, 
ai? șeful de stație, nu, ăsta, că de ce da, că 
de ce nu?

Virgil Petrache, deși are 52 de ani și de 
cînd se știe a lucrat numai la «cefereu», 
deși are 50 de subordonați buni la treabă, 
deși are doi băieți studenți și speră să fie 
bunic, este foarte supărat în această dimi
neață de sîmbătă. Mă duce prin așa-zisele 
birouri, niște chichinețe în care salariații 
gării trebuie să meargă pe vîrfuri ca baleri
nele pentru a nu se lovi unul de celălalt.

Mușat Marin, impiegat de mișcare: «Nu 
e loc nici aici, nici în trenul 8317 de 14,20, 
duminica».

— Aici văd că nu e loc. dar cu 8317 n-am 
mers.

— Nici să n-o faceți. Au fost suprimate 
două trenuri 8031 (10,22) și 8315 (12,14) 
și a rămas numai 8317, cu 7 vagoane, care 
cară în loc de 700. pînă la 1 300 de călători. 
Mă uit la el cu teamă cînd pleacă.

Casierului Preoteasa Amza îi trebuia 
deocamdată o casierie, pentru că stă chiar 
în gura sobei și de cîte ori se face focul 
trebuie să închidă banii.

— Mi-ar mai trebui pe urmă ternioane. 
pentru că din astea cad biletele. Pe urmă 
delegații care vin după abonamente n-au

Secțiunea B a Gării de Nord, adică stația 
Basarab, aflată la două stații de tramvai de 
tutelara ei, pe partea bulevardului Golescu, 
și la o stație de autobuz-troleibuz prin Gri- 
vița (fotă a lua în calcul podul atît de greu 
de escaladat), are în față, în timp, perspec
tive de neînchipuit, cum aflasem în biroul 
inginerului Gheorghe Olaru,șeful Diviziei 
de mișcare a Regionalei C.F.R.-București. 
Pînă la finele lui 1975 i se va mări capacitatea 
cu încă 3 linii, ceea ce înseamnă, la 24 de 
ore, încă multe perechi de trenuri în plus 
și deci mulți pasageri. Actualmente sosesc 
aici 28 de trenuri ți pleacă 21, spre cele mai 
diferite direcții, cu un trafic de peste 10 000 
călători zilnic. Problema e, va rămîne tot 
măgarul care să poarte samarul curselor și 
personalelor, în general, de mediu și scurt 
parcurs care nu mai încap în Nord? Va fi 
tratată tot ca ruda săracă, apendicele gării 
centrale? Mai multe motive mă determină 
să pun aceste întrebări, din care două, cred, 
majore. Starea actuală a gării și răspunsul 
primit la întrebarea mea-afirmație «sper 
că se va dezvolta și gara propriu-zisă pentru 
călători, dotările ei?» mi s-a spus că atunci 
cînd clădirea nouă destinată poștei și cofetă
riei va fi gata, clădirea aceea cu mai multe 
etaje,care ne întîmpină fastuoasă în stingă, 
înainte de a pătrunde în înghesuita gară, și 
care de vreo doi ani stă la roșu, negră- 
bindu-se (din vina nu știu cui) să intre în 
posesia destinației sale, casele de bilete și 
sălile de așteptare vor fi transferate, într-un 
număr sporit, în clădirea de pe peron, din 
stînga. Privind magaziile actuale m-am cam 
îngrozit de așa perspective și de lipsa sim
țului contrastului existent... la C.F.R. Fiindcă 
există un incomensurabil contrast între 
Gara de Nord și surata ei, mai tînăra ei 
secție Basarab. Repet, nu în grandilocvența 
construcției, ci în dotări, în serviciile la 
îndemîna călătorului. Dar s-o luăm metodic, 
cu argumente. După ce ai traversat cu greu 
podul cu scări cu rame de metal care alu
necă al dracului (și la care nimeni nu s-a 
gîndit să-l modernizez^ deși această stație 
funcționează de peste 10 ani pentru călă
tori), cu bagaje grele în mînă, alergi fuga 
spre casele de bilete. La orele de vîrf, în 
perioadele de vîrf deși n-ai loc să te învîr- 
tești, n-ai unde să-ți lași geamantanele cît 
stai la rînd pentru bilet, accepți starea fiind 
de scurtă durată. Tot omul, prevăzător, se 
duce în gară cel puțin cu jumătate de oră 

înainte de plecarea trenului. Ai luat bilet, 
dar mai e timp. Ți-e sete și ai vrea un Ci-Co 
sau o bere, ai vrea o cutie de bomboane, o 
ciocolată, un pateu, acolo ceva dulciuri sau 
patiserie pentru copiii sau nepoții de-acasă. 
Unicul chioșc cu așa ceva (minus berea) se 
găsește în fața gării, la o distanță bunicică 
și ori te lipsești, ori ieși afară, faci ocolul 
ei, transpirînd din greu cu bagajele după 
tine. Cel mai adesea te lipsești. Tot ce poți 
găsi pe peronul Basarabului sînt, har domnu
lui, ziarele. Ești venit să zicem de la Vințul 
de Jos în București,ca tată la un copil aflat 
la școală ori la militărie, ori ca turist, te 
privește. Dar vrei să știi, întorcîndu-te, ce 
fel de legături ai de la Cluj cu autobuzele 
I.R.T.A. să te ducă la Vint. Nu poți să afli — 
și asta recunosc — nu numai la Informații- 
Basarab, ci nici la Nord, nici la vreo altă 
gară C.F.R. din țară. Decît poate la Osaka, 
așa cum spune anecdota care a făcut vogă la 
un moment dat. Pe salariatul Ion Roba —- 
dealtfel un om foarte amabil cu toată lumea 
și bun informator — l-am asistat fără să știe 
cine sînt un sfert de ceas, l-am întrebat 
în ziua de 11 ianuarie orele 14,30 dacă 
plecînd cu trenul de 15 prind de la Pitești 
vreo cursă spre Ciumești. Regretă omul 
dimpreună cu mine că nu mă poate servi 
și este de părere că ar trebui ca la birourile 
de informații din gări să existe și ghidurile 
cu mersul autobuzelor. Nu ca o funcționară 
din Gara de Nord care m-a repezit odată 
cu «asta ne-ar mai lipsi să dăm și informații 
I.R.T.A.?!» cînd am întrebat-o dacă am legă
tură de la Cluj cu o rată spre Cîmpeni, 
unde urma să ajung pentru o urgență 
profesională. Sînt de părerea cumpătatului 
și înțeleptului salariat Ion Roba care nu se 
vaită că «asta i-ar mai lipsi», deși el deser
vește totodată și biroul de bagaje (predare- 
ridicare), dacă ne gîndim, în plus, că trans
porturile auto de călători aparțin aceluiași 
minister și că majoritatea autogărilor din 
țară s-au amenajat pe lîngă stațiile C.F.R.

Dar pînă să ies pe peron mai rămîn o 
vreme prin gară și constat că, în -timp ce 
biroul de bagaje este la fel de suprasolicitat 
ca și cel de informații, omul abia prididește 
cu cele trei îndatoriri, din cele patru case 
de bilete funcționează numai două și efec
tiv una. Unde este casierul (sau casiera) de 
serviciu,Turcan E.,de la Casa de bilete și 
vize nr. 2, nu știu. «Poate la masă» — cum 
presupune impiegatul de mișcare Vasile
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Velicu pe care l-am întrebat fiind, de fapt 
și de drept, singurul șef, responsabil al sec
ției B (șefii adevărați stînd acolo la Nord). 
De ce nu se transformă una dintre case, 
dacă tot nu sînt folosite toate, în birou de 
informații, descongestionînd bagajele, nu 
știu?! De asemenea,n-am aflat — cum nu 
știu nici directorii Gării de Nord — de ce 
e așa greu să găsești, la Basarab, cheia de la 
camera «Mama și copilul». Pe ușa încăperii 
respective stă înscris avizul din dispoziția 
și cu consimțămîntul dumnealor — «Cheia 
de la mama și copilul se găsește la magazia 
de bagaje de mînă». Mă întreb eu, ce m-aș 
fi făcut dacă aveam doi copii, unul sugar în 
brațe, altul de vreo 3-4 ani de fustă, și 
vreo două geamantane, cum aș fi fost capa
bilă să alerg după cheie? Și, dacă de bine 
de rău ajungeam acolo, de la magazia de 
bagaje, alias Informații, mi se spunea că 
«obiectul» este la femeia de serviciu Rupă 
Elisabeta care era la biroul impiegatului 
să facă acolo curățenie, iar dacă aș fi ajuns 
la biroul cu pricina, ieșind pe peron și 
făcînd la stînga și încă o dată la stînga, aș fi 
aflat că ea a lăsat, de fapt, cheia Didinei, 
colega ei care mînca în încăperea de lîngă 
magazia de bagaje. Și-uite-așa...

— Și de ce s-a luat măsura să se încuie 
camera «mama și copilul»?,îl întreb pe 
impiegatul de mișcare.

— Asta e o măsură logică fiindcă s-au 
furat,acum un an, pătura și cearșafurile de 
pe pat și a trebuit să le plătească femeia 
de serviciu în inventarul căreia sînt.

Are dreptate omul, iată cum din cauza 
unora ne pătăm obrazul și obligăm la mă
suri care se întorc împotriva noastră Ce 
nu e bine, e că schimbul lenjeriei depinde 
de Nord și cînd trebuie să se facă, trebuie 
să stea încăperea mai mult timp încuiată 
și inpracticabilă, chiar dacă ar fi 10 mame 
solicitatoare, și chiar dacă s-ar hotărî altfel, 
n-ar avea unde să se păstreze lenjeria aici. 
Nu există un dulap, nu există o încăpere

oborul — o gară in care unii vin să ia 
trenul, iar alții să plătească amenzi de 

mii de lei
Gara Obor e o gară mică sau o gară mare, 

poți s-o iei cum vrei.
Dacă ai judeca după numărul de trenuri 

de călători care umblă pe liniile ei în 24 de 
ore ți care nu sînt decît 22, dintre care 10 
pleacă ți 12 vin, atunci stația pare una 
oarecare, fără nici o importanță deosebită. 
Dacă întorci moneda pe partea cealaltă ți 
pui în balanță faptul că, după capacitate. 
Oborul ar putea prelua, fără opinteli, trafi
cul Constanței, atunci situația se schimbă, 
gara devine una de prestigiu, cu o pondere 
respectabilă în perimetrul respectiv al Capi
talei.

Acestea fiind zise, să-l ascultăm pe șeful 
adjunct al stației, Gheorghe Nedeloaia, 
vorbind despre micile probleme mari ale 
Oborului.

— Avem mai multe dificultăți cu mărfurile 
decît cu oamenii. Cu grijă, cu atenție, am 
studiat toate sugestiile călătorilor ți am 
ajuns, cred, la o sure de fapt mulțumitoare. 
De la noi, spre Oltenița sau spre Ciuinița, 
se circulă civilizat, în garnituri curate ți 
încălzite. Chiar ți trenurile care transportă 
navetițtii, ți avem cîteva sute de navetițti 
zilnic, merg normal, pleacă în condiții ome
nești, chiar dacă uneori se mai întorc cu 
geamurile sparte sau cu plușul canapelelor 
tăiat... Cu vagoanele de marfă însă este 
belea mare, in 24 de ore trec pe la noi pînă 
la 400 de asemenea vagoane, transportînd 
mărfuri containerizate, fie spre liniile in
dustriale ale diferitelor întreprinderi, fie 
spre rampa de descărcare. Multe din va
goane ajung violate de pe traseu, dar nu 
ăsu este necazul cel mai mare. Pur ți simplu, 
unele întreprinderi, ți am să citez Combusti
bilul, Fabrica de săpun «Stela», întreprinde
rea de prelucrare a maselor plastice Bucu
rești, uită vagoanele garate pe linii, încurcînd 
circulația, creîndu-ne greutăți zilnice, lată, 
de exemplu, pentru o întîrziere mai mare 
de zece zile, întreprinderea de mase plastice 
a plătit pentru vagonul numărul 
315372975706 o locație de aproximativ 
10 000 lei. In acest sens, am făcut sesizările 
de rigoare, dar nimeni n-a mișcat un deget. 

în plus. Cunoașteți strimta gară care, pe 
măsură ce trece timpul, devine tot mai mult 
ca hainele unui adolescent în creștere. 
Supraetajîndu-se și cu un sistem de scări 
interioare, într-o rafinată armonie arhitec
tonică s-ar putea rezolva și problema prea 
micii săli de așteptare clasa a ll-a,și lipsa 
unei săli de așteptare clasa I, și a unei ca
mere mai spațioase și mai civilizate «Mama 
și copilul»... Sînt sigură, ar costa și mai 
puțin decît amenajarea magaziilor din stînga, 
de pe peron, cum se preconizează în perspec
tivă ți ar fi, incomparabil, în avantajul este
ticii orașului. Și, fiindcă am ieșit volens- 
nolens pe peron, iată starea cea mai abe
rantă a gării Basarab, ce provoacă derute 
și încurcături serioase călătorilor. Sînt 4 li
nii ferate unde sosesc și de unde pleacă tre
nuri. Doar două numerotate de la stînga 
la dreapta cu 3 și 2, adică anapoda cum 
spune românul, adică invers cum se spune 
la NASA (luați-o cum vreți). Celelalte două, 
celei de la dreapta de lîngă doi i se spune 
unu, iar celeilalte de la dreapta de unu i se 
spune cînd 0, cînd 4. Cînd se duce omul la 
Informații și întreabă de unde pleacă perso
nalul de Satu Mare i se spune de la linia 
una și ieșind pe peron se dumirește el, pînă 
se așază tabla, că una asta trebuie să fie 
lîngă doi, dar nu în stînga, ci în dreapta. 
Dar cînd trenul lui pleacă de pe linia extre
mă dreaptă, acum i-acum. La birou i se 
spune că pleacă de pe linia 0. Și care-i zero? 
La «megafon» se anunță că trenul pleacă 
de pe linia 4... și uite-așa 0 e egal cu 4 și 
4 cu 0. Cînd oare se va termina cu biro
crația asta și la conducerea Gării de Nord 
se va hotărî odată să se numeroteze logic 
liniile de la secția B și să le înscrie numerele 
pe frontispiciu? Ca să nu se mai joace cu 
oamenii care au, eventual, în mîini și bagaje 
și copii, care mai sînt și bătrîni și provin
ciali ți nedescurcăreți...?!

Cici IORDACHE

Am impresia că forurile respective nu sînt 
sensibile la achitarea inutilă a unor sume 
astronomice.

Am căutat să vedem cum circulă oamenii 
muncii spre Oltenița. Am urcat în trei 
vagoane ale garniturii de dimineață și am 
coborit din tot atîtea, convingîndu-ne că în 
tren e cald ți curat, că navetițtii, majoritatea 
călătorilor acestei curse, au condiții ome
nești de transport, că se simt bine, îndelet- 
nicindu-se — la acea oră matinală, cu zece 
minute înainte de plecarea trenului — cu 
mîncatul sandvișurilor sau, cei mai grăbiți, 
cu bătutul unui șeptic.

Asta nu înseamnă că la Obor totul e bine 
și că la vară va fi cald.

Megafoanele suspendate deasupra peronu
lui au vocea mută cam de multă vreme; 
ghișeul «Bagaje de mînă» e mai mult închis 
decît altfel; băncile de pe peron sînt numai 
trei; în sala de așteptare este în permanență 
fum, asta pentru că fumatul este strict 
interzis, cum scrie pe pereți.

Nu, în gara Obor nu este totul în regulă, 
mai sînt destule de făcut, dar oamenii cu 
care am stat de vorbă acolo, și pe care i-am 
descoperit ceferiști prin leafă și vocație, 
știu cu exactitate cum stau lucrurile. Și 
promit să le îndrepte.

înainte de a părăsi stația, am schimbat 
cîteva vorbe cu plutonierul major de miliție 
Gheorghe Gheciu și l-am întrebat dacă are 
mult de lucru.

— Uneori rup din carnet și 40 de amenzi 
într-o lună. Călătorii de Oltenița sînt mai 
scandalagii. Infrînează trenurile și ia un 
pahar de vin fac prostii.

Așadar, mică sau mare, gara Obor are 
probleme, cele mai multe fiind ridicate de 
mărfuri și nu de oameni, evident, în măsura 
în care acest lucru este posibil ți firesc. Se 
pare, însă, că toate gările lumii se constituie 
într-un teritoriu aparte, în incinta căruia 
totul este posibil ți totul este firesc. Bucu- 
rețti-Obor nu face excepție de la regulă.

Ovidiu NEGOIȚĂ

Dacă dorim, dacă avem nevoie, dacă sîntem îndreptățiți să cerem gări și 
trenuri civilizate, confortabile, funcționale, trebuie ți noi, călătorii, să 
dovedim comportamente corespunzătoare față de gări și față de trenuri. 
Vom continua ancheta noastră și din această perspectivă.
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SERIAL FLACĂRA
viața neromanțată a unui inginer 
cu cinci brevete de invenții (V)

adevărul 
despre eroi (V)

nu mă apuc să sap un om 
decît atunci 

cînd urmăresc ceva
Cuvintele din titlu mi-au fost spuse mie în 

ziua de 8 decembrie 1973 de către Rădoi 
Aurel, șeful direct al lui Crișan loan, în 
perioada 1963-1973, la Institutul de cerce
tări și proiectări tehnologice pentru in
dustria construcțiilor de mașini. Acești 10 
ani au însemnat pentru Crișan invenții și 
inovații, pentru institut glorie, iar pentru 
țară tot glorie și sporirea capacității ei 
economice. Dar în ce climat a lucrat el? Sînt 
în posesia a tot soiul de probe și le pot pune 
la dispoziția celor interesați, că șeful său, 
Rădoi Aurel, de profesie cercetător științific 
și nu responsabilul restaurantului «Săftica» 
(mă refer la marele «boss»),i-a propus lui 
Crișan să^l facă părtaș moral, și desigur și 

material,coautor cum se spune,i-a folosit ma
șina luni în șir, i-a rodat-o chipurile și toate au 
ajuns pînă într-acolo incit oameni serioși, 
care pot confirma afirmațiile mele,au ajuns 
să-i spună: «Ionică, tu azi-mîine ai să-i dai 
lui Rădoi și nevasta». Și, culmea culmilor, 
Crișan inventează ceva, dă lucrarea la dac
tilografiat, Rădoi se duce, taie «autor Crișan 
V. loan» și scrie deasupra «autor Rădoi 
Aurel». Foaia cu pricina poate fi, de ase
menea, arătată celor care eventual nu cred.

Deocamdată, priviți fotografia de jos.
La timpul potrivit am anunțat că din 1973, 

la vîrsta de 41 de ani, inventatorul Crișan 
este pensionat medical.

Redau acum opiniile a trei oameni care-l 
cunosc pe omul și inventatorul Crișan de 
mai bine de 10 ani, toți lucrind la I.C.T.C.M.

DOCTORI NGINER COSNEANU 
CONSTANTIN, ȘEFUL LABORA

TORULUI DE TURNĂTORIE

«Nu trebuia să se ajungă la situația asta. 
Crișan este un om serios, extrem de capa
bil, cu o mare putere de muncă. Chiar eu am 
vrut să-l iau la mine, dar nu mi s-a aprobat. 
Sistematic i s-au aruncat în spate tot soiul 
de acuzații nefondate și chiar jignitoare, 
l-au alcătuit un soi de dosar Warren și au 
mers pînă într-acolo încît au chemat un 
psihiatru să-l declare nebun. A fost ceva 
extrem de penibil. Fosta conducere a institu
tului se face vinovată și de faptul că dezvol
tarea la cald — lucru de mare importanță 
în economia fiecărei țări — este serios 
întîrziată în țara noastră. Ce mai încolo și 
încoace, este mult mai capabil decît șeful său 
Rădoi,care se ocupă de orice numai de cerce
tare nu. Sigur, Crișan nu este perfect, dar 
fizic și moral a fost în fața noastră și trebuia 
să fi avut grijă de el. Dealtfel, el nici nu știe
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cit a contribuit la îmbunătățirea climatului 
din institut.»

CERCETĂTORUL PRINCIPAL 
AUREL RĂDOI,

ȘEF DE LABORATOR

«în primul rînd Crișan trăiește cu obse
sia trecutului și simte tot timpul nevoia să se 
apere atacînd. Umblă după glorie publică, 
este plin de dorința de afirmare și din același 
subiect scoate mai multe invenții. Pleacă la 
lucru cu un colectiv și semnează singur. Nu vi 
se pare și dumneavoastră normal că dacă 
sînt șeful lui, dacă-i aprob o invenție să mă 
trec coautor? Este dezechilibrat psihic și 
n-are nimeni nimic cu el, ci cu acțiunile pe 
care le face (S.n.). N-am avut relații perso
nale cu el, m-am ferit să-l calific și apoi eu nu 
sap un om dacă n-am un interes. Are un 
obicei straniu: din lucruri complet disparate 
ajunge la o idee comună. Uneori colegii iși 
însușește (s.n.) lucrările lui. V-aș spune și 
mai multe, dar nu vreau să devin publicitar 
(s.n.).»

Cuvintele subliniate aparțin desigur inter
locutorului nostru.

DOCTOR ÎN CHIMIE KOHN 
ELLI, ȘEFUL LABORATORULUI 

DE ANALIZE

«Crișan este serios, cinstit și de treabă. 
Rădoi nu este cercetător, ci organizator 
abil și este din principiu împotriva criticii. 
L-a tracasat spiritual pe timp lung și asta 
l-a distrus. După părerea mea, selecția cadre
lor de cercetare suferă încă, uneori contează 
pilele și relațiile. în acest fel ne irosim, și 
statul pierde inteligență, bani și valută. Și. 
firește, oameni de valoare».

*

Serialul se încheie aici, poate incomplet, 
dar de la un capăt la altul adevărat. Conclu
zia? Unui om niște indivizi, nu o societate, 
i-au făcut repetate nedreptăți, l-au nevro
zat, i-au speculat defecte reale, dar au igno
rat că în primul rînd Crișan este inventator, 
Și în țara asta avem mare nevoie de inventa
tori. Deci: un tînăr pensionar de 41 de ani 
așteaptă reabilitarea sa morală, speră să-și 
recapete sănătatea și să mai inventeze lu
cruri utile societății noastre.

Eugen SECELEANU

— SFÎRȘIT —

omul
care a adus tării 

9

5 600 000 lei economii

Greu de găsit Eroul Muncii Socialiste, 
Mihai Pop. îl caut sîmbătă: are ședință, 
ultima, pentru finisarea planului, pe luna 
care urmează să înceapă. Sîmbătă după- 
masă? Tot ocupat. Duminică: trebuie să 
plece la Cluj, să-și vadă fetița studentă la 
A.S.E. (dar renunță, mai e de lucru la 
plan). Luni: pleacă din Satu Mare pentru 
o acțiune a F.U.S.-ului. Abia marți reușesc 
să-i smulg un ceas, înaintea unei foarte 
importante ședințe de producție.

Mihai Pop e maistru la secția Forjă, de 
10 ani fruntașă, a întreprinderii Unio- 
Satu Mare. Vorbește de viațh și succesele 
lui fără sfieli, cu siguranța de sine a omu
lui care — cum singur spune — știe că a 
dat societății tot ce a putut.

— Titlul mi-a fost decernat în '71, la 
4 mai, cu prilejul celei de-a 50-a aniversări 
a P.C.R. Și să vedeți o coincidență: tot 
într-o zi de 4 mai, în 1945, am venit ca uce
nic în uzină. în cartea mea de muncă 
scrie numai «intrat» și «încorporat» — 
nici o ieșire — cred că e un caz destul de 
rar. La 44 de ani, am 30 de ani de serviciu 
în același loc.

— îmi povestiți ceva despre începu 
turile dumneavoastră la Unio?

— Sînt din Botiz, o comună aproape de 
Satu Mare. Taică-meu e decedat din '41, 
cînd toți eram încă mici. Am dus o viață 
tare săracă. Eu am rămas la 14 ani între- 
ținător de familie. Veneam la oraș în fie
care zi, cu lapte. Mă rugam de mama să mă 
lase să mă angajez la fabrică, dar nu voia 
cu nici un chip. Oricît i-am explicat eu că 
tot ce am să cîștig tot în familie o să mear
gă, degeaba. într-o zi am venit cu laptele 
pînă la poarta uzinei și am zis că vreau să 
vorbesc cu directorul. Cînd m-a văzut 
că sînt înalt și solid, mi-a zis «băiete, 
pune-ți straița jos și vino la lucru». Eram 
vreo patru ucenici. Scoteam fierul din 
betonul pereților bombardați ca să facem 
șuruburi pentru repararea vagoanelor. 
Mergeam pe șosele și căutam tancuri, le 
tăiam cu oxigen și le duceam la fabrică. 
Scoteam materia primă și din aripile 
bombelor de pe străzi, din clădiri. Asta ne 
era baza aprovizionării. Și încă un amă

nunt: din cauza lipsei de curent, mînam 
strungurile cu mîna, ca să strunjim șuru
burile forjate, tot manual. După naționa
lizare, treburile au început să se pună la 
punct. S-a simțit că e un plan, că trebuie 
realizat. A început viața organizată, disci
plina în muncă.

...în 1951, după absolvirea liceului la fără 
frecvență, după absolvirea școlii de maiștri 
Mihai Pop realizează prima inovație. Azi 
are la activ 42 de inovații și o invenție. 
Eficiența lor economică pe toți anii de 
aplicare se ridică la 5 600 000 iei. «Cine 
este omul care a adus cele mai multe 
economii pe județ?»,au fost întrebați în 
1969 pionierii din ciasa a V-a la un concurs 
«Cine știe cîștigă». Copiii au știut. încă 
înainte de a primi titlul de Erou al Muncii 
Socialiste, Mihai Pop era cunoscut ca 
inovator.

— Sînteți stimat de toată lumea. Munca 
dumneavoastră a fost cinstită cu cea mai 
înaltă apreciere, care credeți că e secretul, 
dacă există un astfel de secret, al reușitei 
dumneavoastră?

— Plăcerea în muncă. Să nu faci auto
mat munca de zi cu zi, să cauți mereu 
ceva nou, alte metode, alte procedee. Să 
găsești resurse interne acolo unde nimeni 
nu mai crede că există, cu mijloacele 
existente și fără investiții. în timpul liber 
gîndesc, reanalizez programele, greută
țile. Așa se nasc ideile. Așa am reușit să 
găsesc 43 de soluții acceptate de tehnica 
de azi și care prezintă noutate. Cred că e 
ceva. Să caut noul e pentru mine o plă
cere și o pasiune. Asta mi-e, să zic așa, 
și distracția în afară de familie.

— Timp liber îmi închipui că nu prea 
aveți. Totuși ce faceți în ceasurile pe care 
munca vi le lasă neocupate?

— în fiecare săptămînă, de obicei dumi
nica, eu și soția îi scriem fetiței la Cluj. 
Mă uit la televizor la toate emisiunile de 
sport — măcar atîta timp caut să-mi 
rezerv. Ascult telejurnalul în fiecare zi, 
dacă nu la șapte jumătate, la zece sau la 
unsprezece. Citesc ziarele. Particip și la 
programul de curățenie acasă, eu scot 
covoarele, eu manevrez aspiratorul. Dacă 
soția face mîncare, qurăț cartofii, îi mai 
ajut cu ce are nevoie. Joi, de la 5 la 8, 
spălăm; dacă nu se poate, atunci dumi
nică.

— Văd că sînteți un om foarte organizat, 
și acasă un soț ca în basme.

— Am o mare satisfacție cînd văd că 
soția mea e mulțumită, nu e obosită, cînd 
simte ajutorul meu.

— Care v-au fost cele mai mari bucurii?
— Cea mai mare a fost în '71, cînd am 

fost onorat cu titlul de Erou al Muncii 
Socialiste. Și faptul că exemplul meu va 
rămîne poate legat de istoria acestor ani. 
A doua — intrarea fetiței în facultate. A 
fost o satisfacție de nedescris: erau 605 
inși, 100 de locuri și au intrat 70. A treia 
ar fi să am sănătate și să ajung să o văd 
căsătorită, iar soția și cu mine să îngrijim 
de copii. Pe fetiță aș vrea s-o aduc, 
după terminarea facultății, să lucreze cu 
mine în uzină, la centrul de calcul care se 
înființează acum. Sigur, asta e numai o 
dorință...

Delia ȘTEFAN
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Fum
PREMIERĂ ROMÂNEASCĂ

CAPCANA
Nu ne putem lua rămas bun, oricum, la 

întîmplare, în mod hain, de ia un erou de 
serial. Printre altele, cînd vine momentul 
despărțirii, trebuie să-l știm lăsat pe mîini 
bune. Ale unor prieteni, ale unei iubite. 
Exact ceea ce se întîmplă și cu Mihai Roman, 
protagonistul filmelor realizate după sce
nariile lui Titus Popovici și Petre Sălcudeanu 
(acesta din urmă colaborator doar la pri
mele patru serii): comisarul comunist care 
și-a început cariera fără să aibă habar cum 
se ține un pistol și care își încheie misiunea 
domolind zelul profesional al unui proaspăt 
învățăcel; omul Sără casă, fără masă, căruia, 
într-o zi senină, p tînără activistă (mai precis, 
minunata Mariana Mihuț căreia, în sfîrșit, 
cinematograful i-a deschis ușile din față) îi 
mărturisește printre lacrimi că «în afară de 
îmbinarea plăcutului cu educativul în munca 
de propagandă mai știe să facă și sarmale». 
Pînă la acest final, să-i spunem duios, eroul 
a mai descurcat niște ițe, a atras banda de 
legionari într-o Capcană, cu alte cuvinte s-a 
aflat la datorie și, tot cu alte cuvinte, cineas
tul Manole Marcus a pus punct serialului 
deschis de Sergiu Nicolaescu cu filmul Cu 
mîinile curate. Nu este un adevăr de ocară 
acela demonstrat de atîtea și atîtea producții 
ale lumii, și simțit pe pielea noastră de spec
tatori, că o omenească oboseală a autorilor 
se poate instala în spațiul dintre un episod 
și altul, slăbindu-i ritmurile sau mohorin-

cine, ce, unde, cînd?

• Myldne Demongeot și Jean Seberg sînt par
tenere in filmul lui Marc Simenon «Cutia cu 
conserve», iar Dominique Sanda și Maria 
Schneider — în «Lupul stepelor» de Fred Hay
nes.
• Filmul «Fuga» al cuplului de regizori sovie
tici Alov și Naumov ne-a relevat un interpret 
cu o pregnantă personalitate, Vladislav Dvor- 
jețki (generalul Kliudov). De atunci, adică de 
acum trei ani, actorul devenit extrem de solici
tat a mai apărut in alte 7 filme iar în prezent 
este protagonistul «Imposibilei întoarceri» de 
Andrei Saltikov.
• Philippe de Broca și-a rebotezat ultimul film: 
«Cum să distrugi reputația celui mai celebru 
agent secret din lume» a devenit, mai pe scurt, 
«Magnificul».

du-i culorile. Poate de aceea nu am intra' 
cu inima slobodă la Capcana, lată de ce, 
mai mult decît surpriza recîștigării drama
tismului și a coerenței — lucruri deloc ne
glijabile nid ele — așezi în fruntea eviden
țelor bucuria de a face film. Cel puțin cîteva 
scene sînt lucrate cu acea atenție delicată 
care nu se mai cheamă nid profesionalism, 
nid meșteșug, d dragoste pentru toate 
filmele pe care le ai în cap, pe care le aștepți 
sau care te așteaptă, oe care le meriți sau le 
poți merita. Cu totul remarcabil debutul 
filmului — acea nunta tragic terfelită (sec
vența îi prilejuiește lui George Mihăiță o 
apariție de înaltă clasă)—urmat, la aceeași 
cotă valorică, de balul U.T.M.-iștilor, aduși 
acolo nu pentru valsuri, ci pentru «cuvîntul 
introductiv» și «amintiri din ilegalitate», 
ori demna acceptare a morții de către pri
marul comunist luat zălog de ultimii apără
tori ai «ordinii», legionare. Simplificarea și 
limpezirea acțiunii din acest ultim episod, 
efortul mai stăruitor de a înlătura balastul, 
îngăduie unor astfel de momente de bun 
cinematograf să-și trăiască viața lor și, una 
peste alta, să nu privim înapoi cu mînie 
atund cînd deschidem un capitol al filmo- 
grafiei românești care începe cu un titlu 
frumos: Cu mîinile curate.

Magda MIHĂILESCU

ANTONELLA LUALDI, o mai veche preferință a autorilor de ecranizări stendhaliene: 
după «Mănăstirea din Parma» actrița italiană își înscrie în filmografia personală și foiletonul 
T V «Lucien Leuwen»

• Actrița americană Katherine Ross (Laurea- 
tuf, Butch Cassidy și Sundance Kid) — foto— 
a fost invitată de Philippe Labro în Franța 
pentru filmul «Întîmplarea și violența». Cînd 
în America ai avut parteneri ca Dustin Hoffman, 
Paul Newman. Robert Redford, nu pop apărea 
în Europa alături ae oricine. Drept care, Kathe
rine Ross își va vedea numele pe generic ală
turi de cel al lui Yves Montand.
• Monicăi Vitti i s-a acordat Oscarul italian 
al filmului, premiu înminat de către însuși 
președintele Giovanni Leone.
• în cadrul Zilelor filmului de la Sorrento, 
dedicate, în acest an, cinematografiei din 
R.F. Germania, a fost programat un ciclu oma
gial dedicat lui Ernst Lubitscn.
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stradamemoRiiLE lui serbrh cioculescu (xlv)

cu privire la 
... privirea „glaucă“ 

a marthei
în calitate de vechi publicist, primesc 

adeseori scrisori de la cititori necunoscuți. 
Oricît aș fi lipsit de vanitate, mărturisesc 
că asemenea epistole îmi fac totdeauna 
plăcere. Care va să zică,îmi spun, sînt unii 
cititori care s-au bucurat la lectura artico
lului meu și țin să-mi mulțumească uneori 
cu dorința de a nu ieși din anonimat, de a 
nu-și da numele și adresa. în această cate
gorie intră și unele chemări la telefon, din 
partea cîte unei persoane care îți spune o 
vorbă bună, te îndeamnă să continui, te 
încurajează, dar ține să rămînă necunoscută. 
Nu-i vorbă, scrisul irită adeseori și atunci 
cititorul polemizează în stilul educației sale, 
luîndu-te la refec cu blîndețe sau cu arțag 
și chiar în termeni spirituali.

Mitică n-a murit. E nemuritor ca și crea
torul său, bunul nenea lancu, marele I.L Ca- 
ragiale. Am fost odată chemat la telefon de 
Mitică anno Domini circa 1960.

— Alo, alo! Tovarășul Cioculescu?
— Da, ce doriți ?
— Sînteți la telefon, nu-i așa?
— Da, desigur.
— Spuneți-mi, vă rog, firul de telefon e 

lung?
L-am crezut de la telefoane, l-am răspuns:
— Nu-mi dau seama. E atît cît trebuie ca 

să mă servesc de receptor.
— Uitați-vă mai bine... E pe măsură ca 

să vă spînzurați?
— Mi-e teamă că nu. Vă rog să nu-mi 

purtați de grijă. N-am deloc asemenea in
tenții.

Și i-am închis telefonul, nemaiașteptînd 
de la spiritualul meu convorbitor alte ame
nințări, pe care nu le-aș putea reproduce 
mai jos.

Scrisul meu nu e dintre cele obscure. 
Scriu ca să fiu înțeles de cît mai mulți dintre 
binevoitorii care-mi citesc proza fără pre
tenții literare. Pe de altă parte, ca filolog, 
îmi plac totuși termenii mai rari și atunci 
mi se întîmplă să stîrnesc nedumeriri. Un 
academician mi-a făcut cîndva cinstea să 
stabilească un fel de statistică a terminolo
giei mele din Prefața la nu mai știu ce volum 
din ediția Caragiale, începută de Paul Za- 
rifopol,și din faptul că procentajul cuvin
telor din fondul comun al limbii i s-a părut 
insuficient, a tras concluzia că sînt un scri
itor prost. M-am bucurat că are un criteriu 
și am suferit amar, deși eram într-un con
fortabil intermezzo, că nu am găsit și eu unul 
atît de peremptoriu în trecuta mea carieră 
de critic literar. Dacă mi se iartă să trec, 
în mod digresiv, de la o asociație de idei 
la alta, aș mai aminti o situație similară. 
Eram «consilier-literar» la o editură mare 
din București, la începutul celui de-al doilea 
război mondial. Mi se prezentau manuscrise 
literare din partea direcției, cu invitația de 
a face cuvenitul referat. Unul dintre acestea 
era foarte elogios. L-am înmînat personal 
directorului, fost culegător tipograf. L-a 
citit și mi-a spus:

— Lăsați-mi manuscrisul. Am să văd dacă 
e publicabil.

La privirea mea întrebătoare, a precizat:
— Am și eu criteriile mele.

— Criterii?
— Aș putea spune chiar: o piatră de în

cercare.
Era întîia oară în viața mea cînd am auzit 

de existența unei pietre de încercare ai pri
vire la poezie. Cu sufletul la gură l-am 
întrebat:

— Mi-ați putea-o împrumuta și mie, dom
nule director? Vedeți, eu fac critică literară 
de aproape douăzeci de ani, dar îmi lipsește 
tocmai ce aveți dumneavoastră: piatra de 
încercare.

Directorul meu era un mehenghi, cum ar 
spune moldovenii. Cuvîntul e cum nu se 
poate mai nimerit, pentru că în vechime 
însemna chiar piatră de încercare și numai 
apoi, prin capriciile evoluției semantice, a 
luat înțelesul actual, de om șiret Mehenghiul 
meu s-a lăsat greu pînă să consimtă a-și 
divulga mehenghiul (piatra de încercat me
talele prețioase — și ce altă piatră mai de 
preț este pe lume decît Poezia?).

— Vezi dumneata, eu iau manuscrisul 
și-l citesc seara, la lumina lămpii, nevestei 
și copiilor. Dacă le place, înseamnă că poezia 
e bună și aprob referatul dumitale. Dacă 
nu, cu părere de rău, sînt nevoit să ți-l 
resping.

N-am tras consecințele imediate, așa cum 
s-ar fi cuvenit luîndu-mi definitiv rămas 
bun de la un director prea complezent, 
care-mi plătea un onorariu, deși nu avea 
nevoie de serviciile mele, de vreme ce se 
afla în stăpînirea neprețuitei pietre de în
cercare. Am înțeles însă că se putea perfect 
lipsi de avizul meu și ne-am despărțit curînd 
apoi fără supărare, după șase luni de co
laborare în asemenea condiții inegale.

Cititorii mei, în majoritate, dacă nu cu 
toții, oameni dintre cei cultivați, au și ei 
un criteriu de apreciere: limpezimea scri
sului. De aceea îmi dau osteneala să fiu cît 
mai clar în expunere și să nu încerc nici 
să-mi derutez, nici să-mi «epatez» publicul, 
mai mic sau mai mare, care mă onorează 
cu încrederea sa.

Unul dintre acești cititori, un distins plo
ieștean care semnează, mi-a adresat deunăzi 
la redacția Flăcării, o scrisoare de o pagină, 
cu un scris armonios, îngrijit, de o desăvîr- 
șită acuratețe O reproduc în întregime:

«Ploiești,19 decembrie 1973
Tovarășului
academician profesor Șerban Cioculescu

București
Tovarășe profesor,
Citesc cu regularitate în «Flacăra» «Me

moriile lui Șerban Cioculescu», așa cum 
citesc, cu desfătare și folos, tot ce am pri
lejul să întîlnesc din ceea ce publicați.

Așa se face că spre sfîrșitul capitolului 
«Ochii Marthei», apărut în ultimul număr 
din «Flacăra», m-a frapat expresia «privirea 
glaucă» («N-am mai întîlnit niciodată pri
virea glaucă... a mîndrei scriitoare»).

Văzînd această împerechere de cuvinte, 
mi-am adus aminte că am întîlctit de cîteva 
ori în «Le Monde» expresia «regard glau- 
que» și că n-am putut să traduc în;românește 

cuvîntul «glauque» ca determinant al lui 
«regard», cu toate că am recurs la cele 
cîteva dicționare pe care le am («Larousse», 
ediția 1969, «Quillet», «Le Petit Robert», 
francez- român). Știu cum se traduce «glau
que» cînd este vorba de culoare (de exemplu 
a apei sau a ochilor), dar mi-e imposibil să-l 
înțeleg cînd este vorba de privire.

Fiindcă bănuiesc că ați luat cuvîntul 
«glaucă» determinant al «privirei», din 
franceză, și fiindcă sînt convins că puteți 
să-l explicați printr-o parafrază, vă rog să 
aveți amabilitatea să mă lămuriți în privința 
înțelesului cuvîntului «glaucă» atunci cînd 
este vorba de «privire».

Vă rog să-mi iertați cutezanța și să pri
miți, odată cu mulțumirile mele pentru 
urmarea ce veți da rîndurilor de mai sus, 
asigurarea adîncului respect ce vă port.

Nic. Ionescu 
Ploiești 
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Să mă ierte tovarășul Nic. Ionescu că 
n-am ce-i ierta,și mai puțin decît orice cute
zanța. Domnia-sa are în fond dreptate: 
glauci, adică verzi, sînt ochii; privirea, 
stricto sensu, nu poate fi verde, albastră, 
căpruie, acestea fiind calități ale ochilor. 
Figurativ, cred însă că se poate spune «pri
virea glaucă», deoarece privirea implică 
ochiul, care e de o culoare sau alta. Nu 
cunosc toată gama figurilor poetice, dar 
cred că această expresie, involuntar lite
rară, se poate încadra tropului cu numele 
metonimie. *

lată cum definește cunoscutul Dicționar 
enciclopedic român metonimia: «(gr. meto- 
nymia «schimbare de nume») figură de stil, 
de tipul metaforei, prin care un termen 
este înlocuit cu altul, pe baza unui raport 
existent între ei, întregul putînd fi înlocuit 
prin parte (ex. «brațul său a învins în multe 
lupte»), cauza prin efect (ex. «Umbre mari 
răsar pe cale. Ziua moare după culmi»), 
obiectul prin materia din care e făcut 
(ex. «Și oțelul cînd scjipea,/ Pe turci groaza 
că-i prindea»)».

Am citat din voi. 3, 196S, pag. 341.
Relația dintre ochi și privire permite așa

dar substituția pe care mi-am îngăduit-o, 
fără a bănui că ea va putea stîrni nedumeriri, 
îi mulțumesc însă amabilului meu corespon
dent și-l invidiez pentru ale dumisale «La- 
rousse»,ediția 1969, «Quillet» și «Le petit 
Robert», în care va putea găsi confirmarea 
definiției metonimiei și poate justificarea... 
cutezanței mele stilistice, care a stîrnit și... 
cutezanța dumisale.

Sîntem așadar, vorba aceea, chit. Ba nu, 
mai îmi exprim regretul că n-am avut la 
dispoziție, ca domnia-sa, ziarul Le Monde, 
cu expresia similară. Dar dacă totuși 
am greșit, mă simt in bună tovărășie cu 
semnatarul acelui articol, citit Urbi et orbi. 
Să te mai miri că «Ies grands esprits se 
rencontrent»?

oenologie

La Huși, vinul nu curge pe stradă,dar ar 
putea foarte bine să curgă fiindcă orășelul e 
așezat între dealuri și linia ferată, de bună 
seamă ca să nu urce și să tot coboare, 
trece prin via omului și pe sub livadă. Oho, 
livadă, cine mai are curajul printre citadinii 
care visează și citesc numai cărți citadine 
să mai spună azi, fără să se apere cu 
vreun zîmbet, vorba asta? N-o fi chiar așa 
dar străzile, hai să zic străduțele,curg ca 
niște jgheaburi în pantă și numai bine și la 
locul lui șuvoiul de vin ar putea să gîlgîie 
printre pietre. Te duce mintea călătorule, 
numai o trăsnaie ca asta nu s-a întîmplat 
încă în pașnicul nostru orășel. Hai, hai, 
unde te crezi, vorba prietenului meu, poetul, 
în Paradis? Și nici acolo, lapte.da, și miere, 
dar vin.nici pomeneală.

Dar de ce să vorbim în stradă, să intrăm 
în laborator. în laborator? Laboratorul vinu
lui ar trebui să fie un poloboc sau un pahar 
de cleștar. Am văzut destule pivnițe și 
crame pe unde am umblat și tot felul de 
butoaie, unele rostogolindu-se goale într-o 
hărmălaie caraghioasă, gură mare, altele 
încremenite între butuci zdraveni, pline să 
plesnească, omul cățărîndu-se pe scară pînă 
la vrană, de jos îl vezi mic cît un șoarece și 
cînd vrana se deschide numai aburul și 
miresmele fac din el un om fericit și vesel. 
Unde stătuse butoiul lui Diogene înainte de 
a fi casa unui filozof? într-o cramă, firește. 
In laborator sînt sticle pline, pahare, planșe 
și cărți despre vin. O viță uscată și toată 
istoria ei se întinde pe un perete. Fiecare 
vin se bea în paharul lui care are o formă și 
o culoare anume. Vai de cel care greșește 
aici. Pedeapsa este cumplită: să bea trei 
zile la rînd vin selecționat, cumpărat la 
Alimentara.

Vinul se toarnă în pahar. GîIgîitul lent din 
gura sticlei nu este trecut între poruncile 
sacre ale degustării dar, fără îndoială, 
trebuie să însemne și el ceva. Vinul a ajuns 
în pahar. Paharul se ridică încet în lumină. 
Ochiul omului urmărește clătinătura ule
ioasă. Raza intră în pahar. Asta înseamnă 
culoare. încet, duci paharul spre nările 
deschise, acum ochii se închid pe jumătate. 
Prin nări mireasma pătrunde sus, o fi acolo 
vreun platou pustiu unde mirosul este mai 
tare decît omul. Și acum guști. Răstorni cu 
grijă paharul, nu mult, nu-ți umpli gura, nu 
dai drumul pe gît. îl plimbi. Da, îl faci să 
ocolească gura în marele întuneric de acolo 
și, cum ai plesni dintr-un bici, în cele din 
urmă îl arunci cu limba în bolta care așteap
tă. Ca o explozie în adîncul mării gustul 
vinului cuprinde ființa ta. Pînă acum au fost 
simțurile: culoare, miros, gust. Și acum un 
gînd trebuie să le cuprindă pe toate, să le 
dea un sens. în experiențele lor temețare, 
oenologii numesc această ultimă și cea mai 
subtilă parte a încercării: armonie. Unde 
or fi găsit oenologii cuvîntul ăsta minunat? 
Gustul în sine ridică probleme dintre cele 
mai delicate. Puterea limbii și a bolții nu 
este deloc democratică, dacă pot să spun 
așa! Astfel, amarul, acrul, săratul (în pro
porții diferite, într-o ierarhie obscură) au, 
fiecare în parte, o mult mai mare cuprindere 
decît dulcele. Oenologul ar fi adică un fel de 
supraputere care toată viața Iui nu ar face 
altceva decît să supravegheze politica sub
tilă a gurii lui. Dar pe el cine l-o fi supra
veghind?!

Mai în glumă, mai în serios am vorbit 
despre o degustare de vinuri. Să fii în piv
niță printre marile poloboace la o masă, pa
hare și luminări aprinse, vinul clipocind în 
urechea ta și marele mag degustător ridi- 
cindu-se solemn... Da, este un spectacol, 
îmi amintesc fotografia din Istoria mare a lui 
Călinescu: nu mai știu cine și Păstorel Teo- 
doreanu într-o cramă, masa, vinurile, par
tidă oenologică sau așa ceva explică bietul 
loanide dedesubt... După cîte îmi dau eu 
seama, oenologii se pot număra printre 
prietenii de nădejde ai omului de pe stradă, 
întrucît ei spun că vinul băut cu măsură 
lungește viața.

Poveștile astea le-am auzit la Huși, spre 
sfîrșitul toamnei, de la inginerul Tudose, 
doctor în oenologie, meșter al vinului în 
vechile podgorii moldovenești, spuse însă 
mult mai curgător, mai cu buchet, mai negru 
dar și alb...

George BĂLĂIȚĂ



DIVERSE
apa, la bine și la rău

Ca un făcut, ca un semn tulburător al 
inextricabilelor noastre legături cu natura, la 
o întrebare dincolo de care se afla interesul 
de a ști ce i-a bucurat și ce i-a întristat mai 
mult pe vilceni, in 1973, aveam să primesc un 
răspuns care, și intr-un caz și In celălalt, ne 
amintește cit și cum trăim prin puterea apeloi 
dar uneori și sub vrerea lor. Și ceea ce a fost 
de bucurie, și ceea ce a fost cu supărare in 
județul Vilcea, s-a tras, intr-un anume fel, de 
la apă. Intrarea in funcțiune, cu 40 de zile mai 
devreme, a turbinei numărul 2 din cadrul 
hidrocentralei de pe Lotru este mindria vii- 
lemlor in acest an, dacă vrem să ne închi
puim, neapărat, un virf al satisfacțiilor. Acolo, 
sus, «timpul a fost bun cu noi. n-au fost ploi, 
am lucrat din plin» — imi spune secretarul 
Comitetului de partid de ia Lotru, Ion Bolovan.

La cimpie, in primăvara, apele și-au făcut 
insă de cap. Oltul a dat din nou de furcă 
80"„ din suprafața arabilă a unor C.A.P. de pe 
valea lui, Prundeni, Zăvideni, Or Iești, Scundu, 
lonesti. Mareea a fost inundată.

Dar să luăm pe rind binele și răul.

*

Secretarul Comitetului de partid (mai sus 
amintit), ca și directorul grupului de șantiere 
de la Lotru, inginerul Dan Gh. Predoiu (eroul 
unui interviu de acum două luni al colegului 
Nelu Ionescu), țin mult la înrădăcinarea unui 
adevăr cu termen de valabilitate de cel puțin 
doi ani. în linii mari, el ar suna așa: «Cine crede 
că ța Lotru greul a trecut, se inșală. Anii cei 
mai grei sini '73 si 74. Acum putem li întrebați 
ce-am păzit aici opt ani».

S-au scormonit măruntaiele muntelui, s-a 
mutat din loc ceea ce a trebuit mutat, s-au 
terminat depunerile la barajul mare de la 
Vidra și betonarea la barajul de la Galben, s-a 
asigurat cale liberă apelor, între Galben și 
Vidruța și către Haneș, a devenit aptă să 
transporte apă galeria Balindru-Haneș, s-au 
excavat (in 1973) 30,752 kilometri, au început 
excavările la Petrimanu, turnarea barajului 
de la Jidoaia, dar toate aceste evenimente de 
proporții grandioase, fărimițate pe întinderea 
unui an, nu pot căpăta, din păcate, un chip 
anume doar din reconstituiri. în schimb, cu 
oarecare imaginație, îi putem vedea pe bărba 
ții de seamă ai hidrocentralei, strlnșl ciorchine, 
în seara zilei de 13 noiembrie, în fața unui 
aparat cit o jucărie, care trebuia să anunțe 
intrarea în circuitul național a turbinei numă
rul 2. în termeni strict profesionali, asta 
înseamnă realizarea «primului paralel»; cu 
alte cuvinte, dar nu ale reporterului, ci ale lui 
Ion Bolovan, «momentul cînd se dă primul 
curent pe sîrmă». La ora 23,30 turbina aceea 
cu numărul doi a început să fie pusă la treabă, 
isprava ei din prima noapte fiind de 50 mega- 
vați.

Pentru că noi am tot dat zor cu Vilcea și 
vîlcenii, cu Lotrul și lotrenii, directorul Pre
doiu ne roagă să nu uităm că «primul paralel 
despre care am vorbit este, deopotrivă, și o 
mare realizare a Uzinelor Reșița, iar Uzinele 
Electroputere își au și ele partea lor de merit».

*

La ora la care Lotrul își consfințea statutul 
de cea mai mare hidrocentrală de pe apele 
interioare ale României, țăranii de pe valea 
Oltului recoltau varză de toamnă și porumb 
reinsămințat și se bucurau că, in ciuda vrăjmă
șiei apelor, n-au trebuit să-și caute bucatele 
prin alte părți. «în primăvară, oamenii erau 
deznădăjduit! — relatează inginerul llie Boa- 
giu, director genera! adjunct al Direcției 
generale agricole — mai ales cei din Mareea, 
cei mai crunt loviți. în urma unei ruperi de 
nori, apele au ajuns pină la șoseaua națională, 
nimeni nu-și amintea să fi văzut vreodată așa 
ceva. Unde fusese înainte cîmp, și ce frumos, 
era acum luciu de apă. Durerea era cu atit 
mai mare cu cit recolta anului se anunța 
bună de tot. Oltul și afluenții săi au depus 
straturi de 80 de centimetri de mil, toată 
vegetația a fost acoperită. Trăiam istoria 
Egiptului cu Nilul său. Țăranii au răbdare insa, 
au insămințat pămîntul și de cite patru ori, au 
pus porumb dublu hibrid, au adunat roșiile 
toamna. Practic, pămîntul nu a rămas sterp 
nicăieri, dar gindul a ceea ce ar fi putut să fie 
recolta acestui 1973 ne face să simțim o 
mușcătură in inima. Pagubele totale se ridică 
la 23 294 460 lei». Vilcea a plătit scump, prea 
scump, privilegiul — mai mult poetic — de a fi 
udată de apele celui mai hoinar dintre riurile 
țării. Dacă știm și putem să urim uneori 
apele, atunci să ne închipuim că tot ceea ce 
s-a petrecut sus. in munți, la Lotru, siîirea 
riurilor de munte să o ia către Ciunget. este, 
poate, și o răzbunare a anarhicei libertăți 
declanșate la cîmpie.

Magda MIHĂILESCU

„zaraza“ 
este o melodie nemuritoare, 

dar nu o putem fredona la infinit!

Este sîmbătă seara, afară ninge, dar nu 
liniștit, iar în foaierul de marmură al Casei 
de cultură din Alexandria patru tineri joacă 
ping-pong. în sala de spectacole — pustiu. 
Mă întîmpină o femeie de serviciu, e vreun 
program, ceva?, întreb. Ce program, tovară
șul director e într-o ședință, degeaba pier
deți vremea, zice. Și ies iară în frig, în cen
trul orașului Alexandria, care oraș mai este, 
după cum se știe, și capitala județului Te
leorman. Totuși, este sîmbătă seara, și deși 
admit că jumătate din populația orașului 
stă la televizor nu pot să nu mă întreb, 
fără nici o ipocrizie însă, fiindcă nu mă 
așteptam să asist la cine știe ce premieră 
teatrală pe țară, care este viața spirituală 
a Alexandriei? La restaurantul din centru 
se cîntă Za raza și se bea vin amestecat cu 
Pepsi, localul este luat cu asalt, diseusa face 
eforturi dramatice să acopere vocile. Vreo 
sută de tineri, fete și băieți, străbat în 
grupuri compacte pentru «n»-a oară strada 
principală, la al șaptelea tur devin eu însumi 
o figură familiară și încep să răspund la 
saluturi.

E o întîmplare, zic, să vedem ce va fi 
mîine și-n zilele următoare.

Duminica dimineața la Casa de cultură 
ropote de aplauze, mare concurs de muzică 
ușoară, concurenții sînt recrutați din sală 
prin simpla ridicare a unei mîini. Se cîntă 
tare, se cîntă generos, se cîntă fals, un 
brunet cu favoriți, adept al lui Celentano, 
entuziasmează sala, mă uit în jur, puștime, 
puștime sută la sută — media de vîrstă 
cel mult 17 ani. După care Casa de cultură 
intră din nou într-o perioadă nedefinită de 
repaus.

Biblioteca orășenească dispune de vreo 
40 000 de volume. Un personal calificat 
poate da utile îndrumări oricui, dar sediul 
sus-amintitei instituții este departe de ceea 
ce ar trebui să fie, sală de lectură de fapt 
nu prea există, unde mai pui că în planul 
de sistematizare respectiva clădire va fi 
demolată. Deocamdată nu se știe unde va 
fi amplasat noul sediu al bibliotecii orășe
nești. Cu riscul de a fi suspectat de căutarea 
unor efecte ieftine, declar că ar fi păcat și 
nesemnificativ ca Alexandria de Teleorman 
să aducă aminte de cealaltă Alexandrie 
numai pe motivul că și într-un caz și în altul 
la mijloc a fost vorba de două biblioteci.

Directorul muzeului, profesorul de isto
rie Corneliu Beda, are probleme asemănă
toare. Clădirea care adăpostește mărturii 
ale trecutului teleormănean este neîncăpă
toare. in depozite zac piese valoroase care 
riscă să se deprecieze, noi am cerut o altă 
clădire, dar n-am primit încă un răspuns 
ferm, se pare că nu sînt fonduri, îmi destăi- 
nuie «of»-ul său directorul, care vara poate 
fi găsit în diferite puncte ale județului, parti- 
cipînd activ la săpături arheologice, la Zim- 
nicea, unde s-au descoperit 25 de așezări 
geto-dacice,sau la Gumelnița, oriunde trecu
tul și-a lăsat amprenta durabilă, semnifica
tivă.

Sigur, sînt convins că la Alexandria este 
mai important să se construiască în momen
tul de față blocuri de locuințe și o mare 
uzină de rulmenți (cei cîțiva specialiști 
japonezi aduc de pe acum un aer exotic 
cumintelui oraș de cîmpie), dar pentru un 
județ tînăr, pentru o și mai tînără capitală 
de județ, care nu se poate mîndri cu monu
mente istorice de anvergură, orice dovadă 
de perenitate merită a fi cu grijă semnalată 

și conservată. De unde, necesitatea ființării 
unui muzeu județean care să justifice acest 
nume.

Vicepreședintele Comitetului județean de 
cultură și educație socialistă, tovarășul Flo
rian Neagu, îmi enumeră cu îndreptățită 
mîndrie performanțele echipelor de dansuri 
populare din Conțești și Storobăneasa, care 
au cîștigat importante premii. Aflu apoi 
că la sate se află în plină activitate cercurile 
de lectură care cunosc o mare afluență, ele 
continuînd vechea tradiție a clăcilor. Bucu- 
reștiul este relativ aproape, vin destul de 
des formații profesioniste de estradă, teatru 
etc. Și nu numai la Alexandria, ci și la Turnu, 
Roșiori de Vede, Zimnicea.

Am fost și sîntem onorați cu vizita unor 
prestigioși oameni de cultură și artă care 
vin bucuroși la noi. mai ales că din județul 
nostru s-au ridicat unii din scriitorii noștri 
contemporani de frunte, încheie vicepreșe
dintele. Toate bune, dar cred că viața spiri
tuală a Alexandriei și a județului Teleorman 
mai poate suporta îmbunătățiri!

„Străzile au amintiri"

Casa de cultură este o construcție superbă 
din piatră și marmură, dar prea ades seara, 
într-un colț, se joacă doar ping-pong, restul 
clădirii fiind cufundată într-o beznă abso 
Iută, economie, în cazul de față, cu totul 
neavenită. Apoi, pe întreg teritoriul județu
lui, nu există o singură formație profesionistă, 
indiferent că este vorba de teatru, muzică 
ușoară ori populară. Despre biblioteca oră
șenească și muzeul județean am amintit mai 
înainte. Trăgînd linia și adunînd, mi se pare 
puțin, mai ales pentru un județ care vine 
(vezi construcția uzinei de rulmenți, cea mai 
mare din țară). Oricum, miile de tineri, de 
viitori muncitori, tehnicieni și ingineri, 
merită în timpul lor liber ceva mai mult 
decît nemuritoarea melodie «Zaraza», cîn- 
tată, e drept, cu multă convingere în localul 
așezat peste drum de clădirea ce poartă cu 
mîndrie anunțul publicitar:

Tot ce doriți.
La magazinul «Crinul» 

găsiți.
Mihai HETCO

reflexe

de A. MIHAILOPOL
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opinia unui alegător principii și năravuri poluarea folclorului

taburetul de bucătărie
Drept răspuns la o trecută însemnare a mea din acest colț de rubricăja care am ajuns să 

tin mai mult decît mi-aș fi închipuit atunci cînd am fost somat să găsesc un titlu capabil și 
el să demonstreze că la Flacăra s-a schimbat ceva și anume s-a schimbat concepția despre 
presă văzută ca o gîngăveală de Petrache Lupu pe marginea unei realități senzaționale, 
absolut insensibilă, în esența ei, la ortodoxismul oportunist și la bigotismul devotamentului 
univoc și analfabet, drept răspuns la o însemnare a mea despre Exploatarea scaunului de 
către om, am primit, cum nu m-aș fi așteptat, destule scrisori, toate pline de satisfacție 
că se spun unor lucruri triste pe nume, nici una însă conțintnd vreun fapt concret venind să 
ilustreze apelul meu de a îmbogăți, In mod profilactic, trista enumerare și deloc epuizata 
enumerare a situațiilor cînd scaunul ajunge în nefericita situație de a fi exploatat de către om. 
Și totuși, printre aceste scrisori, una m-a reținut pentru că se făcea, cu o fidelitate dure
roasă, expresia unei mentalități îngrijorătoare asupra căreia vă și invit astăzi să medi
tați, o mentalitate venind să justifice o infirmitate morală gravă, o mutilare morală de neînțe
les și de necrezut într-un peisaj spiritual ca al nostru, pentru a cărui purificare continuă să 
se facă atîtea eforturi.

Autorul scrisorii — și consider că nu desconspir nici un secret și nici nu încalc bunele 
reguli ale corespondenței făcînd public numele lui și făcînd publică adresa lui, de vreme ce 
s-a semnat, curajos, pe scrisoare — autorul scrisorii, zic, se numește Radu Grigor eseu și 
locuiește în Brașov, Blocul F, etajul H, 24, strada Belvedere 1-5.,cartierul Steagul roșu, deci 
locuiește într-un mare cartier muncitoresc al lumii noastre noi, socialiste.

Ce-mi scrie, așadar, cititorul meu?
«UN articol pe tema exploatării scaunelor e tentant; aproape că nu-ți poți opri strigătul, oricit 

încerci să-fi muști buzele: unul ține zdravăn două fotolii, ca și cum, ierte-mă Dumnezeu, ar fi 
pierit săminta directorilor și n-ar fi rămas decit el. De ce, frate, nu s-o fi puțind mulțumi numai 
cu unul cind, judecind după valoarea intrinsecă, nu l-ar merita nici pe acela ?»

După care, cu un scepticism agresiv, ilustrînd, cum ziceam, o mentalitate îngrijorătoare, 
expresie a lașității dar și, poate, a unei experiențe nefericite, interlocutorul meu adaugă: 
nOare credeți dumneavoastră, sincer, că pentru rubrica al cărei titular sintefi veți primi un articol 
concret, cu date reale, cu nume reale ?

Rubrica dumneavoastră va rămîne fără articol concret, semnat de cititori, pentru că taburetul 
de bucătărie pe care-l ocupăm ne dă pline pentru copiii noștrill!

De aceea, mult stimate tovarășe, vă rugăm din adincul inimii nu ne duceți pe noi in ispită și 
semnați tot dumneavoastră articolul la rubrica «Opinia unui alegător»^

NU știu dacă ați realizat subtextul tragic al acestei scrisori — dar nu se poate să nu-l fi 
realizat — nu știu însă dacă ați realizat, în același timp, și tragedia lașității, a mentalității 
cameieonice, tragedia umilinței funcționărești, tragedia unei grave infirmități morale, care 
se desprind din această scrisoare. E vorba de tragedia celebrului Akakie Akakievici,care a 
murit de frică numai pentru că a strănutat în chelia superiorului său. O tragedie ridicolă, dar 
nu mai puțin periculoasă prin consecințele ei sub raport civic și moral: tragedia taburetul de 
bucătărie. Nu taburetul de bucătărie pe care îl ocupăm noi, cei mici, cum insinuezi dumneata, 
ne dă pîine pentru copiii noștri, tovarășe Radu Grigorescy, dar dacă nu vom avea, toți, 
dezvoltată conștiința propriei noastre demnități atunci poate că tntr-adevăr vom fi în 
pericol de a ne reduce orizontul existenței la dimensiunile unui taburet de bucătărie.

Ceea ce este, să recunoaștem, îngrozitor, pentru că n-am făcut, în România, o revoluție 
pentru un taburet de bucătărie, oricît ar fi el de sigur și de dătător de liniște.

Iar copiii noștri, și deci și ai dumneavoastră, dacă aveți, nu trebuie să crească cu convin
gerea ca ducem o viață lipsită de orice principii și întemeiată pe orice acceptări, numai 
pentru că acest taburet de bucătărie — unicul nostru ideal — le-ar da lor și ne-ar da nouă 
pentru ei, pîinea cea de toate zilele. ’

lată și de ce v-am dat numele — ca să vă oblig să luați parte activă la viață și să ieșiți din 
oueatane.

Dinu SÂRARU
P.S. Erou! uneia din însemnările acestei rubrici, I. Brumaru, ne trimite o scrisoare și unele 

acte judecătorești din care reiese că nu și-a gonit soția, nici copiii, și că-i așteaptă, cu dragoste, 
să se reîntoarcă in căminul ta care au dreptul, nefiind de acord cu despărțirea de ei. Răspun- 
zind cererii sale de a le face cunoscute, nu ne rămîne decit să verificăm autenticitatea acestor 
afirmatii. Ceea ce și facem.

hai
să fim seriosi!*

starea comerțului

se caută un bărbat cu aluniță lîngă ureche
Cireșica Leuț își prinde în cuier halatul de vînzătoare, din buzunar scoate un măr pe 

care-l șterge pe una dintre poale; mușcînd, povestește cu spatele la sobă:
...Tu, mă face atentă colega mea, ia uită-te cine intră!, credeam că e cineva cunoscut, 

mă întorc, în ușă undomn cu fular de mohair, pălărie și ghete ungurești de 210, părea pus pe 
harță și colega mea zice: tu, la tine vine!, l-am lăsat să privească, dar el: ai terminat de visat 
domnișoară? —dacă era pe stradă îl pocneam, ce doriți, zic,să fii cuviincioasa! —răspunde, 
își scoate pălăria, o scutură de zăpadă, să știi, zice, în străinătate așa ceva nu s-ar admite, 
cine e responsabila unității ?, eu sînt, îi răspund, poftim, zice, atunci nu mă mai mir, ce te-aș 
mai mira eu!, îi spun în gînd, colega mea îmi făcea semne să-t las în pace, totuși, mă prefac 
eu calmă, cu ce vă putem fi de folos?, domnișoară, zice, dumneata nu lucrezi la o unitate 
de prestări de servicii, nu-mi poți fi de folos, dumneata trebuie să-mi spui: domnule, avem 
cutare și cutare, e mai bun decît cutare, pentru dumneavoastră merge cutare, avem căru
cioare de copii, zic, dar nu mă lasă ca să continui, mă întrerupe: domnișoară, fii sigură că 
n-o să faci multi purici aici, asta cu puricii a pus capac la toate, dumneata, continuă el, ar 
trebui să știi să faci distincție între cumpărători, și dă-i cu distincția, că m-aran- 
jează el, eu serveam un alt client, de ce nu-i acum aici, gîndeam, unul de la «Fla
căra». eu am citit și chestia aia cu Julieta și cu Eva, le cunosc pe responsabile, nu 
cred un cuvînt din ce-ați scris acolo, să vadă și el pe viu, cum se zice, cine ne reclamă 
pe noi, vînzătoarele, nu-mi termin gîndul că omul meu se hotărăște: plite de aragaz aveți ?, 
ah!,zic,voiai să mă impresionezi, nu ținem, îi răspund, dar nu cu țîfnă, simplu: nu ținem, așa 
cum vă spun dumneavoastră, el însă: acum o oră. a fost soția mea aici și ei i-ai spus la fel, 
vă r'og să mă iertați, mă prefac eu serioasă, n-am știut că era soția dumneavoastră, dar nici 
acum o oră nu țineam plite de aragaz, lasă că vă cunosc eu, se înfurie el, avea o aluniță ca 
un bob de fasole lîngă ureche, la față se făcuse roșu, dar în jurul aluniței rămînea un cerc 
alb, vă știu eu, zicea, dacă omu' e cinstit și nu vă strecoară un 25 de lei pe sub tejghea poate 
să și moară că nu vă pasă, dumneata vezi ce scrie acolo? scria: bacșișul ne dezonorează 
atît pe noi cît și pe dumneavoastră, de ce nu respectați legile, întreabă, un moș care intrase 
între timp se amestecă și el: parcă respectă cineva cartoanele astea? Dai, ai, nu dai, rămîi 
cu buza umflată și începe să povestească un caz cu niște pantofi'scoși de sub tejghea 
după ce i-a strecurat vînzătorului 10 lei, îmi venea să plîng și colega mea zice: după dumnea
voastră toți oamenii din țara asta care poartă pantofi sînt niște pungași, niște contravenienți, 
presupunîndu-se că toți au dat bacșiș, nu ?, dar cei doi nu se lasă, așa ceva nu s-a mai pome
nit, se văitau unul către celălalt, tu zici una și ele îți răspund o sută, după care moșulică 
se ia de halatul meu, că de ce nu-l fac mai lung, că de-aici se trag toate, adică de la educație, 
îmi dăduseră lacrimile și atunci au mai înmuiat-o găsind că de fapt eu n-am nici o vină, că 
eu ce știu, de vină sînt televiziunea, filmele, clienții intrau, ieșeau, ei o țineau pe-a lor, și 
nu ne-a luat nimeni apărarea, se prefăceau că nu pricep, că nu-i interesează, cumpărau și 
plecau, eu nu zic că nu sînt și vînzătoare care iau bacșiș sau sînt obraznice, dar de ce se 
generalizează, și atunci cînd avem dreptate de ce nu intervine nimeni, cînd sintem jignite, 
amenințate, șantajate?, de ce nu există o opinie publică și în celălalt sens? De-atunci sînt 
atentă pe stradă și mă uit ia urechile bărbaților, poate-l găsesc pe cel cu aluniță, ca să-i 
zic și eu ce cred despre el. Mico|ae CRI8TACMC

Dacă l-ai întreba pe unul din mai-marii 
comerțului cine-i «suveran» în magazinul X 
sau Y, categoric răspunsul ar suna astfel:

— Măria Sa Clientul!
Practica (ah! practica ne omoară) de

monstrează, nu o dată, contrariul. De vină 
nu-s principiile, d năravurile. Care?

lată două-trei exemple «minime»: un 
cetățean intră într-un magazin universal 
în căutarea «darului potrivit» pentru soția 
sa. Alege — inspirație, nu glumă! — un 
ceasornic-pandantiv, ultima modă. 500 lei. 
garantat un an de zile. Perfect! Vrea să-l 
vadă mai îndeaproape, să-l scoată din cu
tiuță, vînzătoarea (cojoc, broboadă pe cap, 
mofluză) îl străpunge cu privirea (respectiv: 
«Ce mai cusurgiu și ăsta!»).în sfîrșit, hotărît 
să-l cumpere, clientul îndrăznește să răsu
cească cheia ceasornicului, ca să-i asculte 
mersul... Vînzătoarea i-l smulge, pur și 
simplu, din mînă. Insistențe, iritare reci
procă, vînzătoarea consimte să-l învîrtească 
dumneaei personal. Merge... Bon... Certifi
cat... Ajuns acasă, cetățeanul ascunde cea
sornicul (abia a doua zi urmează să-l dăru
iască) și, dimineața, prima grijă: să vadă 
dacă merge bine... Nu mai merge deloc! 
Fuga la magazin, altă vînzătoare la același 
raion (din fericire!): «Nu, garanția nu vă 
dă dreptul la schimbarea ceasornicului, ci 
la repararea lui, însă... la cu totul altă 
adresă, la un atelier, trebuie lăsat acolo»... 
«Și cu darul meu cum rămîne? Astăzi e ziua 
soției, nu-i nid mîine, nid peste o săptă- 
mînă, sau două, cînd va fi gata reparat». Ei, 
și pentru că vînzătoarea de a doua zi nu-i 
îmbufnată, și-i femeie (nu numai... vînză
toare), părăsește pentru o clipă raionul, 
cere ajutorul ceasornicarului chiar din ma
gazin (alt raion), pe scurt. «Un fleac, un fir 
de praf. Acum merge, nici o teamă... Și 
petrecere frumoasă».

Alt exemplu: avînd nevoie să-și pună 
ochelari (debutantă) o cumpărătoare mai 
cochetă caută rame subțiri, metalice și 
negăsind în magazinele de specialitate cum
pără de la «Consignația». După care, înar
mată cu niște lentile ușor fumurii roagă 
(desigur contra cost) pe cei de la Coopera
tiva «Optica medicală» să-i monteze ochela
rii (unitatea din strada Academiei colț cu 
Doamnei). «Da, însă pe riscul dumnea
voastră!». «De ce pe riscul meu?» «Pentru 
că noi n-avem asemenea lentile, și dacă se 
sparg la montaj, veți pretinde...» Și alt 
adaos, opticiana arată un afiș: «Pe riscul 
clientului»... Dar clienta-i perseverentă și 
culmea — logică: «Dacă îmi cumpăr lentile 
de la dumneavoastră și le spargeți la montaj, 
tot pe riscul meu le spargeți?» «Nu, atunci 
le înlocuim, c-avem cu ce». «în regulă, 
semnez pe bon că sînt de acord să mi le 
înlocuiți cu din acelea care aveți, dacă mi 
le spargeți cumva pe astealalte»... «Nici 
discuție, așa-i dispoziția!» Și iarăși AFIȘUL 
stupid, ireverențios, necomercial... (în pa
ranteză fie spus, clienta și-a montat ochela
rii... simplu, fără dificultate — deși afișul 
trona și acolo — la unitatea numărul 3 a 
aceleiași cooperative).

...Și toate acestea— și altele, sute și sute, 
așijderea — se petrec paralel cu existența 
unui impresionant institut pentru cercetări 
în sfera comerțului. Despre care tocmai 
citeam c-a rezolvat «problema fulgilor de 
porumb, după minuțioase studii, investigații 
ale pieței»;s-a descoperit că, în unele locuri, 
fulgii erau în plus, într-alte locuri lipseau. 
Acolo unde nu se vindeau, consumatorii nu 
știau, de fapt, ce variante multiple — ali
mentare — se obțin prin folosirea lor. Solu
ția științifică: s-a intensificat reclama (și 
situația fulgilor de porumb s-a îndreptat, 
evident).

. Mihai STOIAN

te întreabă 
și socoate (II)

Ce e rău și ce-i bine. E rău cînd realizatorii 
cîte unei «vetre folclorice» încurajează un 
instructor ce mai umblă cu cioara vopsită. 
Nu de prea multă vreme, la această emi
siune, ce cată a avea un caracter documen
tar, a fost inclusă o echipă sindicală. Imbră- 
cați în nesuferitele costume «Decorativa», 
membrii acestei echipe au fost deplasați în 
mediul sătesc Pe măsura costumelor, mu
zica ce acompania dansurile era pe de-a 
întregul rodul nefericitei inspirații a unui 
«prelucrător al folclorului». Iar dansurile, 
pe măsura muzicii, îi sileau pe jucători să 
execute diferite figuri geometrice sau mai 
știu eu cum, invenții false scenice, care 
precum s-a arătat în nenumărate rînduri au 
făcut atîta rău jocului nostru popular. Se 
simțea cale de o poștă prezența nefastă a 
instructorului, ce împrăștia derută crezînd 
că prin simpla introducere a unei termino
logii de jocuri locale poate păcăli, înfățișînd 
producții de el învățate, cîndva, undeva. 
(Este vorba de acele producții incluse în 
derîdere, în mod ușuratic de unii specia
liști, în categoria așa-zisului «folclor sin
dical»).

E păcat că asemenea greșeli se mai stre
coară astăzi, cînd nenumărate formații sin
dicale, urmînd sfaturile primite, și-au dat 
osteneala și au obținut rezultate lăudabile 
pe linia sănătoasă a promovării folclorului 
autentic local. Credem că avem datoria să 
atragem atenția televiziunii asupra acelor 
realizatori ai unor nerealizate emisiuni, 
pentru că natura nu i-a înzestrat cu darul 
de «a socoate ce e rău și ce e bine». Nu 
pomenim numele echipei respective deoa
rece credem că ar însemna să mîhnim în 
mod nedrept pe bieții artiști amatori, cărora 
li se cer atît de mari eforturi și care, sîrgu- 
incioși, depun o muncă atît de grea pentru 
a obține, nu din vina lor, rezultate ne
corespunzătoare. Ce păcat că acești foarte 
talentați interpreți își irosesc zadarnic truda 
și talentul!

E bine, chiar foarte bine, cînd televiziu
nea ne alintă, ne îneîntă cu cîte o «vatră 
folclorică» demnă de țara celui mai frumos 
și mai viu folclor din Europa. Ne gîndim la 
«Biharia». Cu cîtă măreție se desfășoară 
această frescă cu țărani adevărați ce joacă 
în frumosul lor port adevăratele lor jocuri, 
bătătorind pămîntul in decorul lor de toate 
zilele. în ritmul autenticii muzici a regiunii 
lor.

Obiceiurile, tradițiile s-au desfășurat fi
resc, fără a se face simțită intervenția agre
sivă a acelui operator sau regizor care își 
închipuie că este mai frumos satul transfor
mat în scenă de operetă. Fără îndoială că 
reușita acestei emisiuni (ca și a altor «vetre» 
pe care televiziunea ni le-a oferit în ultima 
vreme) purta însemnata și captivanta pecete 
a documentarului, datorită și faptului că 
realizatorii au înțeles să apeleze la compe
tența forțelor locale, utilizînd drept con
sultanți specialiști din regiunea respectivă. 
Emisiunile la care ne gîndim schimbă — 
cum se zice — fața producțiilor folclorice 
cu care ne obișnuise în trecut televiziunea. 
Realizatorilor bucureșteni li s-a asigurat în 
acest fel un sprijin esențial din partea unor 
elemente pricepute, îndrăgostite de folclor 
care, în cine știe ce colț de țară, își desfă
șoară modesta, lăudabila activitate de stu
diere și menținere a comorilor de artă 
populară.

Apariția numelui lor pe micul ecran în
seamnă un act de dreptate, o binemeritată 
răsplată.

Hari BRAUNER

(Va urma)
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cronica pretențiilor ce este și ce vrea

c.f.r., i.s.b., i.t.b. un grefier

• într-una din primele zile ale acestui an a trebuit totuși să 
revin în București. Cineva a vrut să m-ajute și mi-a dat un pont: «Ce 
să cauți, dom’ne, la Pitești, ci nd trece chiar pe la Ștefănești automotorul 
162? Se formează la Cimpulung, are doar bilete cu locuri, oprește numai 
la Ștefănești și Titu,iar la 18,27 e in bucurești». Chiar, ce era să caut 
la Pitești. Numai că în gara Ștefănești s-au vîndut 3 bilete cu locuri 
și vreo 15 fără La fel s-a întîmplat, probabil, și la Cîmpulung și în 
toate celelalte stații, așa încît, în gara de unde plecam, automotorul, 
care avea doar 2 vagoane, a sosit plin ochi. Nici cei cu locuri, nici 
cei fără n-au putut urca, întrucît cei din tren nu doreau, nu puteau, 
n-aveau nici un interes să deschidă ușile. Intervenția șefului stației 
Ștefănești a fost energică: «Urcați și dumneavoastră pe unde puteți. 
Descurcați-vă». Am fi nedrepți dacă n-am adăuga că totuți, ceva a 
făcut mai-marele gării pentru noi. A ținut automotorul în stație 
pînă am reușit să urcăm (unii), să ne agățăm de mînerele ușilor (alții). 
Cum s-a desfășurat călătoria vă puteți închipui. Adaug numai că 
automotorul a oprit cam în toate stațiile pe distanța Ștefănești-Titu 
și că pe fiecare peron așteptau cam 10-15 posesori de bilete cu sau 
fără loc Top am putut constata cît de învechită este pentru lucră
torii C.F.R. teoria conform căreia, în același timp, două lucruri nu 
pot ocupa același loc în spațiu. Se pare că C.F.R.-ul a descoperit că, 
măcar în privința oamenilor, lucrurile nu stau chiar așa.
• Despre lucrătorii de la I.S.B. nu-mi amintesc decît atunci cînd 

văd mizerie în jurul caselor noastre sau cînd îi văd noaptea, în costu
mele lor portocalii, fosforescente, lată însă că la acest început de 
an i-am regăsit, sub altă formă, în casele unor buni prieteni din sec
torul 6. Ei, prietenii mei, se lăudau fiecare cu felicitările primite de 
Anul nou din partea lucrătorilor I.S.B. Pentru că eu n-am primit o 
astfel de felicitare, nu-mi rămîne decît să public textele a două dintre 
cele de care s-au bucurat prietenii mei: «Anul nou cu bucurie,/ Sa vă 
dea tot ce doriți,/ Sănătate și belșug,/ Pace pe acest pămint./ Vă urează 
măturătoarea/ străzii dumneavoastră» și «Anul nou cu bucurie/ Să vă 
dea tot ce doriți/ Și ani mulți și fericiți/ Noi vă zicem să trăiți!/ Să trăiți 
zicem acuma/ Să trăiți și la mulți ani,/ Cu sănătate și bani!/ Vo urează 
muncitorii/ Gunoieri de la I.S.B.».
• Sub continuul directorat al tovarășului Mircea Horia Teiușanu, 

activitatea I.T.B.-ului dacă n-a cunoscut sperata evoluție, cunoaște 
vizibila, de noi,toți bucureștenii, involuție. Auzind că marți, 8 ianua
rie, mai multe depouri și garaje ale I.T.Ș.-ului au fost vizitate de 
prim-vicepreședinți ai sectoarelor Capitalei și de reprezentanți ai 
I.G.L.-ului în scopul stimulării lucrătorilor I.T.B. pentru o mai exactă 
îndeplinire a sarcinilor de serviciu, joi. 10 ianuarie, am plecat liniștit 
de-acasă Pentru că îmi făcusem iluzii am așteptat în stația «Spita
lul 23 August», de pe linia tramvaiului 14, cincizeci de minute! Apoi, 
resemnat,am luat-o la picior pînă la Electroaparataj, unde este capătul 
de linie al troleibuzului 86. Aici am stat 14 (paisprezece) minute în 
stație, pentru că 4478, 4420, 4421 și 4413 nici nu aveau de gînd să 
plece. In sfîrșit, am plecat cu 4478. Pînă la stația unde am coborît 
am mai observat că, deși troleibuzul circulă pe linia 86. în el există 
o frumoasă și detailată schemă a traseului liniei 81! La intersecția 
Vatra Luminoasă-Șoseaua Mihai Bravu, 4478 era să se tamponeze cu 
un Fiat 1300. Asta pentru că în timp ce conducătorul Fiatului a trecut, 
corect, pe verde, 4478 a pornit, după părerea șoferului său, tot corect, 
dar pe roșu! Omul de la volanul troleibuzului ne-a și explicat: «Păi 
stopul ăsta stă, așa, pe roșu pentru noi de două zile. Ce,sintem nebuni 
să așteptăm atit?»

Dorin TUDORAN

Gheorghe Iliescu, 63 ani, absolvent al Facultății de 
litere și filozofie (filologie romanică apuseană), căsăto
rit, grefier-șef la judecătoria sectorului 1 al Capitalei, 
cel mai vechi funcționar (40 ani) din vastul complex 
de judecătorii și tribunale adăpostit în clădirea de pe 
cheiul gîrlei, cunoscută îndeobște sub numele de 
«Tribunalul Mare», membru al P.C.R. din 1947. Tră
sături dominante ale firii sale: blîndețe, înclinare spre 
meditație, statornicie.

— Ce este un grefier?
— Un om de justiție. 
— Fără-ndoială, dar...
— Nu, nu fără-ndoială, însă este. Om de justiție, 

așa cum spui om de știință, om de litere, om de teatru. 
Tace și surîde, oarecum jenat, iar ochii lui îmi spun: 
«m-am cam avîntat, poate exagerez», apoi cu glas 
tare: «Mă rog, asta este, sau cel puțin ar trebui să 
fie, un grefier».

— Totuși, cîteva cuvinte, pentru cei ce nu știu 
despre atribuțiile și sarcinile de serviciu ale grefierului.

— Asistă, purtînd aceeași robă solemnă ca judecă
torii și procurorii, în instanță, cu funcții organizato
rice și de redactare, se ocupă de citații, de mijloace 
probatorii. Prin analogie cu întreprinderile economice, 
putem zice că grefierul este un fel de dispecer. Ca 
grefier-șef. am și funcții administrative, gestiunea 
întregii dotări materiale a judecătoriei de sector, a 
corpurilor delicte, atîta timp cît se află aici, la noi. 
Asta, firește, foarte, foarte pe scurt.

Tot foarte pe scurt îmi povestește acest veteran 
al justiției și viața lui, crimpeie de amintiri din munca 
de care, vădit, este legat. Succinta relatare mă face să 
bănuiesc că în arhiva memoriei lui se află material 
pentru o întreagă comedie umană.

Ce făcea acum patru decenii un student sărac? își 
căuta o slujbă, cît de cît. Așa a intrat Gheorghe Iliescu 
atunci practicant diurnist la tribunal, fiind avansat 
în 1938 impiegat cu leafă în regulă. Și a răm •' 
deși între timp absolvise literele
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tind asupra celor văzute în dosare, la interogatorii 
sau în instanță, Gheorghe Iliescu a ajuns la concluzia 
că nu există oameni cu o fire destul de ascunsă încît 
să nu și-o dezvăluie pînă la urmă, in ce privește cauzele 
civile, îi împarte pe pricinași în două mari categorii: 
oameni implicați fără voie și procesivi. Bîlci mare este 
atunci cînd se întîlnesc doi procesivi, altfel tendința 
firească a conflictelor dintre oameni este să se stingă, 
acționînd adesea străvechea înțelepciune că (atunci 
cînd nu sînt în joc interese vitale) mai bine o împăcare 
strîmbă decît o judecată dreaptă. Ajuns la acest punct, 
tovarășul Iliescu îmi mărturisește că dacă ar fi să dea 
un sfat oamenilor în general, le-ar spune să evite, pe 
cît posibil, calea judecăților care de cele mai multe 
ori costă mai mult decît face, în nervi, bani și timp.

Din păcate, o coloană în revistă nu este decît o 
coloană. Mai pot adăuga doar că aparatul justiției are 
greutăți din pricina fluctuației de cadre medii; absol
venții de liceu se angajează, stau un an, doi, trei și 
pleacă; foarte puțini rămîn să-și facă aici o carieră, 
încît mereu trebuie formați funcționari noi.

— Acțiunea de reciclare — spune interlocutorul 
meu — se dovedește și la noi necesară și utilă. Nu 
pot dori decît să fie extinsă, perfecționată. în acest 
sens, mi-aș îngădui o sugestie modestă: toți grefierii 
să învețe dactilografia. Eu totdeauna intru în instanță 
cu mașina de scris, ușurînd astfel munca celor ce folo
sesc textele redactate de mine și, sper, evitînd even
tuale greșeli datorate unor documente greu de descifrat.

lată, așadar, ce este un grefier, și ce vrea el.

Mircea FODOREANU

ORIZONTAL: 1) Poet român care în «Gînduri» scrie: 
«Suflați colbul de pe cronici și faceți să renască virtuțile 
bătrînilor de atunci în sufletul tinerimii de azi» — Pre
zente la toate cursurile (sing.). 2) A ajuns celebră cu 
Mona... — «Pentru patria sa e născută în fiecare» (Joost 
Van der Vondel). 3) Celebru filozof grec care în «Reto
rica» notează: «Tinerețea iubește mai mult decît orice 
vîrstă să-și facă prieteni». 4) O romană foarte modernă — 
Om slab și mic (rar). 5) Un verb cu ferestrele deschise — 
Vara francezului. 6) Nu se poate spune că e Ară gust — O 
scîrțîitoare proverbială la vîrste mai înaintate. 7) Exodul 
hărniciei — Plin de voie bună. 8) Unul dintre cele mai 
vechi și renumite focare de cultură bucureștene — Primul 
între primii — Carte poștală. 9) Primii pași ai bobocilor 
(fig.) — Cea de-a XV-a parte a «Iluminărilor» tînărului 
fenomen Arthur Rimbaud «cetățeanul efemer și nu prea 
nemulțumit al unei metropole...» — Cîntecul de pierza
nie al greierului. 10) Pentru el e mereu liniște — A plătit 
cu prețul propriei vieți. 11) Lăcaș de cultură al tinerilor 
de astăzi, constructorii de mîine — O tînără...

VERTICAL: 1) ...și un tînăr, poetic vorbind — Locali
tate în U.R.S.S. 2) Moneda-pasăre-instrument — Alt poet 
clasic român din care cităm: «Tineretul să-l păzim ca să 
nu se deprindă cu răul obicei al șederii prin cîrciumi» 
(«Dușmanul dintre noi»). 3) Piesă a lui Plaut,în care apare 
maxima «Modestia șade bine tînărului»— Inimă de erou! 
4) Poet, dramaturg, om de litere român, care în «Scrieri
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tenis poșta fair-play

tînăra generație zdruncină ierarhiile
Anul 1973, dominat cu autoritate de 

românul Ilie Năstase, și în care veteranii 
Laver, Newcombe și Rosewall au readus 
Salatiera la Sidney, a fost totodată anul în 
care noul val a mai trecut o parte din exa
menele afirmării. Printre promovații primu
lui eșalon — americanul Jimmy Connors, 
elevul preferat al bătrînului Gonzales, care 
vede în el viitorul campion de superclasă. 
Pe terenurile cu suprafețe rapide, Connors 
a reușit să întreacă în ’73 aproape toată 
elita tenisului mondial fiind — odată cu 
cîștigarea marelui concurs din Australia 
— primul (cronologic vorbind) lider al 
Grand-Prix-ului din 1974. Loviturile puter
nice, temperamentul său vulcanic care-l 
împinge în permanență la plasă, marea 
ușurință în deplasare — iată armele cu care 
Connors își sufocă adesea redutabilii adver
sari. La 21 de ani, el se anunță, în perspectivă, 
unul din principalii adversari ai lui Năstase.

îl urmează suedezul Bjon Borg, născut la 
6 iulie 1956, un tînăr cu păr blond și privirea 
aspră, care amintește de precocitatea lui 
Hoad sau Rosewall. Borg are pînă acum 
1,80 metri înălțime, 70 de kilograme și o 
părere precisă despre viitorul său sportiv: 
«Trebuie ca în patru sau cinci ani să devin 
cel mai bun, așa cum nu sînt în prezent, 
dacă nu voi abandona tenisul pentru o 
carieră de profesor de educație fizică». 
Pentru a-și atinge scopul, campionul suedez 
se dedică în întregime tenisului, jbcînd în 
fiecare zi două ore dimineața și două ore 
după-amiaza. în timpul turneelor, el adaugă 
meciurilor încă una sau două ore de muncă 
intensă pentru perfecționarea loviturilor. 
Borg este la vîrsta junioratului și, deși ar 
putea obține victorii sigure în concursurile 
juniorilor sau în cele rezervate jucătoril<">'- 
pînă la 21 de ani, el

seniorii. Tînărul suedez își îmbunătățește 
loviturile și calitățile fizice, dar mai impor
tant decît asta ni se pare faptul că, la vîrsta 
lui, a sesizat secretul marilor performanțe: 
«Știu că trebuie să renunți la multe plăceri 
dacă vrei să ajungi campion.» L-am întrebat 
pe llie Năstase de ce îi place Borg, iar el 
mi-a răspuns: «Pentru că lovește puternic 
se deplasează ușor și, mai ales, nu se sperie 
de nume sonore. Nici chiar de cel al lui 
llie Năstase».

După Krishan, Mukerjea, și Lall, India este 
din nou reprezentată în plutonul primelor 
rachete ale lumii, de data asta de tînărul 
V. Amritraj, marea revelație a Forest Hill- 
sului 1973, Iar clasarea lui între primii 15 
jucători ai Grand-Prix-ului încheiat dă o 
puternică notă de autenticitate speranțelor 
puse în el.

Roscoe Tanner este mai puțin cunoscut 
în Europa. Are 22 de ani și este absolventul 
facultății de științe politice al Universității 
din Standford (California). Printre învinșii 
săi pe terenurile californiene se numără 
Orantes, Okker și Năstase. Pînă în 1973, nu 
a jucat turnee decît în vacanțele universitare. 
Acum rămîne de văzut dacă iarba și zgura îi 
vor conveni tot atît cît durul ciment de 
acasă.

Mă opresc aici, deși celor patru li s-ar 
putea adăuga americanii Stockton, Mayer, 
Van Dilen, Gerulaitis, Solomon, englezul 
Mottram, cehoslovacul lankovsky, chilienii 
Prajoux și Gildemeister, suedezul Johansson, 
argentinianul Vilas și... Și ce păcat că Traian 
Marcu, cel care speram să li se alăture, se 
mulțumește cu o dulce viață mediocră. Ce 
păcat.

— •’GESCU

Marin Ni stor — Timișoara, str. Vasile 
Luou 121 ■

— Cum apreciati amînarea ședinței 
Comitetului Federal?

— Fotbalul nu mai aparține de mult fotba 
liștilor. Acest refuz de a da socoteală celor 
ce i-au ales, timp de doi ani de zile, este o 
călcare grosolană a principiilor democratice.

— Nu cumva credeți că este o legă
tura mistica între amînarea reuniunii 
Comitetului Federal tocmai în februarie 
1974 și plecarea echipei naționale în turneu 
de agrement în ianuarie 1974?

— Nu cred... pentru că sînt convins! Deși 
am mai spus-o și o repet, într-o situație simi
lară (este vorba de o «șușanea braziliană») 
unele colective n-au dat lotului jucătorii pu-" 
blicați în presă. Să vedem ce se va întîmpla 
și acum...

— Daca ați fost reciclat, v-aș ruga să-mi 
spuneți: din cine a fost formata comisia 
care v-a pus întrebări; ce v-a întrebat și 
ce ați răspuns; cine reciclează membrii 
comisiei și dacă v-au solicitat si pe dumnea
voastră să faceți parte din comisie?

— Cam multe și delicate întrebări dar ce-am 
căutat am găsit! Așa că voi răspunde în ordi
nea întrebărilor puse: CoIoman Braun, Cornel 
Drăgușin și Robert Cosmoc; dacă lucrarea pe 
care am depus-o cu multe luni înainte (lucrare 
obligatorie) se poate aplica — am răspuns că 
da, ea este expresia rezultatelor obținute 
practic de echipele antrenate de mine: Dinamo 
Bacău, Dinamo Obor, «U» Cluj, C.S.M.S. lași, 
F.C. Argeș, după care, într-un dialog contra
dictoriu, am căutat să documentez că fotbalul 
este un joc, un sport, o «meserie», fiecărei 
nuanțe corespunzîndu-i și o nuanță proprie 
de practicare. Nu știu, poate că se reciclează 
unul pe altul; nu am fost solicitat de nimeni, 
probabil bagajul meu de cunoștințe este încă 
sub nivelul cerut calității de a fi membrul unei 
asemenea selecte comisii.

— Și o ultimă întrebare: ce condiții 
trebuie să îndepliniți să primiți titlul «de 
antrenor emerit», pentru că după cuYn 
știu încă nu vă bucurați de acest titlu 
onorific?

— După regulament mai multe, după obiceiul 
pămîntului, să nu te iei în gură cu... șefii. E 
reea ce mă face să cred că pentru a intra în 

ia unui asemenea titlu trebuie să mă mai 
dată!
ică Burcea — str. Diligentei 26, 
i.

beneficiu aveți că scrieți poșta 
ay» la «Flacăra» ?
Ite!... încerc să văd dacă pot servi 
ui și nu condeiul pe mine, să-mi fac 

«amici», și nu inamici, cum aveam cînd eram 
numai antrenor, să-mi pietruiesc drumul spre 
pensie, căci de la fotbal nu prea văd cum voi 
obține «anii» ceruți de lege, si...

— Ce impresie v-a lăsat,dacă l-ați vizio
nat, filmul golurilor retrospective al tele
viziunii noastre, din programul zilei de 
22 decembrie a.c.

— Sînt încă sub impresia acelei «gale». 
Evident că am văzut goluri marcate chiar și 
de portari (în propria poartă) sau scăpate din 
brațe, din greșeli de plasament ori din arun
cări de la margine, dar ceea ce proba pregnant 
filmul, era faptul că «golul» se construia în 
nouăzeci și nouă de acțiuni dintr-o sută și nu 
venea numai întîmplător: fie prin «un-doi-un», 
pase și centrări înapoi deviate (deci direct, 
fără cocoloși rea balonului văzută atît de des 
la jucătorii noștri), pătrunderi pe spații li
bere etc. și mai ales șuturile de la mare distanță, 
trimise cu forță și precizie teleghidată, tocmai 
pentru a sublinia că frumusețea fotbalului stă, 
pe lîngă faze și acțiuni, în goluri!

U. Radulescu — str. Ștefan cel Mare, 
Suceava

— Ce părere aveți despre ordinea locu
rilor «obținută» de fotbaliști la ancheta 
publicată de revista «Fotbal»?

— Dacă nu ați fi pus cuvîntul obținută între 
ghilimele, așa prost diplomat cum mă știu, 
aș fi gîndit scriind și v-aș fi împărtășit pro
priile sentimente. De aceea s-o lăsăm cum a 
căzut...

— Se pare că echipa noastră a luat un 
start bun, avem șanse să promovăm în 
categoria A?

— Da, dacă la sfîrșitul returului vă veți 
situa pe locul întîi.

— Ce fotbal vă place cel mai mult?
— Acela jucat foarte bine.
Leoampă lonel-Doru, str. Principatele 

Unite nr. 14, bloc 4, sc. 1,ap. 1.,Craiova.
— Aș dori să cunosc părerea dumnea

voastră în privința tehnicii individuale și 
de joc a fotbaliștilor români, comparativ 
cu cerințele fotbalului modern în arena 
internațională.

...Ai noștri au o tehnică în «curs de dezvol
tare». Dealtfel, vizionînd de curînd pe micul 
ecran un adevărat festival al golurilor marcate 
în Europa anului ’73 — dintre care nu au lipsit 
și unele ale fostei noastre naționale — am 
avut impresia că: golurile străinilor sînt pro
iectate «ca la filmul mut», adică în viteză, 
iar ale noastre «au ralenti».

Constantin TEAȘCĂ

indignare în țara florilor de vișin

câ, venind acasă de la un curs unde se predă arta aranjării florilor în glastră și in 
servirea cu cît mai multă gingășie a ceaiului, o japoneză nu poate fi altfel decît indignată 

>ei asemenea scene. Lucru constatat din plin de televiziunea japoneză, prin avalanșa de 
, cînd s-a transmis acest meci de «Ha Savate» (așa-numitul box franțuzesc, la care se 
și loviturile de picior), calificat de unele telespectatoare drept o monstruoasă jignire a 

ații.
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repriza a treia cronica de fotbal

nici o masă fără preparate 
din pește oceanic

Intrînd în București prin binecunoscuta 
sa poartă feroviară numită Gara de Nord, 
este exclus să nu fii atras de voluptuosul 
apel «Nici o masă fără preparate din pește 
oceanic» exprimat într-o imensă reclamă 
întinsă ospătărește pe toată lungimea zi
dului tribunei a ll-a a stadionului Giulești.

Pe lîngă eficacitatea sa comercială, de 
care nu ne îndoim, gluma ni se pare bună. 
Ba chiar înclinăm să credem că adăugîn- 
du-i-se un pic de fantezie grafică, atît gluma 
cît și eficacitatea amintită ar fi fost și mai 
bune. Gîndiți-vă, de pildă, ce șoc ar fi produs 
asupra călătorilor, pe lîngă inscripția de 
mai sus, un desen înfățișîndu-l, să zicem, 
pe Răducanu scoțînd cu undița — din Paci
fic, neapărat— un cod, de exemplu. Chestia 
ar fi fost «de milioane» — vorbă de Grant 
care însoțea, pe vremuri, abțibildurile din 
teren ale lui Dumitriu II — Ionescu — Du
mitru... Ar fi rîs lumea gărarilor, ar fi făcut 
haz și ar fi trecut mai ușor iarna asta cu 
destul necaz pentru Rapid. Care necaz la 
vară poate fi și mai și!

De ce?
Pentru că istoria Rapidului (din ultimii 

ani) este — și continuă să fie — un lung 
șir de greșeli și un lung șir de pedepse 
pentru simpatizanții săi.

Amintindu-le pe cele mai cu cîntec, să

notăm:
1) Du pă ce a cîștigat — o dată la 50 de 

ani! — și Rapidul campionatul, cea mai 
strategică schimbare intervenită în viața 
acestei echipe a fost înlocuirea antrenori
lor Valentin Stănescu și Victor Stănculescu;

2) Au urmat la cîrma echipei Marin Băr- 
bulescu și Nicolae Cristescu. Aceștia din 
urmă au adus, doi ani consecutiv, Rapidul 
pe locul doi. Urmarea? Au fost schimbați 
și ei!

3) Care a fost soarta echipei? A pierdut, 
rînd pe rînd, majoritatea oamenilor ei de 
bază, suferind o vizibilă dezagregare.

Unde se află azi Rapidul?
între București și Giurgiu.
Adică între divizia A și divizia B.
Deși multă lume le așteaptă, măsurile 

de redresare ale echipei se lasă așteptate, 
în absența lor se fac reclame.

«Nici o masă fără preparate din pește 
oceanic».

în ulei sau în sos tomat?

Marius POPESCU

P.S. Urăm succesorului lui Tache Macri, 
«antrenorul dur», succes în aventura în 
care s-a angajat. Din păcate, șansele — în 
condițiile date — sînt minime.

totuși, calul râmîne !

calul în serviciul omului
La început, înainte de domesticirea lui. 

calul a fost vînat pentru carne și aceasta se 
întîmpla încă înainte de a i se forma copita. 
Mai tîrziu, el este prins și folosit pentru carne, 
lapte și jertfă pentru zei. Punîndu-i-se un 
ham primitiv, începe să tragă la plug, apoi 
face un salt calitativ, fiind înhămat la carul 
de luptă.

Primul popor care a folosit calul pentru 
călărie a fost poporul Hyksos din Asia Cen-

Tracțiune animală 
sau un cățel... putere

trală, care a pătruns pînă în Africa de Nord. 
Se foloseau și cămile, însă calul era preferat 
pentru iuțeala lui. In lupta de la Cannae din 
anul 216 i.e.n., Hanibal a beneficiat de o 
cavalerie numeroasă contra romanilor. In Evul 
mediu, Gingis-han a pătruns cu «hoarda de 
aur călare» în inima Europei.

Mai tîrziu, pînă la apariția căilor ferate, 
«caii de poștă» trăgeau trăsurile și diligen
tele pe distanțe enorme, în condiții rutiere 
rudimentare. Odată cu apariția armelor de 
foc, s-a rărit folosirea calului pe cîmpul de 
luptă, pînă la dispariția lui aproape totală, 
în schimb, a fost păstrat un timp în agricul
tură și transport pînă la apariția mecanizării 
și motorizării. Totuși, calul a mai rămas încă 
în tracțiune și mai ales în turism și sport.

înainte de primul război mondial au existai 
105 milioane de cai, între cele două războaie 
mondiale numărul lor a scăzut la 60 milioanei 
iar acum sînt în lume circa 50 milioane de 
cai. în frunte se situează Brazilia (13 mi
lioane), urmată de U.R.S.S.. R.P. Chineză, 
S.U.A., R.F.G., Franța și Italia. Cifrele sînt 
în creștere, iar prețurile cailor se măresc.

Caii sînt solicitați din ce în ce mai mult 
pentru agrement. «Vacanțele călare» au cîști
gat numeroși adepți; o statistică recentă 
făcută în Austria, referitoare la preferințele 
copiilor între 10 și 15 ani pentru drumeție, 
gimnastică, fotbal și călărie, a dat următorul 
rezultat: 40% pentru călărie, 26% pentru 
gimnastică, 24% pentru drumeție și 10% 
pentru fotbal!

în Irlanda și R.F.G., se organizează pentru 
copii de 8-12 ani «vacanțe în stil indian», 
îmbrăcați ca indienii, ei își petrec vacanța 
într-o curte țărănească amenajată in cel mai 
autentic stil indian, de unde pleacă în excursii 
călări sau cu căruțe stil western în aventuri 
«ca altădată».

«Microbul» actual al călăriei se datorează, 
în primul rînd, evoluției spectaculoase a sportu
lui hipic, iar dacă nepoții noștri se vor mai 
putea bucura mîngîind, privind sau încălecînd 
un cal, ei vor trebui să se gîndească cu recu
noștință la cei care au reușit să pună calul 
în serviciul omului.

Cristian ȚOPESCU

ce-i de făcut (IV) 
concluzii

lată-ne la sfîrșitul acestui serial și federația de specialitate încă nu a reușit să 
adune Comitetul ei în plen și să deschidă ședința de mult proiectată A face pe surdul 
e cu mult mai comod decît să auzi că ți se spune că ar trebui primenit ceva din temelii. 
Noi nu ne grăbim, dar se grăbește timpul. Ne aflăm exact într-un moment al refor
melor, dar al reformelor adevărate. Dacă nu ne doare necalificarea la Campionatul 
Mondial, măcar să începem să ne pregătim pentru competițiile viitoare și să nu mai 
lăsăm să treacă vremea bătînd din buze. Așadar care ar fi soluția după umila noastră 
părere.

Ținerea unor alegeri care să voteze un Birou al F.R.F. prin vot secret. Acest 
Birou să-și aleagă un președinte care să nu fie salariat, cu alte cuvinte un președinte 
de onoare. Ar mai fi nevoie de o direcție tehnică și una administrativă formate din 
puține persoane. Să se voteze de asemenea tot prin vot secret dacă este necesară 
autonomia Federației de fotbal. Dacă da, acesteia să i se asigure un sediu. Să se ter
mine cu birocrația în fotbal, antrenorii cei mai capabili fiind trimiși pe teren, adică 
la cluburi. Să se voteze înființarea de noi cluburi, dacă s-ar putea la prima divizie, 
toate formațiile de prima categorie să devină cluburi. Să se valideze competența 
actualei conduceri a echipei naționale. Să se stabilească lotul național pentru viitoa
rele competiții (el există de fapt la ora cînd scriu aceste rinduri în formula Valentin 
Stănescu în care, credem noi, ar mai încăpea și alte nume). Ar trebui ca toți antre
norii să dea un examen în fața unei comisii competente care le-ar atribui gradul 
de calificare, întrucît nu sîntem de părere că toți cei care antrenează actualmente 
echipe de prima categorie sînt calificați pentru această muncă Nu ar strica să se 
întreprindă vizite la cluburile renumite din lume a unor antrenori tineri și de perspec
tivă, pe durată mai lungă pentru a învăța ceea ce fac alții și fac bine. Pentru jucători 
ar trebui instituite contracte drastice în care să se stabilească ceea ce le datorează 
cluburile și ceea ce datorează ei cluburilor. Antrenorilor să li se asigure condu
cerea tehnică a echipelor pe cel puțin doi ani, cu despăgubiri în caz de măsuri arbi
trare din partea cluburilor.

în ce privește calificarea antrenorilor, pentru viitor apare ca strict necesară 
apariția unei școli pregătitoare pentru aceștia, cum ni se pare absolut obligatoriu 
înființarea unui centru de documentare în ce privește munca lor.

Ar mai fi necesară revizuirea corpului de arbitri pe care-i avem, un examen 
sever și o triere severă fiind necesare întrucît se observă semne de corupție și de 
incompetență

în sfîrșit emiterea unui nou regulament privind sistemul transferărilor de jucă
tori este mai mult decît necesară.

Nu spunem că lîngă aceste idei nu ar mai încăpea și altele care nouă ne scapă, 
dar ca ele, aceste idei noi, să apară este necesară întrunirea Comitetului Federației 
de fotbal. Sfîntul Așteaptă sfîntul Așteaptă, dar'cît să mai aștepte și el?

Eugen BARBU

P.S. 1. Nu găsesc că Dinamo face bine că pleacă în Brazilia, cum nu cred că F.C. Con
stanța a făcut bine ducîndu-se tocmai în Japonia. S-a dovedit totdeauna că marile 
călătorii și schimbări de fus orar au fost dezastruoase pentru jucătorii noștri care 
nu au condiție fizică și sînt dispuși la ieșiri spectaculoase din formă.

Vom trăi și vom vedea cum cele două formații se vor resimți de pe urma acestor 
excursii fără folos. De acord că trebuie jucat, dar țări calde există și prin apropiere.

2. Aștept cu o mare curiozitate ce se va întîmpla cu Steaua sub bagheta Piticului. 
Și la Dinamo se pare că Nunweiller a trebuit să fie ajutat de experimentatul Nicușor. 
Cît privește echipa Rapid să-i ajute Dumnezeu, dar nu o văd bine...

în sfîrșit, așteptăm cu curiozitate cum va depăși criza prin care trece și Sportul. 
După cum se vede vom avea an retur extrem de interesant.

De numărul viitor — analiza echipelor...

vremea în săptâmîna viitoare

ninsori cu viscoliri 
în bărăgan, 

urmate de ceată »
și de frig în moldova

în primele patru zile ale săptămînii, odată 
cu rotirea vîntului dinspre nord și nord-est, 
vremea se va răci treptat și va fi favorabilă 
ninsorilor. Cerul se va menține noros sau 
mai mult acoperit. Vor cădea ninsori tempo
rare în toate ținuturile, ele fiind mai abun
dente în Transilvania și Moldova. în Bărăgan, 
din cauza intensificării Crivățului, se vor 
produce și unele viscoliri locale în jurul 
datei de 21-22, iar în Moldova în jur de 
23-24 ianuarie.

Aceste ninsori par a fi cele mai însemnate 
ale lunii ianuarie ți ele vor depune un strat 
nou de zăpadă mai gros de 10 cm, în cea mai 
mare parte a țării.

între 24-26 ianuarie, deși cerul va deveni 
schimbător, nopțile vor fi friguroase în

Maramureș, Transilvania ți Moldova de nord, 
unde temperaturile minime vor fi mai 
coborîte de minus 10 grade. Ceața de dimi
neață, deși mai puțin intensă, ca ți ceața de 
seară, va fi din nou un fenomen obițnuit. 
Cîteva fulguieli răzlețe se vor semnala în 
partea de răsărit a teritoriului.

în această perioadă a lunii ianuarie s-a 
produs minima absolută de temperatură pe 
țară ți ea a fost de minus 38,5 grade ți s-a 
înregistrat la Bod, lîngă Brașov, în noaptea 
de 24-25 ianuarie 1942. în aceeași noapte, 
temperatura la București a fost de minus 30 
grade.

TOPOR



gospodina nr. 4

Mergînd pe linia acelorași bune intenții,-propuse 
la începutul activității sale, ÎNTREPRINDEREA DE 
TURISM, HOTELURI Șl RESTAURANTE BUCUREȘTI, 
anunță, la un interval scurt, de la deschiderea pri
melor trei unități tip «Gospodina», funcționarea 
unei a 4-a unități de același gen, in localul fostului 
bufet Continental.

Deschisă recent de către C.H.R. «C i n a», noua 
unitate tip «Gospodina», de pe strada 13 Decembrie 
nr. 15, oferă cumpărătorilor, in general, și gospo
dinelor în special, o bogată varietate de sortimente 
(peste 40) de preparate și semipreparate, din care 
nu lipsesc, bineînțeles, produsele clasice ale genului: 

mititei, piftia de porc, șnițelele, sarmalele, ardeii 
umpluți, puii fripți, creierul pane, și altele, lor adău- 
gindu-li-se o serie de preparate specifice unității: 
frigărui de organe, pată de căprioară, pate de porc, 
pui de baltă pane, cocteil de raci, tartă cu ciuperci, 
terină de iepure.

De la 9 la 19 sînt orele cînd «Gospodina» din strada 
13 Decembrie nr. 15 stă la dispoziția cumpărătorilor, 
iar la telefonul 14 10 75, amabilele vînzătoare ale 
unității răspund la informațiile pe care dienții ie 
solicită privind sortimentele existente în unitate și 
posibilitățile de onorare a eventualelor comenzi.



de 60 de ani...
z... serviciile oferite de Complexul de Hoteluri și Restaurante «ATHE- 

NEE PALACE» turiștilor români și străini, delegațiilor de peste hotare, 
tuturor oaspeților, sînt ireproșabile — vor recunoaște, deopotrivă, 
și cei care au luat masa în marele și modernul restaurant «ATH^NEE 
PALACE» cu 520 de locuri sau la braserie,și cei care au fost oaspeți ai 
hotelului, sau au petrecut o noapte la night-club.

Snack-bar, cafe-bar, trei saloane de recepții, o grădină de vară și 
o grădină japoneză — toate acestea funcționează sub aceeași emblemă: 
C.H.R. «ATHEN^E PALACE».

Servicii speciale sînt oferite turiștilor străini de îndată ce aceștia 
calcă pragul hotelului: magazin de artizanat, birou O.N.T., birou de 
schimb valutar, ghișeu P.T.T.R., telex, sală de conferințe, salonul de 
conversație și de primiri.

Cofetăria «Republica» (fostă Nestor), restaurantul «Pescăruș» 
(de pe malul lacului Herăstrău) și restaurantul, expres cu autoservire 
«Modern» — completează firma C.H.R. «ATHENEE PALACE».

Printre atracțiile restaurantului «ATHENEE PALACE» trebuie puse 
la loc de frunte specialitățile gastronomiei românești și internaționale, 
pregătite de maeștrii artei culinare de aici, Paraschiv Viorel și Tutilă 
Ion, laureați ai multor concursuri internaționale. Dar acestea nu sînt 
singurele atracții — ține să remarce tovarășul Gheorghe Mărășescu, 
directorul adjunct al Complexului — la barul de noapte a fost montată 
o premieră a cărei coregrafie e semnată de Cornel Patrichi pe o exce
lentă muzică, în interpretarea orchestrei maestrului Nicușor Predescu. 
O seară petrecută la restaurantul «ATHENEE PALACE», întreaga ambian
ță creată aici justifică prezența firmei noastre în orice program de vizi
tare a Capitalei.



ELEVII PRin El insisi ——————————————————————

Am descoperit 
omul de lingă 
mine

Trebuie să vă scriu acum, cind mina îmi 
tremură așternind aceste slove, acum cind 
inima îmi cintă, acum cind vreau să cint.

Să scriu, dar nu despre orice, ci despre ceva 
pur și omenesc. Am citit slova de foc a Gra- 
țielei Dobrilă.

Și dacă am luat condeiul in mină, și dacă 
mi-am învins sfiala trebuie să-i mulțumesc 
Grațielei.

Sintem colege de clasă, deci ne unesc emo
țiile dinaintea unui extemporal la fizică, sau 
ne unește aceeași plăcere la o nouă lecție de 
limba română. Ne leagă aceleași nevăzute fire 
care se înfiripează intre sutele dp elevi ai 
țării. O cunosc pe Grațiela in măsuța in care 
pauzele iți permit să schimbi două vorbe. 
Și acum, după ce i-am citit slova, pot să spun, 
fără nici o exagerare, că mi-e rușine că o 
cunosc așa. Da, acum mi-e rușine că am stat

SÎNTEM INVIDIAT!?
9

Sîntem tineri, urmărim în viață un țel pe 
care încercăm cu orice preț să-l atingem numai 
prin muncă. Dar există oameni care ne sub
estimează pur și simplu puterile. în fața unor 
afirmapi de-ale lor,cum ar fi aceea că generația 
lor a fost mai bună, mai ambițioasă, mai 
muncitoare, datorită condițiilor de atunci, noi, 
tinerii de azi, nu prea avem cum să ne apărăm, 
deoarece incă nu ne-am realizat in viață. 
Acești oameni vor oare acum, ituilele noastre, 
să se întrebuințeze aceleași metode de invă- 
țămint ca acum 20 de ani? Eu nu cred. Sau 
in ei există pe undeva o fărimă de invidie 
pentru noi? Intr-adevăr, acum nu ne mai vine 
profesorul cu nuiaua în școală și nu avem un 
2 asigurat dacă am fost văzup in seara prece
dentă in oraș, peste ora 7. Acum beneficiem 
de condiții optime de muncă și de pregătire 
școlară. Va veni vremea cind toate bunurile 
societății vor trece in cirmuirea noastră, cind

Mi-am luat un pseudonim 
pentru a evita vedetismul

Atunci cind v-am scris pentru prima 
oară nu speram ca rindurile mele să 
fie publicate vreodată.

M-am înșelat însă.
Dacă în prima scrisoare îmi expri

mam numai părerile personale, fără a 
pretinde să fiu înțeles sau ascultat, în 
această a doua combat o acuzație la 
adresa mea. Dacă, așa cum sper, «Fla
căra» îmi va publica și această scrisoare 
cred că nimeni nu va mai pretinde că 
sînt laș sau snob.

Ceea ce vreau să dovedesc este că 
EXIST și că învăț în anul III Dai Liceului 

«C.A Rosettl*.
Faptul că mi-am ales un pseudonim. 

Dan Bogescu, nu cred că are o impor
tanță atît de mare în contextul artico
lului scris de mine.

Rog pe cei interesați să recitească 
articolul «Tristețea snobismului» și în
deosebi cuvintele: «...departe de mine 
intenția de a face pe moralistul».

Dacă numele meu are pentru cineva 
vreo importanță, ei este CUCU BOG
DAN CRISTIAN, elev in anul III D al 
Liceului «C A Rosetti».Nu numai că nu 
retrag nimic din ceea ce am scris in 
prima scrisoare, dar susțin aceste lu
cruri cu și mai multă tărie. Și mai e ceva. 
Numele Popescu Gheorghe sau Mihăi- 
lescu Anca sînt luate, după cum pro

otita timp lingă un om pe care l-am crezut 
altfel și pe care mi-am permis să-l cataloghez 
fără să-l cunosc.

«lubește-ți semenul» spune Grațiela, dar 
mai intu,aș spune eu, trebuie să-l simp aproape 
de tine, trebuie să-l cunoști. Și asta nu o poți 
face decit dacă deschizi ochii mari, mari de 
tot, decit dacă ip priveșp semenul deschis, 
decit dacă ai curajul să-i vorbești și despre 
altceva decit despre apropiatul extemporal 
la matematică.

Și pentru asta trebuie ca tu, mai intii, să 
fii om.

La virsta noastră e necesar să-i cunoști pe 
cei din jurul tău și mai ales să-i cunoști cu 
adevărat.

E atit de dureros să-p dai seama că ai vrut 
să iubești top oamenii, dar că n-ai făcut nimic 
pentru asta. Da, intr-adevăr, verbul a iubi 
inseamnă sinceritate, dar poate însemna și 
sinceritatea față de tine însuți.

Și pentru că vreau să fiu sinceră, pentru că 
vreau să iubesc oamenii cu adevărat, mulțu
mesc omului de lingă mine, ip mulțumesc 
Grațiela! lată de ce vreau să cint!

Rodica Lazăr 
Anul I C, Liceul «Mihai Viteazul»

București

vom putea să ne afirmăm in societate prin tot 
ceea ce vom construi și vom gindi, prin munca 
noastră de menținere a acestei societăp și 
de înflorire a ei. Să vedem atunci ce vor mai 
spune acești oameni. Vor mai spune atunci că 
această generație a noastră, a tinerilor de azi, 
care incă nu ne-am realizat in viață, nu este 
muncitoare? Și totuși, trebuie să le mulțumim 
lor, deoarece ne arată drumul cel bun, cel 
drept, drumul prin care o să înfăptuim ceva, 
acest drum anevoios și greu de urcat, acest zid, 
pe care odată II vom trece, dar numai și numai 
prin muncă. Și atunci, la sfirșit,le vom mulțumi 
lor, acestor oameni, care acum, sinceri să fim, 
nu ne văd prea bine.

Gheorghe A. Grigore 
elev, anul III C 

Liceul industrial, Motru

babil v-ați dat seama, prin analogie cu 
nume reale, cu scopul vădit de a nu 
jigni pe nimeni, de a nu ataca pe nimeni 
din spatele pseudonimului ales.

Consider anonimatul un lucru ne
cinstit numai în cazul cînd diferiți indi
vizi, folosindu-se de el, atacă sau pre
judiciază onoarea cuiva.

Atunci cînd pentru evitarea vedetis
mului cineva își ia un pseudonim, ano
nimatul n-are nici o tangență cu lași
tatea sau necinstea.

Cît despre «snobism, subiect la mo
dă», îmi permit s-o contrazic pe Florica 
Păsat.

Puțini își dau seama de el și, și mai 
puțini, iau atitudine împotriva lui De 
asemenea, îmi mai exprim îndoiala că a 
făcut tot ce a putut ca să mă găsească, 
deoarece mulți dintre colegii mei știu 
că eu sînt autorul articolului Oricum, 
dacă după cum am mai spus, persoana 
mea are pentru cineva vreo importan
ță, stau la dispoziția oricui va dori să 
discute cu mine.

Sînt convins că «Flacăra» îmi va a- 
corda dreptul la replică

Bogdan Cristian Cucu 
elev in anul III D al Liceului 

«C.A Rosetti»,București

Să-i salvăm pe tinerii cu inima bătrînă

Eu nu mă voi referi la problemele deja 
ridicate de Dan Bogescu ci la o anume 
blazare foarte apropiată de snobism de care 
suferă mulți, prea mulți tineri.

Dragostea sinceră a fost întotdeauna un 
sentiment nobil, izvor nesecat de muzică 
și 'poezie. înclin să cred că a rămas și va 
rămîne la fel și în viitor, dar...

Vedeți, există și un «dar»: așa-zișii «duri» 
care nu văd în gingășia acestui sentiment 
nimic care să emoționeze.

Limbajul lor, adesea într-un jargon ce 
«zgîrie» auzul, ne face uneori să ne îndoim 

poșta candidă
Daniel Gheorghe, anul IV, Liceul «Nicolae Bălcescu», Medgidia. Din păcate, contri

buția dumneavoastră la posibilul proces al snobismului, inițiat de Dan Bogescu,interesantă prin 
unele afirmații («snobismul... se transformase într-o adevărată maladie, in blazare. (...) In 
S singura șansă de a te impune este (...) colindul prin localuri unde trebuie să te faci 
remarcat pentru a culege zimbete grele ca petalele de orhidee, fumind fără nici o rațiune, 
fără discernămint, afirmînd că acest vițiu îți ronțăie plămînii».) se diluează, tocmai prin 
faptul că evitînd să numiți orașul și tinerii, se întîmplă exact ceea ce spuneați că nu doriți: gene
ralizați. Nu ar strica poate mai mult curaj, dacă vrem să demonstrăm cu adevărat că sîntem curajoși!

Remo Rabuga, Liceul industrial chimie, Gheorghe Gheorghiu-Dej, județul Bacău. 
E adevărat, e păcat că mulți tineri «in loc să citească o carte, preferă să bată străzile», că 
pe străzi, în fiecare zi a săptămînii,constați cu regret «că sînt și tineri care se plimbă cu țigara 
in gură, cu miinile băgate in buzunare și cărora nu le mai poți deosebi măcar culoarea 
ochilor, din cauza pletelor». Dar ați încercat să vorbiți cu vreunul din ei, să-i întrebați pe ei 
«ce vor ajunge în viață?» încercați și după aceea scrieți-ne, colaborați la pagina noastră.

Rodica Stanciu, an III B, Liceul 36, București. Reținem sfatul dat colegelor din toată țara, 
care sînt nemulțumite de situația de «mănăstire» din școlile lor, «purtați în vacanță culorile 
deschise, vii, genți de tot felul, pantofi de toate culorile, părul despletit și tot ce doriți! 
Dar numai în vacanță!».

Mihaela Banciu, elevă, Liceul nr. 43, București. Rîndurile adresate Feliciei Muscă sînt 
binevenite («să poftească o fată, în calitate de elevă a liceului la care studiază, să se pre
zinte altfel decît prevede REGULAMENTUL), dar precizați dumneavoastră «aceasta este 
situația, lamentabilă situație»» Iar întrebarea «daca așa se întîmplă la toate liceele din 
orașele țării?» nu credeți că este o întrebare prea mare pentru o cauză cam mică?

George ta Ciobotaru, Liceul «Panait Cerna», Brăila. Aveți dreptate («sînt convinsa 
că, atît timp cît urmăm cursurile unei școli, chiar dacă avem 7, 14 sau 18 ani nu sîntem 
mai mult decît elevi, dacă vrei ELEVI înscriși la școala vieții. Vina noastră este că, 
«preocupați» de «marile probleme», uităm acest amănunt»).

Desen de Dan SUBĂȘEANU 
anul IV, Liceu kCali strat 

CUNOAȘTERE Hogaș»,Piatra-Neamț

de propria noastră sinceritate.
Credeți oare că acești tineri merită dispre

țul nostru? Sau să le dăm și lor o parte din 
candoarea care le lipsește, aducînd astfel 
sufletele noastre la un numitor comun?

Cred că răspunsul poate fi unul singur: 
să facem totul pentru a-i reda vîrstei lor pe 
acești tineri cu inima bătrînă

Cristina Bocu 
elevă, anul III, Liceul «D. Petrescu» 

București
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REVELION DUPĂ STIL 
VECHI? Cetățenii care s-au a- 
flat sîmbătă trecută în oraș, în 
dorința de a-și petrece seara în
tr-un local, au observat cu mirare 
la cîteva restaurante din Capitală 
inscripția: «Revelion *74». Ce se 
întîmplase? Enigma a fost ușor 
dezlegată. In noaptea de 12 spre 
13 ianuarie au fost organizate tra
diționalele revelioane pentru lu
crătorii din I.A.P.L. care în noap
tea lui 31 decembrie au stat la 
dispoziția cetățenilor ce și-au săr
bătorit revelionul în restaurante. 
Pentru lucrătorii de la I.A.P.L. Co- 
troceni, după cum ne-a declarat 
directorul Alexandru Șerbănescu 
revelionul a fost prganizat la res
taurantul «Orizont», cu o partici
pare de 350 persoane. Calitatea 
vinurilor și a preparatelor tra
diționale și-a spus din plin cuvîn- 
tul, iar Fărîmiță Lambru, Ștefan 
Bănică, Horia Șerbănescu, Ion 
Dolănescu, Mihaela Păsărin, Ni
colae Suciu, Nicu Constantin, 
Nae Lăzărescu și alții au recom
pensat cu plăcere serviciile de un 
an aduse consumatorilor de către 
lucrătorii de la Cotroceni.

PREȚUL UNEI ȘTAMPI
LE. O pensionară beneficiază 
gratuit de un bilet de tratament. 
Cumpără tichet la un accelerat 
cu care n-a mai putut pleca, vi
zează cuponul de călătorie pen
tru un personal de noapte și — 
ghinion — nu se poate urca (au 
fost zeci de cazuri), fiind supra
aglomerat. Vrea să cumpere un 
nou tichet la accelerat, dar i se 
spune că nu se mai poate pune 
încă o ștampilă, nu din lipsă de 
spațiu, ci conform regulamentu
lui. Și atunci, pentru că avea 
deja o ștampilă și nu avea dreptul 
la a doua, beneficiara tratamen
tului gratuit (inclusiv transpor
tul). a trebuit să cumpere un 
bilet de tren cu preț întreg. Nu 
costă, totuși, prea mult o ștam
pilă?

MUGUR, MUGUREL. Fo
losiți cu încredere săpunul de 
toaletă «Mugurel». Aromat, plă
cut și cu așchii de lemn din 
abundentă.

DOUĂ ELEVE, DOUĂ 
PICTORIȚE. Casa de cultură a 
orașului Beiuș (Bihor) găzduiește 
în aceste zile o interesantă expo
ziție de pictură. Este vorba de 
tablourile în ulei a două talen
tate eleve ale liceului «Samuil 
Vulcan» din localitate, și anume 
Stela Vidican și Dana Ștefan. 
Ele expun portrete, naturi sta
tice cu flori în ulcioare bihorene 
și frumoase prosoape din zona 
respectivă. La multe expoziții 
înainte!

PREMIUL ÎNTÎI CU CU
NUNĂ Participanții la con
cursul de cultură cinematogra
fică inițiat de întreprinderea de 
specialitate a județului Caraș- 
Severin au avut zilele trecute 
bucuria de a intra în posesia 
premiilor anunțate. Astfel,29 de 
concurenți au primit, prin tra
gere la sorți, un aparat de filmat, 
radiouri cu picup și portative, 
aparate fotografice, stilouri și 
abonamente.

STROPI DE SOARE. A- 
cesta-i titlul sub care s-a deschis 
o interesantă expoziție de foto
grafii organizată de un grup de 
fotografi amatori — toți funcțio
nari ai Comitetului de Stat al 
Planificării. Fotografiile — peste 
o sută — expuse în holul C.S.P., 
sînt consacrate exclusiv copiilor: 
acasă, la școală, în vacanță, la 
joacă etc. Printre alții, expun 
Ivan Marin, Dan Georgescu, Con
stantin Tene, Emil Cîmpeanu

VESTE BUNĂ in cadrul în
treprinderii de piese auto din 
Sibiu va intra în funcțiune încă 
în acest trimestru o nouă linie 
mecanizată de producție a arcu

rilor de suspensie pentru auto
turismele «Dacia 1300». Noua 
linie este destinată să asigure, 
pe lîngă o creștere substanțială 
a livrărilor de arcuri, o corespun
zătoare îmbunătățire a calității 
produselor.

PE ARGEȘ ÎN JOS. Proiec
tele folcloriștilor din județul Ar
geș pe 1974 s-au concretizat re
cent în cadrul unei consfătuiri 
de lucru a membrilor asociației 
«C. Rădulescu-Codin». în plan 
figurează un simpozion, culegeri 
de folclor legat de insurecția 
națională antifascistă armată din 
1944, studii în legătură cu sculpto
rul popular Constantin Vasilescu 
din Miroși și cu alți folcloriști și 
etnografi argeșeni.

ÎNTR-UN VECHI CASTEL, 
în sălile de artă ale castelului 
Benrath din Diisseldorf (R.F.G.) 
s-a deschis expoziția pictorilor 
români Corneliu Mihăilescu si 
Mattis Teutsch. Bucurîndu-se de 
succes, ea va rămîne deschisă 
pînă la 17 februarie.

105 00) RACHETE! Afirma
rea tenisului românesc pe arena 
mondială, succesele fără prece
dent obținute de racheta noastră 
numărul 1 — llie Năstase — au 
făcut ca acest sport să devină tot 
mai prețuit și mai îndrăgit de tine
ret. O nouă dovadă: în 1974 pro
ducția de rachete de tenis a în
treprinderii de articole sportive 
I.P.L. Reghin va fi de 105 (XX) 
bucăți, mai mult decît s-au rea
lizat în total în ultimii zece ani!

ANTIPOZII ANTIPOZI
LOR. Există și acum prin unele 
orașe indicatoare rutiere pe care 
scrie: «Toate direcțiile». Așadar, 
plecînd din Constanța după «toa
te direcțiile», ajungem și la lași, 
si la Mangalia?

O HALBĂ PENTRU OR
CHESTRĂ Cică la restaurantul 
«Ursul negru» din Simeria mu
zicanții din orchestră, angajați 
printr-un contract în toată legea 
ca să cînte, nu vor să o facă decît 
dacă sînt cinstiți de către con
sumatori după fiecare melodie.

F(LO)RIGIDER. La Tulcea 
există o seră pentru flori, dar 
pereții ei de sticlă împiedică mai 
degrabă frigul dinăuntru să se 
răspîndească afară. Este, dacă 
vreți, un foarte îndrăzneț proiect 
de frigider, și tot atît de simplu 
de realizat; se ia o seră și se 
opresc cazanele de încălzire.

UN AUTOBUZ CARE 
GARANTEAZĂ ÎNTÎRZIE- 
REA LA SERVICIU. Nu e 
basm, nu e glumă, e pe încerca- 
telea, ca la proba de haine. Dacă 
sînteți bucureștean, sînteți sala
riat și mai lucrați și în schimbul I 
la o întreprindere care a avut 
nefericita inspirație să se insta
leze tocmai pe faimosul traseu 
al autobuzului 105, puteți să vă 
înființați la stația de îmbarcare 
chiar și cu o jumătate de oră 
înaintea timpului potrivit. Auto
buzul core nu iartă — circulă și 
cu întîrzieri de cîte o jumătate 
de oră — o să vă transporte la 
serviciu tocmai bine pentru a 
semna condica la intrarea în 
schimbul II.

LA NEW YORK, SEARĂ 
CULTURALĂ ROMÂNEAS
CĂ Monumentele artei și arhi
tecturii din Transilvania și crea
țiile artiștilor populari din nor
dul Transilvaniei au constituit 
temele unei reușite seri cultu
rale românești la New York. 
Expunerea a fost făcută de profe
sorul Donald Stoddard de la Co
legiul Skidmore din Saratoga 
Springs și a fost urmată de o 
prelegere — ilustrată muzical — 
a dirijorului Filarmonicii băcă
uane, Ovidiu Bălan, despre crea
ția artistică cultă contemporană 
din Moldova.

OMAGIU LUI PACIUREA 
La Biblioteca română din New 
York s-a deschis recent expozi
ția de fotografii ale cîtorva din 
cele mai de seamă sculpturi din 
creația lui Dimitrie Paciurea.

OMNIA. în plin centrul Plo- 
ieștiului se află într-o fază îna
intată de construcții cel mai mare 
complex comercial din județul 
Prahova, «Omnia». Se preconi
zează ca inaugurarea să aibă loc 
în preajma zilei de 23 August.

CÎTE-UN PIC, PIC, PIC 
PÎNĂ N-A MAI FOST NI
MIC. In lunca Jiului, loc de agre
ment și de popas pentru craio- 
veni cît și pentru turiști, există — 
mai bine-zis exista — o fîntînă 
arteziană naturală, a cărei apă 
avea proprietăți curative. După 
revărsarea Jiului din 1972 în 
satele vecine și în luncă, fîntîna 
a început să-și reducă treptat 
debitul, pînă cînd, în iulie 1973, 
s-a oprit de tot. Poate nu este 
necesar decît un minimum de 
amenajări pentru ca susurul fîn- 
tînii să se audă din nou. Nu se 
știe cînd va țîșni vreo inițiativă 
a autorităților [ocale.

REMEDIU. în comuna Brazi, 
județul Prahova, s-a dat în folo
sință un nou și modern edificiu 
cultural. «S-a dat în folosință» 
este un fel de a spune, căci de 
la inaugurare (cu 5 luni în urmă) 
el stă nefolosit din cauza inexis
tenței unei surse de încălzire. 
Drept remediu s-a construit un 
alt local mai mic, care a costat 
10 000 lei, cînd cu o sumă mult 
mai mică se puteau instala sobe 
în edificiul care stă pustiu.

ATENȚIE, TURIȘTI! La 
Arad intră în circuitul turistic 
noul hotel «Parc», pe bulevardul 
Dragalina. Hotelul dispune de 
30 de camere, dintre care două 
apartamente.

Șl TOTUȘI... VARA SE 
APROPIE. Și odată cu ea in
tensificarea circulației turistice 
pe litoral. în vederea protecției 
atmosferei, dar mai ales a limi
tării noxelor provenite de la 
mijloacele de transport rutier, 
unitățile deținătoare de mijloace 
de transport din Dobrogea vor fi 
dotate treptat cu apațate pentru 
depistarea mașinilor care produc 
gaze și fum peste limitele admise.

UN CAZ DE DISPARIȚIE, 
în fața Palatului administrativ 
din Ploiești au fost amplasate 
mai demult patru lucrări de 
sculptură spațială. Acum cîtva 
timp, ele au dispărut. Să le fi 
furat cineva din dragoste pentru 
frumos? Sau pentru că au costat 
miișoare foarte multe? Nici una. 
nici alta. Au fost aruncate pur 
și simplu, undeva, pe șoseaua 
Ploiești-București, în apropierea 
Institutului de petrol si gaze.

STEJAR PUFOS. Printre ra
ritățile florei dobrogene natura- 
liștii citează cîteva specii mai 
deosebite: bujorul de stepă, ste
jarul pufos și alunul turcesc. Să 
le protejăm!

FRESCE VORONEȚIENE 
LA BRASILIA. Reproduceri va
loroase după frescele ce împodo
besc mănăstirile din nordul Mol
dovei fac obiectul unei reușite 
și foarte frecventate expoziții 
deschise în capitala Braziliei.

«DOBROGEA DE AUR». 
La prima etapă a celei de-a doua 
ediții a festivalului-concurs «Do
brogea de aur» participă, cu
prinși în peste 250 formații mu- 
zical-coregrafice, aproape 3 000 
artiști amatori din județul Con
stanța. Festivalul urmează să ajun
gă în faza județeană la primăvară. 
Arunci se vor număra bobocii.

IARNA PE PLAJĂ. Eforie 
Nord și Mangalia au primit din 
primele zile ale acestui an peste 
1 200 turiști, veniți la odihnă și 

tratament. Găzduiți — cel puțin 
așa asigură organizatorii conce
diilor hibernale pe litoral — în 
cele mai bune condiții de confort. 
Sînt așteptați în curînd și oaspeți 
străini.

NOU DESPRE VECHL în 
luna februarie va avea loc la 
București o consfătuire națională 
de arheologie cu care prilej va 
fi organizată și o expoziție de 
specialitate. Vor fi analizate și 
interpretate cele mai recente 
descoperiri, iar exponatele vor 
fi «propuse» de organele mu
zeale din toate județele țării.

NORMAL? ANORMAL? 
Un teatru în care premierele 
văd lumina rampei la data pro
gramată și, mai mult, ritmic — 
în această stagiune au fost pre
zentate pînă acum trei premiere, 
ultima fiind «Gîlcevile din Chiog- 
gia» — ei bine, este o instituție 
culturală în care activitatea se 
desfășoară normal. Din păcate, 
această situație pe care o întîl- 
nim la Teatrul de stat din Oradea, 
nu o prea găsim în multe teatre 
din țară. Ce să considerăm atunci 
normal: excepția sau regula?

CITROCAFEA. Nu consu
mați citronadă la barul din pasa
jul subteran din piața «N. Băl- 
cescu». Trebuie neapărat să beți 
împreună cu ea cel puțin o cafea. 
Altfel nu vă este servită citro
nada. Și nici condica de recla
mați!. Poate cel mult ușa de la 
ieșire. Propunem o nouă băutură: 
citrocafeaua.

DRUMUL MÎNZULUI. De 
la Obor pînă la Strada Mieilor — 
cale de vreun kilometru — sînt 
multe prăvălii cu geamuri. Teo
retic. Practic iei «drumul mîn- 
zului», purtînd sub braț rama 
ferestrei. Cînd, în sfîrșit, găsești 
geam pe măsură, lipsește chitul 
alb. Afli că lipsește fiindcă e prea 
ieftin. Și orele trec. Și e iarnă.

TURISM ÎN BĂRĂGAN. 
La Alexandria s-a deschis recent 
un hotel turistic cu șapte etaje. 
Dacă-i zice turistic, asta înseam
nă că se practică turismul și în 
Bărăgan.

CU HÎRTIE DE ACASĂ. 
La magazinul «Universal» din 
Ploiești cumpărătorii trebuie să 
vină cu hîrtie de acasă. Raioanele 
nu au hîrtie pentru ambalaj. 
Ciorapii, de exemplu, se vînd în 
«îmbrăcămintea» de la fabrică.

SERVICII PENTRU BIHO- 
RENL I.J.E.C.O.O.P. Bihor își 
propune pentru anul acesta un 
salt calitativ pe linia prestărilor 
de servicii. Gama se îmbogățește 
cu desfacere de mărfuri pe bază 
de comenzi, mijlociri de vînzări- 
cumpărări, curățenie și spălat la 
domiciliu, îngrijirea copiilor, bol
navilor și bătrînilor, meditații, 
predări de limbi străine.

PĂLĂRII, PĂLĂRII. Fabrica 
de pălării din Timișoara ne pro
mite pentru anul acesta produse 
din materiale noi — țesături 
textile, piele, catifea, plușcord — 
și evident, modele noi. Sperăm 
că în fața lor ne vom scoate 
pălăria.
«GAUDEAMUS» LA PLO- 
IEȘTL Pe lîngă Institutul de pe
trol din Ploiești a fost construit 
un nou cămin care va asigura 
condiții optime de odihnă ți stu
diu unui număr de 320 de stu- 
denți. Studenții institutului plo
ieștean s-au angajat să asigure 
ei înșiși curățenia camerelor, pre
cum și întreținerea și repararea 
instalațiilor.

ÎN FAMILIE. La Drăgănești- 
Olt trăiește familia Zorzoliu, o 
adevărată familie de artiști. Ta
tăl. Traian, pictor, sculptor, gra
fician, a avut numeroase expo
ziții personale, iar acum este stu
dent la Institutul de arte plastice 
din Timișoara; Stela — mama. 

soră medicală, execută cusături 
de o rară frumusețe; Liliana — 
fiică, de 13 ani, pictează de la 
vîrsta de șapte ani și a expus la 
Timișoara și București; frații ge
meni Cristian și Gabriel, de zece 
ani, au expus lucrările lor în 
acuarelă, ulei, tempera, guașă, 
cera-color, la București, Novisad, 
Opovo, Tokio.

VEȘTI DE LA BĂNIE. «Vi
nul Băniei», lansat de întreprin
derea viei și vinului din Craiova, 
este o excelentă licoare din stru
guri pentru desert: are o acidi
tate perfect echilibrată, o tărie 
alcooîică de 18° și conține la 
fiecare litru 90 grame de zahăr; 
prin el se valorifică soiul de stru
guri Roțioară, care s-a extins 
foarte mult mai ales pe nisipu
rile irigate din sudul Olteniei.

O SUTĂ DE IDEI ÎN- 
TR-UN AN. Anul 1973 s-a în
cheiat, după cum ne informează 
«Rominvent» — de pe lîngă Ca
mera de Comerț a Republicii 
Socialiste România — cu peste 
o sută de idei românești breve
tate în străinătate. Una dintre 
ele: agregatul de epurare a gaze
lor — «armă» folosită deocam
dată la Combinatul de aluminiu 
de la Slatina împotriva poluării 
aerului. Titularul invenției: In
stitutul de proiectări și cercetări 
pentru industria metalelor ne
feroase și rare. Autorii inven
ției — Mircea Florian Ștefănescu 
și Paul Corneliu Imbrescu. Bre
vetat în ’73 în Japonia, Iugoslavia, 
Franța.

CÎND DRUMUL TABEREI 
DUCE ÎN ȘANȚ. Dacă întîm- 
plător nimeriți cu mașina pe 
strada Cetatea Histria, ce face 
legătura între străzile Drumul 
Taberei și Tg. Neamț din Capi
tală, opriți cît puteți de repede 
și faceți cale întoarsă. Nu de 
altceva, dar riscați ca în punctul 
unde strada este traversată de o 
conductă cu gaze să vă treziți cu 
mașina în șanțul care nu a fost 
astupat cum se cuvine.

NEVĂZUTĂ Șl... PUTIN 
CUNOSCUTĂ Una din sălile 
vechi ale Institutului de arhitec
tură din București găzduiește ine
dita și din păcate puțin vizitata 
expoziție a întreprinderii «Țesă- 
toriile reunite», prezentată sub 
denumirea de «Design ambient». 
Stofe pentru mobilă, pentru dra
perii și în general pentru deco
rarea interiorului dumneavoas
tră — moderne, în culori și de
sene nemaiîntîlnite în magazi
nele noastre — îmbie și nasc 
întrebări: și-n casa noastră, pe 
cînd?

LA OPERĂ CU AUTO
CARUL . Elevii liceelor din 
Gherla au posibilitatea dea urmă
ri în fiecare săptămînă, vinerea, 
o nouă premieră pe scena Tea
trului Național din Cluj. Aceasta 
datorită grijii profesorilor lor, 
care organizează săptămînal 
excursii cu autocarul la Cluj.

CENTRU ÎNAINTAȘ ÎN 
COLENTINA în cartierul 
bucureștean Colentina (Teiul 
Doamnei pînă la Nada Florilor) 
sînt trei telefoane publice. Trei, 
e un fel de a spune: un telefon 
nu funcționează, altul e plin cu 
fise și... refuză să primească altele, 
iar al treilea e pe cale de dispa
riție. Dacă vrei să dai un telefon 
fugi pînă în centru.

PAUZĂ DUMINICALĂ 
Vă rugăm! Duminica după-amia- 
za nu cumpărați flori! Nu oferiți 
prietenilor dumneavoastră, iubi
telor dumneavoastră, nici ga
roafe, nici trandafiri, duminica 
după-amiază! Pentru că și dacă 
veți dori, tot nu o veți putea 
face. Duminica după-amiază flo
răriile bucureștene sînt închise!
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mapamond ’74 viața modernă

torta » transplanted
Momentul cel mai impresionant, cel mai 

patetic și mai ras-,editor din istoria «Liber
tății luminînd păimîntul» — acea colosală 
statuie înălțată la porțile New Yorkului, pe 
Liberty Island, este consemnat de un afiș 
de prin 1877 în care maiestuoasa femeie a 
lui Fredăric-Auguste Bartholdi își înalță 
torța implorîndu-i pe americani: «Sacrifi
cați. pentru mine, o cutie de chibrituri». 
Un chibrit pentru ca simbolul libertății 
să-și poată aprinde torța-far întru luminarea 
celei mai circulate căi maritime către Lumea 
Nouă. Doi cenți. Mîna Libertății s-a întins 
imploratoare către opulenta Americă cer- 
șindu-și obolul pentru a se putea înălța. 
Planurile ei se născuseră în mintea sculpto
rului francez, exact cu o sută de ani în 
urmă, pe baza unui proiect datat 1869, cu 
intenția de a fi finalizat în 1876, pentru ca 
statuia să fie dezvelită cu prilejul centena
rului independenței Statelor Unite. Gesta- 
ția acestui colos de fier și cupru avea să fie 
însă mult mai îndelungată decît prevăzuse 
sculptorul. Impresionat la 16 ani, în noap
tea de 2 decembrie 1851, de imaginea unei 
tinere femei care înălța pe o baricadă o 
torță aprinsă în timpul luptelor de stradă 
declanșate de lovitura de stat dată de 
Louis-Napoleon Bonaparte împotriva celei 
de-a ll-a republici franceze, tînărul sculptor 
a visat la o întruchipare a ideii de libertate 
aidoma imaginii surprinse atunci. Au trecut 
încă douăzeci de ani, a trecut și ziua cente
narului țării căreia statuia îi era hărăzită 
drept omagiu din partea poporului francez 
și cei cărora le era destinat darul nu se 
hotărîseră încă să-l accepte. Libertatea că
păta formele visate de sculptor, tînăra 
Jeanne-Emilie Baheux din Nancy, care îi 
pozase lui Bartholdi la realizarea machetei, 
devenise soția sculptorului; inginerul Gus
tave Eiffel, genialul autor al turnului cu ace
lași nume din Paris, începuse să constru
iască armătura colosalei statui ce nu putea 
fi asamblată decît o singură dată, la monta
rea definitivă pe soclul înălțat pe Liberty 
Island din chetă publică. Abia la 10 februarie 
1877, după ce brațul cu torța fusese expus 
la Filadelfia și la Madison Square Garden 
din New York, americanii, uimiți de pro
porțiile viitoarei statui, măsurîndu-i indexul 
cu cotul și piciorul, și ajungînd la concluzia 
că un singur deget al «Libertății» avea 
2,43 metri lungime, s-au hotărît să sacrifice 

pentru orice eventualitate
Anul nou a început cu griji mari pentru cabinetul britanic. Ca și cum proble

mele economice, deocamdată fără rezolvare — criza energetică, grevele, șomajul 
parțial sau total — n-ar fi fost de ajuns, s-au înmulțit acțiunile teroriste, atentatele 
cu bombe și amenințările de tot felul. în primele zile ale anului, măsuri speciale 
de securitate a trebuit să fie luate la aeroportul londonez Heathrow, în urma 
unor informații potrivit cărora aici se va întîmplă «ceva». Pînă acum nu s-a întîm- 
plat nimic, dar — pentru orice eventualitate — pe aeroport și în jurul lui au fost 
concentrate trupe terestre, blindate și importante forțe polițienești.

cutia de chibrituri implorată de afișul care 
le cerșea doi cenți.

Cînd colosul a fost gata, șaptezeci de 
vagoane au trebuit să-i încarce fragmentele 
de reconstituit ca un joc de cuburi, 120 
de tone de armături de fier și 8 000 de 
kilograme de cupru fasonat după planurile 
lui Bartholdi la scara eșafodajului construit 
de Eiffel. Garnitura de cale ferată a pornit 
din Paris și s-a oprit pe cheiul portului 
Rouen unde încărcătura a fost transbordată 
pe vasul «L’lsere» cu destinația New York. 
Cînd, în ziua de 17 iunie 1885 (trecuseră 
aproape treizeci și cinci de ani de la plăs
muirea visului) «L’lsere» a intrat în portul 
New-York, 101 salve de tun au salutat, 
de pe forturile Hamilton și Wadsworth, 
«Libertatea» segmentată în cala navei pe 
care se cînta «Marseilleza». Sutele de vapoare 
din port i-au salutat intrarea prin mugete 
grave de sirenă. A fost inaugurată la 28 
august 1886 și la dezvelirea ei a cuvîntat 
Ferdinand de Lesseps, constructorul cana
lului de Suez. în timpul discursului, Bar
tholdi, aflat pe creștetul «Libertății», des
fășura în bătaia vîntului drapelul Franței, 
în vreme ce torța inspirată din focul acelei 
uitate baricade își scăpăra lumina.

Sculptorul a murit la 5 octombrie 1904, 
la Paris, unde reușise să planteze pe o mi
nusculă insulă de pe Sena, încălecată de 
picioarele podului Bir Hakeim, nu departe 
de turnul Eiffel, o copie miniaturală a 
operei lui de o viață. Apoi, numele lui s-a 
dus în uitare.

Libertatea se află acolo, unde a înălțat-o 
el, luminînd pămîntul, și milioane de vizi
tatori i se cațără pe labirintul scărilor din 
pîntec tinzînd către ferestruicile din dia
dema uriașei femei de cupru.

Charles Chaplin a fost pînă acum singurul 
care i-a smuls un gest real. în «Emigrantul», 
descoperindu-se, pentru a saluta Lumea 
Nouă, micul clown care a stîrnit cu lacrimile 
și tristețea lui atîtea hohote de rîs, primește 
în pălărie, din partea «Libertății» un bă
nuț de argint. Era restituirea obolului de 
2 cenți, prețul unei cutii de chibrituri 
sacrificată de cîteva milioane de cetățeni ai 
Americii pentru ca torța Libertății să se 
aprindă.

loan GRIGORESCU

în vremea noastră se transplantează 
organe de la om la om. De fapt, se încearcă. 
Din punct de vedere tehnic, operațiunea 
nu mai e o problemă, reușește perfect. Dar, 
fenomenul respingerii transplantului se do
vedește un inconvenient puternic, greu de 
stăpînit După o vreme, organismul primi
tor nu mai suportă inima venetică, vrea să 
se descotorosească de intrusă cu orice preț, 
deși aceasta deține acum funcții vitale pentru 
organismul care o respinge (poate chiar a 
început să și iubească — cum o fi să iubești 
cu inima altuia?) In loc să trăiască prin 
pulsațiile ei, în virtutea unei acceptări, unui 
compromis, organismul declanșează un con
flict, o denunță ca străină de el și moare, 
în plan biologic, fiecare dintre noi ține cu 
strășnicie să rămînă el însuși, este intransi
gent, respinge compromisurile cele mai 
avantajoase, se m_anifestă ca o realitate 
inconfundabilă. Dacă transplantarea ar fi 
doar o chestiune de tehnică operatorie, 
atunci, în numeroase cazuri, doar învelișul 
exterior, forma și numele ar mai fi ale 
ale noastre, iar pe dinăuntru am avea identi
tatea organelor transferate de la alții. Trans
plantarea de organe îmi pare a fi un fel de 
răsturnare a puterii legale. Respingerea — 
o reacție împotriva insurgenților. O dovadă 
că fiecare organism recunoaște, mai devreme 
sau mai tîrziu, cînd în lumea lui pătrunde 
altcineva sau altceva. Vădit, celulele orga
nismului se cunosc și se recunosc între ele. 
Organismul seamănă cu un orășel în care 
toți locuitorii se știu după chip, după nume, 
își dau bună ziua, jar cînd apare un străin 
de aiurea este reperat și, ulterior, atacat. 
Lăsat să hotărască singur, cu judecata lui 
misterioasă, organismul se arată inflexibil. 
Mintea omului cercetează și încearcă acum 
să concilieze, să atenueze incompatibilitatea, 
conflictul, să mijlocească un compromis 
între încăpățînarea legalistă a organismului 
și intrus. Mintea noastră specialistă în arta 
compromisului încearcă să potolească, să 
stingă fanatismul curat al organismului. Reac
ția față de această brutală imixtiune care este 
transplantul dovedește existența unui sistem 
de supraveghere și apărare împotriva a tot 
ceea ce nu sîntem noi înșine. Specia umană 
nu este o lungă panglică omogenă, iar insul 
nu este un fragment oarecare, superpozabil 
peste altele, din panglica speciei. Omul 
nu este, într-un fel, doar o excepție de la 
regnul animal, fiecare individ este și o 
excepție de la specie. Nu există uniformitate 
biologică, cum nu există uniformitate spiri
tuală și istorică. Nu există nici un fel de 
uniformitate. Prin vămile instituite de natură 
se apără tocmai aceste adevăruri, interzi- 

cîndu-se accesul în intimitatea organismului 
a tot ceea ce păstrează ceva din identitatea 
și viața altei specii, altei ființe, a tot ceea ce 
disprețuiește diversitatea și propune tira
nia uniformității. Interzice pătrunderea a 
tot ceea ce este străin și contrazice esența 
din noi. Din punct de vedere biologic, 
sîntem făcuți numai din ceea ce am digerat, 
recompus și asimilat după codul propriu 
fiecăruia dintre noi. Cum zicea un mare 
poet, leul e făcut din miei digerați, digerați 
însă de către lei, mieii devin lei, nu rămîn 
niște miei pătrunși în lei, de unde cineva 
ar putea să înțeleagă că dacă s-a născut miel 
și vrea să devină leu, nu există altă cale decît 
să se lase mîncat și digerat de către un leu. 
Revenind la transplante, prin capacitatea de 
respingere avea să se realizeze și să se 
păstreze, la scara evoluției, diversitatea 
materiei vii. Ei îi datorăm șansa de a deveni 
și rămîne fiecare altceva decît ceilalți, de a 
nu semăna pînă la depersonalizare unii cu 
alții. De a nu fi, toți, copii' identice ale unui 
original dispărut. De a nu fi și de a nu deveni. 
Dacă natura n-ar fi înzestrat materia vie, 
în toate întruchipările, cu forța de a respinge 
agresiunile și infiltrările din afară, produse 
uneori sub steagurile celor mai bune intenții, 
atunci lumea organică ar fi ajuns la discreția 
cîtorva neamuri puternice de microbi. Capa
citatea imunobiologică a fiecărei specii și 
a fiecărui individ reprezintă cel mai vechi 
sistem natural de diversificare și supravie
țuire, în afara oricărui compromis.

Mie unul, pînă și răzmerița organismului 
împotriva transplanted îmi spune cît de 
minunat este omul. Din acest fenomen 
înțeleg multe despre om. Singularitatea și 
măreția insului începe încă din partea lui 
biologică și continuă în cuprinsul existenței 
spirituale. Nu ni se potrivește nimic din 
ceea ce se potrivește altora. Intransigența 
și oroarea de compromis ne caracterizează 
încă din temelia materială. Și în ea este 
gravat refuzul de a abdica de la noi înșine, 
chiar atunci cînd abdicarea ne promite 
viață sau supraviață Respingerea pe care 
sînt furioși medicii, eu o elogiez. Este una 
dintre marile lecții de morală pe care ni le 
dă natura. Este și refuzul de a contrazice 
date fundamentale ale firii. Avem o singură 
viață și o singură moarte. Din două vieți 
poate apărea altă viață, din două vieți poate 
apărea o moarte, dar, din două morți nu 
se poate naște o viață. Și parcă așa ceva 
spune fenomenul respingerii încercării de 
de a împroprietări un om cu inima altui 
om.

Romulus BALABAN

de la lume adunate

Omagiu unui iubitor al florilor. Flori- 
cultorul sovietic I. Kolesnikov și-a dedicat 
întreaga viață cultivării și îmbunătățirii so
iurilor de liliac, reușind să creeze în lunga 
sa carieră peste 300 de varietăți noi. Cu 
prilejul împlinirii venerabilei vîrste de 80 
de ani, Kolesnikov a primit din partea So
cietății internaționale a cultivatorilor de 
liliac, cu sediul la Boston (S.U.A.), medalia 
inaugurală «Liliacul de aur». Parafrazîndu-I 
pe Florin Bogardo putem spune deci că 
1. Kolesnikov «n-a uitat nicicînd să iubească 
liliacul».

Poluare muzicală. Dacă s-ar ține seama 
de intensitatea acustică, măsurată în foni, 
pe care o emit anumite lucrări muzicale 
contemporane, ar trebui ca acestea să fie 
considerate surse de poluare sonoră și 
tratate ca atare, lată concluzia la care au 
ajuns psihiatrii Marie-Luise Fiihrmeister și 
Eckart Wiesenhiitter din Miinchen (R.F.G.). 
Tragicomic este faptul că primii atinși de 
efectele poluării sonore sînt înșiși interpreții 
acestui gen de muzică zgomotoasă, care 
prezintă tulburări ale somnului și auzului.

Unde dai și unde crapă. într-o noapte, 
o bandă de gangsteri a pătruns în localul 
Băncii comerciale din Townsend (S.U.A.) în 
scopuri nu prea avuabile. După ce au de- 
branșat curentul electric — pentru a bloca 
sistemul de alarmă — s-au pus fără grijă 
pe treabă N-au trecut însă decît cîteva 
minute și spărgătorilor li s-a lansat cunos
cuta invitație «hands up». Ce se întîmplase? 
Oprind curentul electric, ei l-au alertat pe 
gardianul de noapte, care dormea învelit cu 
o pătură încălzită de la rețeaua electrică.

Loto-prono «made in Italy». Potrivit 
unor interesante statistici oficiale, italienii 
sînt oameni CSre forțează mereu norocul 
cheltuind sume importante pentru jocuri 
de genul loto-prono. Astfel, în 1972, to
talul sumelor mizate s-a ridicat la cifra de 
502 miliarde de lire, în timp ce numai 213 
miliarde s-au întors sub formă de cîștiguri. 
Totodată, în ultima vreme, se relevă o 
scădere a interesului pentru loto și o creș
tere accentuată a sumelor mizate la «Toto- 
calcio» (pronosportul italian).
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scrisori europene cronica de trei secunde

moarte 
porumbeilor!

urletul feeric

O metaforă? O glumă necumpă
nită? Un simplu joc de cuvinte? A pro
fera o atît de drastică amenințare la 
adresa ființei care simbolizează în 
sensul cel mai deplin conviețuirea 
pașnică, este o monstruozitate.

Și, totuși, oricît ar părea de straniu, 
nu este vorba nici de o metaforă, nici 
de vreo glumă și nici măcar de un 
simplu și nevinovat joc de cuvinte ci de 
un adevăr crud. Capitala Belgiei a 
declarat porumbeilor război neîndu
rător. Sau, cum se exprima un influent 
organ de presă, Bruxelles va se battre 
contre les pigeons. Moarte porumbeilor!

Sentința cutremură, provoacă la
crimi, naște indignare, dar rămîne sen
tință. Iar ea nu este lipsită de prece
dente, nu se înscrie ca un act singular.

Ne amintim că nu cu multă vreme în 
urmă o veste asemănătoare venea din 
altă parte a Europei. S-a aflat, anume, 
și cu consternare, că miile și miile 
de porumbei care populau atît de in
tim și pitoresc unul din ansamblurile 
urbanistice reprezentative ale orașelor 
lumii, Piața San Marco din Veneția, 
au fost (sau sînt încă pe cale să fie!) 
exterminați ori dispersați aiurea. Exis
tă, desigur, rațiuni întemeiate în baza 
cărora autoritățile municipale ale tris
tei Veneții au adoptat o atît de severă 
măsură. însă pentru zecile de mii, 
sutele de mii, milioanele de oameni de 
pretutindeni, veniți ca și mine, cîndva, 
în orașul ce pare a se scufunda ireme
diabil, nu atît să se preumble în gon
dolă pe canale, cît să contemple Pala
tul Dogilor din Piața San Marco, Cate
drala San Marco, Piața San Marco în 
nedisimulata ei eleganță, dispariția po
rumbeilor pare un brutal atentat la 
adresa omului însuși. Piața San Marco 
fără porumbei nu poate fi altcum 
imaginată decît ca un pustiu. Se vede 
însă că solide rațiuni au dictat ca 
blînzilor porumbei, acelor nevinovate 
păsări care se așezau fără afială pe 
umărul trecătorului și ciuguleau gra
țios din palmă boabele cumpărate 
pentru cîteva lire, să li se hărăzească 
un neiertător și barbar destin.

Dar să revenim la Bruxelles, oraș 
care, ca și Veneția, incorporează un 
ansamblu arhitectonic și de urbanism 
fără egal, Grand Place, populat și 
acesta, pitoresc și fermecător, de po
rumbei, ființe cărora, ca și la Veneția, 
li s-a decretat război de moarte. în 
care scop, oficialitățile au adoptat un 
plan de acțiuni și au prevăzut mijloace 
bugetare.

La Bruxelles, porumbeii fără stăpîn 
au proliferat haotic și aproximările 
conduc la concluzia că străzile, aco
perișurile clădirilor, parcurile sînt gaz
de bune a nu mai puțin de 15 milioane 
de reprezentanți ai speciei. Prezența 
atît de masivă a porumbeilor generează, 
incredibil, numeroase probleme.

Studiile întreprinse pe planuri di
verse—și nu numai la Bruxelles — pun 

în evidență faptul că aceste păsări 
constituie un risc permanent pentru 
sănătatea publică. Potrivit constată
rilor profesorului A. Brion, membru al 
Academiei franceze de medicină, 70 la 
sută din porumbeii parizieni sînt in
fectați de ornitoză, maladie transmisi
bilă omului și că 12 la sută din afec
țiunile respiratorii acute diagnosticate 
la om sînt datorate agentului ornito- 
zen. La Bruxelles, profesorul Gran
ville, specialist în bolile aviare, a con
statat în 1973 o vizibilă recrudescență a 
cazurilor de paratifos transmis de po
rumbei. Două școli au fost invadate în 
anul care a trecut de paraziți provoca
tori de eczemă și care proveneau de 
asemenea de la porumbei.

Acesta este doar un aspect.
S-a constatat, în alte zone de obser

vație, că aceste bande de zburătoare 
distrug plantațiile tinere, poluează at
mosfera și strada, provoacă grave 
degradări edificiilor publice. Măsura 
adoptată la Veneția are la bază tocmai 
atari constatări. La Paris, lupta împo
triva porumbeilor a întrunit asenti
mentul deplin pînă și al intransigentei 
Societăți de protecție a animalelor. 
Londra, la rîndul ei, a întreprins acțiuni 
radicale.

La Bruxelles, cetățeanul este cate
goric invitat să-și drămuiască genero
zitatea față de păsările vagabonde. 
Autoritățile oferă porumbeilor hoinari 
hrană cu efecte sterilizante și vor în
tinde plase oriunde va fi cu putință 
pentru capturarea lor. Servicii speciale 
vor analiza starea de sănătate a păsă
rilor captive și vor decide. Problema 
nu este simplă. Unde vor fi dispersate 
aceste milioane de zburătoare? Chiar 
dacă se vor găsi și alte localități (se 
mizează îndeosebi pe mediul rural) 
gata să le ia în asistență, există teme
rea că ele vor reveni curînd în capitală. 
Se va găsi o soluție gen Londra? 
Acum cîțiva ani, multe mii de porumbei 
din capitala britanică au fost trimiși, 
în semn de prietenie, unui monarh 
african. Cu cele 15 milioane de porum
bei pe care-i are, Bruxelles-ul ar putea 
face considerabile cadouri columbo
fililor din toată lumea. Se fac multe 
asemenea glume amare.

Măsurile se preconizează la scară 
oficială. Cetățeanul este și rămîne 
însă om cu suflet, iar porumbeii sînt 
ființe îndrăgite. In Grand Place, sub 
ochii unui agent de poliție care, în- 
tîmplător, privește în altă parte, se dă, 
fără măsură, hrană porumbeilor. Poți 
să nu te întrebi cum va arăta această 
minune a lumii, ansamblul baroc din 
inima Bruxelles-ului fără oamenii care 
dau, din palmă, mălai porumbeilor? 
Și totuși, măsura, așa barbară cum este 
e necesară.

N. Popescu BOGDĂNEȘTI

Bruxelles, ianuarie 1974.

— Ce mai faci!
— Din cînd în cînd...
E una din replicile pline de miez inter

ceptate în acest sfîrșit de an și cu care încă 
mă mai joc în lupta mea sinceră împotriva 
copilăriilor care mă străbat din cap pînă 
în picioare, căci și eu cred, grăbind spre 
urma urmei, că bătrînul acela avea dreptate 
și spunea adevărul cînd susținea în piesa 
sa: «Maturitatea este totul»...

Ca atare, din cînd în cînd, dar numai din 
cînd în cînd, aș vrea să fiu copil — să zicem 
copil din Lyon, care asistă la o piesă jucată 
pe scena teatrului pentru copii din Lyon 
și unde uite ce s-a întîmplat la o reprezen
tație cu «Povestea părului roșu», după 
cum reiese dintr-o cronică dramatică pu
blicată într-un ziar foarte serios pentru 
maturi și adulți.

Povestea ar fi cam așa: eroul e un tînăr 
alb și frumos care pleacă în lumea mare să 
cîștige averea necesară construirii unei case 
de piatră. El nimerește într-o țară unde 
oamenii au pielea albăstrui-închisă. Cum 
există «piei roșii», așa ar exista — în pie
sele unde maturitatea nu e totul — piei 
albăstrui. Eroul nu se prea înțelege cu 
băștinașii. Băștinașii nu se prea înțeleg cu 
eroul. El, de pildă, le cere apă. Ei îi arată 
ca sursă potabilă un pîrîu sălciu. El ar vrea 
să mănînce o găină, ei îi aduc șobolani. Ten
siunea noncomunicabilității — cum ar zice 
criticii maturi la piesele mature — crește. 
Nici copiii, nici eu, nu știam — urmărind 
acțiunea — spre ce deznodămînt ne în
dreaptă autorul feeriei cu șobolani. Și ce s-a 
întîmplat în seara aceea, cînd cronicarul 
adult se dusese să scrie ceea ce-i dat să 
scrie oricărui cronicar adult?

S-a întîmplat că actorul principal a jucat

oameni despre care se vorbește

FRIGYES PUJA, membru al Partidului Muncitoresc So
cialist Ungar (născut in anul 1921, de profesiune tipograf, 
intră de tinăr — 1944 — in rindurile partidului devenind 
un cadru de muncă de răspundere in aparatul de partid; 
intre anii 1949-1953 este secretar al C.C. al Partidului Mun
citoresc Socialist Ungar; incepind din anul 1953 ocupă 
funcții importante în diplomație — ambasador in Suedia, 
Norvegia, Danemarca, Austria—și in Ministerul de Externe 
unde ocupă funcțiile de adjunct al ministrului, prim adjunct, 
secretar de stat iar din decembrie 1973, ministru de exter
ne), a făcut recent o vizită la Moscova unde a purtat con
vorbiri oficiale cu personalități politice din U.R.S.S.

LORD CARRINGTON Peter Alexander Rupert (născut 
in anul 1919, studii la Colegiul Eton și in Colegiul militar 
Sandhurst; om politic britanic, membru marcant al Parti
dului Conservator; a ocupat funcții de răspundere in dife
rite cabinete: secretar al Ministerului agriculturii, mi
nistru ai apărării, inalt comisar în Australia, primul lord 
al Amiralității, ministru fără portofoliu, lider al Camerei 
lorzilor), într-un moment de mari dificultăți pentru eco
nomia Marii Britanii a fost numit ministru al energiei, 
departament nou creat, subliniind amploarea probleme
lor legate de criza mondială a resurselor energetice.

MAURICE BEJART, coregraf și director de scenă francez 
(născut în anul 1927; directorul baletului la teatrul L’ătoile, 
Theâtre de Paris, apoi la «Ballet du XX-e siecle» din Bru
xelles; reformator al baletului contemporan, a realizat 
cîteva lucrări de coregrafie care au stîmit interes dar 
aprecierile sînt contradictorii: Orfeu, Călătorie, Nunta, 
Don Juan, Bolero, Faust ș.a.), a primit recent Premiul 
«Erasmus» pe anul 1973 decernat anul acesta la Amsterdam 
pentru merite deosebite în dezvoltarea culturii și științei 
europene. Odată cu Bejart a primit aceeași distincție 
coregrafa britanică Ninette de Valois.

ERNESTO GEISEL (născut în 1909, studii militare la Rea- 
lengo; carieră militară remarcabilă, la 53 de ani fiind general; 
a intrat și în viața politică, devenind secretar de stat cu lu
crări publice al statului Paraiba; în anul 1949 a ieșit din ca
drele armatei, devenind — la cererea fostului președinte 
Medici — președintele companiei potroliere de stat «Pe- 

trobras»)a fost ales 1a. 15 ianuarie președinte al Braziliei,cu 
400 de voturi din 497, principalul candidat al opoziției, Ulisses 
Guimaraes, obținind doar 76 de voturi.

LUI N.M 
cu atîta suflet, cu atîta furie, cu atîta inspi
rație, încît a căzut pe scenă și și-a frînt un 
umăr. Omul suferea cumplit și urla, ca 
otrăvit, ca în pragul morții. Copiii, și eu cu 
ei, au rămas fascinați: așa era piesa sau așa 
era viața? Așa scrisese autorul sau așa juca 
actorul? Măreață întrebare... Reprezentația 
s-a întrerupt, oamenii cu pielea albastră nu 
s-au demachiat și așa cum erau grimați l-au 
luat pe erou de pe scenă și l-au dus cu o 
mașină la spitalul cel mai apropiat. Copiii — 
ca și mine — au rămas cu gura căscată. La 
un asemenea final — cine s-ar fi putut aș
tepta? Să pleci în lumea largă ca să-ți con
struiești o casă de piatră și să ajungi, urlînd, 
la spitalul de lingă teatrul din orașul tău. 
Minunată feerie...

O, muze ale vieții mele, ursitoare ale 
destinului meu de spectator, de ce nu mi-am 
început viața de copil și de cronicar cu o 
asemenea reprezentație feerică? M-aș fi 
maturizat de la bun început și n-aș mai fi 
cheltuit energie să-mi fac din replica aceea 
genială moto-ul vieții mele... De la o piesă 
în care eroul în loc să fie otrăvit și-ar fi 
rupt de-adevăratelea un umăr, aș fi ieșit 
bătrîn ca Lear, pentru tot ansamblul vieții 
mele dramatice. Nu m-aș mai fi dus la 
teatru, nici la cinema. Aș fi știut totul de la 
bun început.

Dar n-a fost să fie. Eu mi-am început viața 
de spectator cu «Cele două orfeline» și 
Venus-Unirea Tricolor (2-2), unde nu s-a 
dislocat nici un umăr, căci nu se juca în 
forță și pe cotonoage ca azi. Se vede, sper, 
cît de imatur am pornit-o.

Radu COSAȘ U



UniUERSUL cronica spectacolelor

fotoreportaj 
înseamnă, 

uneori, 
poezie...

lan Tys (26 de ani),fotoreporter al agen
ției fotografice britanice «Keystone» a 
ciștigat pentru a treia oară consecutiv 
premiul «Tava de argint» al Memorialului 
Nick Beer — Don Royle (cei doi fotorepor
teri morți la datorie in anul 1971 intr-un 
tragic accident de elicopter, in memoria

cărora a fost instituit premiul).
lată trei din lucrările tînărului foto

reporter:
1. Trăiască viața!
2. Instructorul și recruții.
3. Vechi și nou în Nottinghamshire.

paradisul de horia lovinescu 
la teatrul „nottara“

Ce este «Paradisul»? Ce vrea să ne spună 
autorul cu această piesă, ce mesaj are de 
transmis publicului său? Pentru a ne pune 
în temă, pentru a cunoaște, pentru a lămuri, 
programul de sală ne dă o sumă de infor
mații. Aici, pe lingă ilustrațiile, citatele și 
distribuția spectacolului, găsim și cuvîntul 
autorului, al regizorului, al criticii, sugerînd 
publicului sensul operei, ideile, intențiile. 
Citim în programul de sală trei păreri dife
rite despre aceeași piesă. Autorul scrie că 
ar fi vorba «de o piesă polemică, o piesă- 
pamflet»; criticul Ov. S. Crohmălniceanu 
după ce face o recomandare deosebit de 
amabilă spectatorilor cu cuvintele «Publi
cul este rugat să accepte ipoteza și să lase 
la garderobă obiecțiile meschine», vorbește 
despre o piesă «științifico-fantastică» moti- 
vînd că «O caracteristică a vremii noastre 
e că actualitatea tinde să se deplaseze 
înspre viitor»... Iar regizorul are și dînsul 
părerea lui proprie despre aceeași piesă și 
anume «Paradisul este înghețarea forțată 
a unei structuri imperialiste limită într-o 
radiografie dementă/ O tentativă de sinu
cidere impusă./ Un chirurg blestemat./ Dis- 
fierarea muribundului impusă lege de stat:/ 
n sfîrșit, Paradisul este o proiecție fante

zistă, alarmantă, neputincioasă în fața rîsu- 
lui meu» (unde rîs, care rîs?) Pas de înțelege 
ceva din aceste opinii. Nu fac parte dintre 
cei care vor cu orice preț să scoată sens 
din piatră seacă. Și nu-mi fac nici un complex 
dacă nu găsesc cheia unui text deschis vraiște. 
Lovinescu nu are nevoie de glorii de com
plezență și nici de o aură cu lumină de hîrtie 
pătată, l-am aplaudat cu bucurie piesele 
văzînd de cîteva ori în șir Citadela sfărîmată, 
Moartea unui artist, Petru Rareș și celelalte 
și n-o să încerc acum să salvez ce este cu 
atîta evidență pierdut. «Paradisul» este o 
dezamăgire și nu am alte cuvinte ca să mi-o 
exprim. Că acțiunea se petrece pe o 
altă planetă într-un timp indefinit și că 
prin aceasta ar putea fi socotită piesă de 
anticipație viitoristă etc.nu convinge.ldeeacă 
de pe acest pămînt capitaliștii au plecat pe 
o altă planetă ca să-și continuie acolo exploa
tarea devenită un fel de inchiziție dobito- 
ceaScă pare impusă, incredibilă. Convenția 
trebuie să aibă o anumitii logică, să poată 
fi intuită de public, altfel rămîne literă 
moartă. Ipoteza oferită de text, oricît de 
«meschini» am părea, nu ne oferă posibili
tatea de a citi mecanismul convenției. Oricît 
de «științifico-fantastică» ar fi piesa ea se 
referă ca orice operă de arjă la prezentul 
artistului, reflectă realitățile trăite, expe
riența, sentimentele, gîndurile creatorului 
însuși. în piesa de față ideile se anulează 
prin imagerii nereușind să se lege într-un 
tot. Horia Lovinescu preferind o modali
tate care nu-l îmbracă, aceea a ficțiunii 

Scenă din spectacol Fotografie de N. ȘVAIGO

parabolice, livrești, n-a reușit decît să ne 
facă să oftăm după piesele sale de observație 
realistă cu individualizări umane istoricește 
constituite. Regia, Dan Micu a făcut tot ce 
a putut ca să încurce mai rău lucrurile. A 
redus decorul la funcționalitatea monotonă 
a unor lăzi de colete, cu capace pe unde ies 
actorii, a bălțat costumele, a simplificat 
mișcarea pînă la a se merge ostentativ de-a 
bușilea, a forțat fraza scrîntindu-i topica în 
așa măsură încît dată n-ar fi fost în distri
buție actori de talia lui George Constantin, 
Mircea Anghelescu, Emil Hossu, Ștefan Ra- 
doff, Ion Siminie ș.a. riscam să auzim doar... 
onomatopee. Dan Micu reia cu nonșalanță 
modalități și recuzite consumate cu ani în 
urmă de regizori cu infinit mai mult umor 
și fantezie decît o demonstrează tînărul 
debutant. Trupa de actori merită felicitări 
pentru superba docilitate de a aplica în
tocmai indicațiile regizorului, reușind prin 
talentul lor să ne ofere totuși satisfacții. 
George Constantin, prin tumultuosul său 
temperament, face din Poet un personaj 
care știe să-și poarte lumina, recitind nă
prasnic un pamflet de Arghezi. Mircea 
Anghelescu creionează un Mare Pontif ratat 
cu aplomb și distincție, Emil Hossu încearcă 
voluptăți adamice fără desăvîrșitul său fi
resc de totdeauna. Ștefan Radoff întruchi
pează Omul cu umor blajin, sensibilitate și 
discontinuități pînă la sosirea Arabelei. Ion 
Siminie, George Păunescu, Victor Ștren- 
garu, George Negoescu, diferențiază fizio
nomii într-o manieră clovnerească reușind 
împreună să dea culoare unui grup prea 
mult solicitat. Ioana Crăciunescu (Eva) dă 
glas și chip unui sentiment pur, trăit sub 
clar de lună. Actrița se mișcă frumos, dar 
teatral, vorbește frumos și cîntat. Nu sînt 
stridențe în distribuție, actorii fac totul din 
punctul lor de vedere.

Părerea unor spectatori: Grid Modorcea 
student la Institutul de artă teatrală și cine
matografică— și-a scris impresiile pentru noi 
pe spatele unei invitații, lată-le: «Este una 
din puținele premiere la care nu am aplaudat. 
Cauza acestui spectacol gratuit o consti
tuie totala arbitraritate, lipsa unui obiect 
specific, nerespectarea legilor construcției 
dramatice. Evadarea în «fantast» și ilogic 
a speculațiilor, se datorează unei lipse 
de determinare socială și istorică. Este 
un «discurs» al conceptelor definite arbi
trar, a unei bizare alcătuiri de elemente 
fără sens. Efortul regizoral nu a reușit să 
dea măcar umorul necesar unei reviste mo
deste». Sculptorul Gh. Apostu m-a rugat să-i 
las un răgaz de gîndire. A doua zi, mi-a 
spus: «Eu nu mă pricep domnule nici la 
artă olastică, d-apoi la teatru... Zău!»

Cuman ȘOVA



————FLRCRRR LR DISPOZIȚIA DUHinERUORSTRH
Este o idee minoră, dar poate aduce 

economii substanțiale

Avînd în vedere eforturile care se fac pentru 
economisirea energiei electrice, eu m-am gîndit 
la o metoda ce nu poate fi contestata. Deși este 
o idee minora, contribuția sa poate fi foarte mare. 
Dau un exemplu: am făcut ca un bec de 25 lumini 
să dea lumina unui bec de 50 de lumini. Simplu! 
Oricare bec, în spatele stai deasupra sa, să aibă 
o oglindă. Dacă aceasta oglinda este concavă, 
se mărește și mai mult randamentul becului. 
Plafonierele pot avea deasupra, fixată pe tavan, 
o oglindă rotundă cu diametrul plafon i erei sau 
chiar plafoniera poate fi argintată. înseși becurile 
pot fi argintate în jumătatea de sus.

Deci, totul este pe bază de oglindă.
Ar fi de datoria fabricilor de lămpi, de abajururi, 

de becuri să-și însușească această inovație, bine
înțeles primind dispoziție de la forul tutelar. Țin 
sa adaug că astfel de instalații se prezintă foarte 
frumos. Economisirea curentului electric pentru 
iluminat pe țară ar ajunge la circa 50%. Această 
Inovație ar servi și intereselor economiei naționale, 
și economiei fiecărei gospodării.

Oglinzile sînt foarte ieftine. O oglindă roti...^ 
cu diametrul de 60 centimetri pentru tavan costă 
30 lei.

Deoarece eu mi-am făcut o instalație «sui- 
generis» cu diferite oglinzi, invit pe cei curioși 
să mă viziteze pe str. Agricultori nr. 12, București, 
(mă numesc Dumitru Mărculescu) spre a se 
convinge de seriozitatea inovației mele.

în conformitate cu legea referitoare la invenții 
și inovații am înregistrat prezenta la Consiliul 
popular al sectorului 3.

15 scaune cu spate și 2 bănci lungi

Vă relatez o problemă pe care mulți tineri (prin
tre care și eu. Ion Nicolcioiu) din- localitatea 
noastră, comuna Peștișani, județul Gorj, au discu- 
tat-o între ei și în alte împrejurări. Poate, zic eu, 
dacă o vor citi și alți localnici din satele vecine 
se vor trezi la realitate pentru a da ajutor la con
struirea unui cămin cultural sau a unei săli de 
cinematograf.

Comuna noastră, în care intră satele Brădiceni, 
Gureni, Borșițeni, Hobița, Seuca și Frîncești, are 
în total cam 3 000 familii. Numai în satul Bră
diceni există o sală de cinematograf. In localitatea 
noastră, Peștișani, pînă acum un timp se dădeau 
filme într-o sală nu prea potrivită, pentru că avea 
dimensiunile de 10x4 m, în plus avea și un stîlp 
în centrul sălii. Acum 6 luni, localul fostei săli de 
cinematograf s-a renovat și conducerea coopera
ției de consum a hotărît sa amenajeze acolo un 
birt Sala de cinematograf au mutat-o într-o 
cameră cu dimensiunile de 8x3,50 m, unde se 
zice că e Căminul cultural, și în care încap cam 
15 scaune cu spate și 2 banei lungi. Aceasta e 
sala de cinema a unei comune cu o populație de 
aproximativ 10 000 locuitori.

într-un număr precedent al ziarului județean 
«Gazeta Gorjului» a fost publicat un articol cu 
prilejul începerii celei de-a XVIII-a ediții a Festi
valului filmului la sate, în care se dădeau o serie 
de date statistice. Menționez doar una: in județ 
exista 125 cinematografe pentru film îngust. 
Dar oare toate sînt asemeni celui* de la noi? 
în încheierea articolului, directorul întreprinderii 
cinematografice județene spunea: «După cum se 
vede, există, în județul nostru, cadru optim desfă
șurării Festivalului filmului la sate». Prin aceste 
doua cuvinte nu se înțeleg oare și condițiile în 
care sînt vizionate filmele?

Un C.E.C. al omeniei

Sînt activist cultural, mă numesc Ion Ghinescu 
și vă scriu despre minerul pensionar Ghică Leau 
din comuna Boteni, județul Argeș, care a găsit 
o pungă cu bani. Erau 1 750 lei. Ai cui erau banii ? 
lată întrebarea pe care și-a pus-o încă din prima 
clipă. A doua zi a aflat. Păgubașa era eleva Duță 
I. Maria de la școala generală din localitate, 
care mergea să-i depună la C.E.C. Din neatenție, 
în dreptul cofetăriei, și-a pierdut portmoneul. 
Erau banii economisiți din munca ce a desfășu

rat-o pe timpul vacanței de vară și în afara orelor 
de curs. Fără să ezite, pensionarul Ghică Leau 
i-a înmînat banii. Și astfel, lacrimile fetiței (orfa
nă de mamă) s-au preschimbat în lacrimi de 
bucurie. Un gest frumos, plin de semnificații 
umane. Un C.E.C. al omeniei semnat de pensio
narul Ghică Leau.

100 de metri între cei de la 
vest și cei din est

Ar fi timpul ca organele locale din comuna 
Independența, Galați, să ia măsuri pentru a nu 
se mai tergiversa prelungirea traseului stației de 
radioficare și peste calea ferată. Că stau peste 
una sută gospodării de atîta vreme și așteaptă 
minunea. Și doar 100 de metri despart stîlpii de 

această parte, adică dinspre vest, de cei de la est. 
Cetățenii pun și materiale și muncă. Primarul, 
om de suflet și inițiativă, poate da dovadă și aici 
de mai multă înțelegere.

Ar fi timpul ca întreprinderea de transporturi 
Galați să prelungească încă 7 km traseul auto
buzelor ce pleacă destul de des din Galați pînă-n 
Braniștea și nu ajung pînă la Independența. Sute 
de cetățeni, printre care și eu^Virgiliu Chicioroagă, 
sîntem în situația de a aștepta ore întregi trenu
rile dinspre Galați înspre Tecuci. »

Ar fi timpul ca în cele doua stații ale autobu
zelor ce vin de la Galați și merg spre Galați să se 
construiască niște adăposturi. Stau oamenii în 
ploaie și ninsori. Ce au de zis organele cărora le 
revine datoria de a se ocupa de aceste probleme, 
care contează totuși în viața oamenilor?

Promisiunile din Flacăra nr. 24 
au rămas simple promisiuni

Sînt Costel Andrei din comuna Dovidești, semna
tarul acelei scrisori prin care ridicam problema 
luminii de pe ulița pe care locuiesc («Cinci familii 
cer lumină» — Flacăra nr. 10 din 3 III a.c.). 
Promisiunile făcute în «Flacăra» nr. 24 din 9 iunie 
1973 de Consiliul popular al județului Argeș au 
rămas simple promisiuni. Chiar nu se poate face 
nimic ? Mai putem spera că vom ieși din întuneric ?

Nopțile acestea lungi ne fac să credem că încă 
mai trăim în urmă cu mulți ani.

Vă imaginați cît pierdem noi trăind fără energie 
electrică ?

Recunosc și față de dumneavoastră 
că am greșit

Mă numesc Brătilă loan, sînt miner la mina 
Livezeni din Petroșani. Am fost criticat în nr. 
47/17.XI.1973, al revistei «Flacăra», în articolul 
«Valea Jiului — muncă și conștiință (II)».

îmi pare foarte rău că nu pot sta acum de vorbă 
cu dumneavoastră pentru ca să-mi cunoașteți 
părerea despre noul program de lucru. Recunosc 
și față de dumneavoastră că atunci am greșit. 
Chiar daca la început nu am fost lâmurit^cu 
avantajele noului program, acum pot spune că 
planul se face, iar salariul îl realizăm în cele 
5 zile lucrate pe săptămînă. Acesta este un pro
gram ideal, pentru care mulțumesc din inimă 
tovarășului Nicolae Ceaușescu, pentru indicațiile 
date de a se schimba programul de lucru.

Dacă înainte de introducerea acestui program 
noi nu știam ce e repausul duminical, căci nu se 
făcea planul, acum putem spune că în cele 2 zile 
(sîmbăta și duminica) ne putem odihni, putem 
viziona un film, un spectacol, putem face excursii 
și să începem săptămînă cu pofta de lucru, dornici 
de a răspunde prin fapte partidului și statului 
nostru pentru condițiile de muncă și de viața 
create.

Pentru a vă putea da seama că tovarășul Puicaa, 
cu care ați stat de vorbă, nu a fost destul de bine 
informat asupra persoanei mele, vă fac cunoscut 
că dacă mi-ar plăcea să trăiesc ușor, nu aș mai 
sta la mină, unde lucrez de 19 ani, și nu m-aș fi 
calificat miner, ci aș lucra ca strungar, căci am 
și această calificare. De asemenea, vă mai aduc 
la cunoștință că nu lucrez la întreținere, așa cum 
vi s-a spus^ci lucrez la frontul de lucru în brigada 
condusă de minerul Borjoga Vasile, la galeria 
care va lega incinta principala Livezeni cu puțul 
de la Maleria.

Vă rog foarte mult să publicați în revista «Fla
căra» rîndurile de față pentru ca să cunoască și 
opinia publica adevărul și chiar părerea unui om 
care la început nu a fost de acord cu programul 
nou de lucru, dar care acum crede că nu s-ar 
putea introduce un alt sistem de lucru mai bun 
și mai eficient decît acesta.

Cînd se va pietrui drumul de 
7 kilometri?

Satele Dîlma și Runcșorul din comuna Bala, 
județul Mehedinți, sînt situate la 7 kilometri 
distanță de drumul județean Sovarna-Bala. Acest 
drum de 7 kilometri n-a fost reparat și nici 
pietruit de zeci de ani. Aceasta din cauză că de 
atunci și pînă astăzi aceste sate au fost arondate 
pe rînd la comunele Balta, Nadanova, Sovarna, 
Rudi na și Bala și nici una din aceste comune nu 
s-a ocupat de îngrijirea lori

Ambele sate au peste 2 000 de suflete, din care 
peste 100 navetiști printre care și noi cei care vă 
scriem., Cerbu Gh. Danilă și IIie Mihuțescu, anga
jați la diferite întreprinderi din județ. Din cauza 
drumului nepietruit nu există nici un mijloc de 
transport în comun în satele noastre.

în vara anului 1973, deputatii acestor sate au 
intervenit la conducerea județului și li s-a promis 
că se va repara drumul și se va prelungi unul 
din autobuzele de la Rudina sau Sovarna cu cap 
de linie la Dîlma. S-a făcut o reparație sumară. 
Cînd au venit organele de la I.R.T.A. să constate 
dacă poate circula pe acest drum autobuzul, au 
spus că drumul este necorespunzător. S-a inter
venit din nou la Direcția de drumuri a județului 
Mehedinți, dar fără nici un rezultat.

O a doua problema ar fi faptul că din pădurile 
de pe raza satelor noastre, I.F.E.Tr-Orșova și 
U.M.T.F.—Motru transportă lemnele exploatate 
cu autocamioane și tractoare pe drumurile de 
tarlale ale satului nostru. Au distrus complet un 
drum de tarla la Lapujnic, o fîntînă cu apa potabilă 
și un pod de ciment, toate în valoare de peste 
20 000 lei. Sătenii au reclamat acest caz județului, 
care a trimis reclamația la Direcția județeană a 
drumurilor, iar aceasta a trimis-o la secția dru
muri Baia de Aramă. Dar cererea aceasta este 
tot nerezolvată pînă azil!

Sătenii noștri se întreabă, și pe drept cuvînt, 
cînd vor fi rezolvate aceste probleme?

Vă scrie o mamă căreia 
i s-a luat copilul

Sînt Baciu Maria, am 28 ani, locuiesc în Bucu
rești, str. Popa Nan nr. 115 B,și am un băiețel 
de 4 ani și 8 luni. Sînt despărțită de soțul meu, 
copilul rămînînd în grija mea de cînd avea cîteva 
luni, in același imobil cu mine locuiesc mătușa 
și unchiul meu, Dumbravă Steliana și Zahar ia, 
amîndoi pensionari. Deoarece din 1972 urmez un 
curs seral de proiectare metalurgică, mătușa și 
unchiul meu, care nu au copii, s-au oferit să-mi 
supravegheze copilul pînă vin eu acasă. La fie
care chenzină contribuiam cu o sumă de bani la 
întreținerea copilului, completînd cu diverse ali
mente, fructe, alte mici sume de bani, unele a- 
tenții pentru mătușa și unchiul meu. Cu timpul, 
mi-am dat seama că ei caută sa îndepărteze copilul 
de mine și am vrut să-l dau la grădiniță. Unchiul 
meu s-a opus și, în timp ce eu eram la serviciu, 
a dus copilul socrilor mei, pe motiv că eu nu pot 
să-l cresc, că nu am grijă de el, dar de fapt spu- 
nîndu-și că dacă nu-l au ei, să nu-l am nici eu. 
Mai era și un meschin interes pecuniar, pierdeau 
800 lei lunar. Mai mult, m-au dat în judecată în 
numele soțului meu. Unchiul meu fiind admis 
martor principal, plîngînd a spus în instanță o 
mulțime de lucruri cu totul neadevărate la adresa 
mea. Ca urmare^au cîștigat procesul, iar copilul, 
pe care din luna septembrie (17, ziua de deschi
dere a grădiniței) nu mi s-a permis să-l văd, 
nici măcar să-i vorbesc la telefon, va rămîne la 
soțul meu, Baciu loan, care atîția ani nu s-a 
interesat de el. Vă rog din suflet să mă înțelegeți, 
este copilul meu și nu cred că există în lume cineva 
mai îndreptățit să crească un copil decît mama lui.

Ce s-a întîmpiat cu invalidul 
Manolache Aldescu?

Sînt Ulix Ghinea din Bistrița, jud. Mehedinți, 
și vă întreb și totodată propun, sâ publicați și 
măsurile ce s-au luat în legătură cu respingerea 
unei concurente la examenul medical pe motiv 
că ar suferi de inima (la un liceu pedagogic din 
municipiul Tg. Jiu). De la Direcția sanitară a 
județului Gorj am cerut lămuriri în scris încă din 
vară, dar n-am primit nic( un răspuns.

Oare situația invalidului Manolache Aldescu a 
fost în vreun fel reglementată după publicarea 
articolului «Amurgul unui campion»? Mă refer 
la situația sa materială îndeosebi.

Vă rog să ne țineți la curent și pe noi, cititorii, 
cu răspunsurile ce te primiți de la diferite foruri, 
așa cum procedați deseori în pagina «Flacăra la 
dispoziția dumneavoastră».

N.R. Așteptăm și noi împreuna cu dumnea
voastră răspunsurile forurilor în drept.

Au mai scris și alți deștepți ca tine, 
și eu tot aici sînt

Cu legitimă indignare vă redau un fapt ce mi 
s-a întîmpiat în dupa-amiaza zilei de 19 decem
brie 1973. M-am dus la magazinul pentru desfa
cere de piese de schimb radio-televizoare de la 
Halele Centrale din Ploiești, cu intenția să cum
păr patru baterii rotunde mari pentru un radio 
«Mamaia».

Așteptînd în fața mesei — vitrina în care aceste 
boierii erau expuse — peste 20 minute, timp în 
care responsabilul Ion Pîrcălab (nici o legătură cu 
fotbalistul) se juca, literalmente se «hîrjonea», cu 
una din vînzătoare. Văzînd că apelurile mele 
repetate rămîn fără ecou, m-am apropiat mai 
mult de dînșii și i-am rugat să-și întrerupă puțin 
plăcuta îndeletnicire și să-mi vîndă patru baterii. 
Mai bine spargeam o vitrină sau dărîmam un 
raft cu piese! Doar că nu m-au linșat. «Vezi mă, 
condica este colo pe perete. Au mai scris și alți 
deștepți ca tine în ea și eu tot aici sînt. Cum o 
cheamă pe fată, nu te interesează pe tine, e în 
concediu și am adus-o eu să stea lingă mine ca o 
iubesc». Adaug la aceasta faptul că mă numesc 
Nicolae lehim, locuiesc în Ploiești, str. Democrației 
bl. 5, ap. 38, am 41 de ani, iar responsabilul nu 
arăta nici de 30.

Dar fiind trimis la condică, m-am uitat în 
conținutul acesteia și mi-am dat seama ca băiatul 
are într-adevâr dreptate. Dacă după toate cele 
scrise de cumpărători în această condică nimeni 
nu a luat nici un fel de măsuri, are un «spate» 
foarte puternic și poate să-și bată joc în conti

nuare de noi, bieții cumpărători. Așa că însoțit 
de zeflemelele responsabilului și ale vînzătoarei 
am ieșit umilit pe ușă.

Părinții îmi sînt bolnavi, 
eu ce să fac?

Vă scrie Păsăilă Rodica,domiciliată în Rădăuți, 
județul Suceava, fundătura Cărămidăriei nr. 3, 
elevă în clasa a Vi-a la Școala generală nr. 4, 
fiica lui Păsăilă loan în etate de 47 de ani, fost 
muncitor la întreprinderea de panificație din 
Rădăuți, îndeplinind funcția de încărcător și 
descărcător, vin cu lacrimi în ochi a vă aduce la 
cunoștința următoarele: tatăl meu a muncit timp 
de 25 de ani, iar astăzi este grav bolnav și nu mai 
poate să se țină pe picioare, nu mai poate munci.

A stat în spital de două ori în care timp cu tot 
ajutorul dat de medici nu s-a făcut bine.

Prezentîndu^se la comisia de expertiză medi
cală din Rădăuți, tatălui meu nu i s-au luat în 
considerație fișele de observație și celelalte acte, 
ci a fost dat afară spunindu-î-se că este bun de 
muncă. Astăzi stă acasă bolnav. Eu sînt elevă și 
nu an de nici unele. Mama a cerut să fie încadrată 
undeva, dar au spus că n-au locuri. Este și ea 
bolnavă. A fost operata de trei ori. Fața de situația 
în care mă găsesc, la vîrsta de 12 ani, vă scriu 
cu lacrimi în ochi de soarta mea și a părinților 
mei în care mi-am pus toate speranțele pentru a 
fi folositoare societății noastre de azi.

Cu sprijinul Comitetului județean Suceava 
al P.C.R. Direcția pentru problemele de 
muncă și ocrotiri sociale jud. Suceava 

ne răspunde

Vă restituim scrisoarea adresată redacției re
vistei «Flacăra» de către eleva Păsăilă Rodica din 
Rădăuți, Fundătura Cărămidăriei nr. 3, prin care 
solicită ca tatăl său să fie înscris la pensie de 
invaliditate, iar mama să fie încadrată în muncă 
și vă informăm următoarele:

Tatăl petiționarei, Păsăilă Al. loan, în vîrstă 
de 47 de ani, a funcționat ca încărcător-descăr- 
cător la secția panificație Rădăuți pînă la data 
de 1 iunie 1973 cînd s-a îmbolnăvit și a solicitat 
să fie înscris la pensie de invaliditate.

intrucît Cabinetul de expertiză medicală și 
recuperare a capacității de munca Rădăuți n-a 
avizat favorabil propunerea de pensionare, peti
ționara a solicitat, printr-o scrisoare adresată 
conducerii partidului, sprijin pentru a se rezolva 
această problemă.

Ca urmare, tatăl petiționarei a fost examinat 
de către Comisia interjudețeană de expertiză 
medicală și recuperare a capacității de muncă 
Suceava, care, după ce l-a internat în spital pen
tru analize, i-a avizat favorabil pensionarea.

Fiind încadrat în gradul III de invaliditate, prin 
decizia nr. 26534 din 7 decembrie 1973 i s-a 
acordat, cu începere de ia 1 noiembrie 1973, 
data desfacerii contractului de muncă, o pensie.

în ceea ce privește încadrarea în muncă a 
mamei, aceasta a fost rezolvată prin plasarea sa 
ca muncitoare la Cooperativa «Munca Invalizilor» 
din Rădăuți, ai salarizarea în acord.

director șef oficiu
inginer I. Sfîrnaciuc V. Andrian

Apa ne trece pe la porți, 
luînd drumul orașului

Sînt Gheorghe Ecobescu și vă adresez cu încre
dere aceste rînduri, pentru a da viață din nou 
satului meu natal, comuna Runcu din județul 
Gorj. Cîndvasun izvor, chiar de la nașterea lui, 
răcorea în zilele toride ale lui Cuptor sticlele cu 
licoarea pămîntului, apoi mai la vale adăpa toată 
suflarea Runcului ce se bucura de această apa 
curată, fără miros și culoare, dar cu gust de sănă
tate și viață. Vîlceaua, cum îi spun runcanii, le 
era viața, era tămăduirea setei și curățenia iilor, 
potolea și setea pămîntului din verile uscate.

Au trecut ani, zeci de ani ds atunci. Prin anul 
1963 o conductă cu diametrul de 300 mm a plecat 
din Runcu să ducă apă confraților noștri din Tg. 
Jiu — acțiune bine gîndită și de folos, fără a dăuna 
runcanului. Prin anul 1965—1966 Combinatul de 
ciment Bîrsești—Tg. Jiu, cu o conductă de 600 mm, 
ne seacă apa din Runcu, iar acum cînd vă scriu, 
o nouă conductă, dar de 800 mm în diametru, 
secătuiește Runcul de minunata lui apa potabilă. 
Azi runcanul nu mai are apă, dar are drumuri 
desfundate cu bolovani rămași de la cei ce i-au 
răpit-o.

Cred că ar fi bine ca tovarășii de la oraș, cum 
le zicem noi, să ia măsuri de instalare de cișmele 
în comună, în care apa să fie împinsă cu pompele, 
că altfel nu urcă, nu are presiune. Să rămînem 
și noi, runcanii, mulțumiți că mai avem din apa 
noastră ce ne trece pe la porți luînd drumul ora
șului. La fel, fabrica de ciment din Bîrsești să-și 
foreze puțuri pentru apă, așa îneît cimentul să 
nu mai aibă nevoie de apa gîrlei din Runcu. A- 
ceasta fiind povestea apei noastre, am dori să se 
ia măsuri acolo unde trebuie și să se dea curs apei 
și la izvorul ei, pentru a ne mulțumi și pe noi, cei 
de la izvoare.



Sosește pînă la noi rezonanța 
notelor solfegiate pe strunele 
viorilor și violoncelelor măies
trite aici, astăzi, ca si acum trei 
luni,cînd ÎNTREPRINDEREA DE 
PRELUCRARE A LEMNULUI 
REGHIN și-a sărbătorit cente
narul.

în concertul realizărilor con
semnate cu acel prilej — cînd 
întreprinderii i-a fost conferit 
Ordinul Muncii clasa l-a pentru 
contribuția deosebită adusă în 
domeniul prelucrării lemnului 
— trecerea în revistă a succese
lor obținute de-a lungul anilor, 
a reprezentat — atunci ca și 
acum — motive de satisfacție și 
bucurie, prilej totodată a reeva
luării posibilităților pentru obți
nerea și în viitor a acelorași fru
moase rezultate.

Pentru că dacă astăzi I.P.L. 
REGHIN, reprezintă o firmă ale 
cărei recomandări nu mai sînt 
necesare, motivația afirmației o 
găsim în buna reputație căpătată 
în rîndul beneficiarilor de ma
teriale sportive din lemn: ra
chete tenis, săniuțe, bărci, a 
celor de articole muzicale: viori, 
violoncele, chitare, ca și altora 
de alt gen. Sîntem informați, 
printre altele, că producția de 
rachete a anului 1974 va atinge 
cifra de 105 000 bucăți.

Girul suprem al acestei repu
tații îl descoperim în triunghiul: 
calitatea execuției — prompti
tudinea onorării contractelor — 
bunele relații comerciale între
ținute cu beneficiarii.

Si chiar dacă acest triunghi 
nu constituie reprezentarea gra
fică a emblemei firmei, întot
deauna el ne semnalează că în 
interiorul laturilor lui citim: 
ÎNTREPRINDEREA DE PRELU
CRARE A LEMNULUI REGHIN.



DOSAR FLACĂRA
«Să știi că nu este doar o anecdotă po

vestea cu încercarea răbdării — îmi scria 
un fost coleg. Sau. poate anecdota s-a 
răspîndit în urma procesului pe care ți-l 
voi povesti, sau, cine știe, avocatul s-a 
inspirat din anecdotă...»

PROCESUL

M-a surprins că în momentul în care 
președintele a dispus strigarea procesului, 
pe banca apărării a luat loc un distins pro
fesor de drept, avocat celebru, care nu prea 
avea ce căuta într-un asemenea caz modest 
și oarecum simplu din punctul de vedere al 
problemelor juridice pe care Ic punea și, 
mai ales, m-a surprins dosarul enorm pe 
care și l-a instalat în față, adunînd mai 
bine de un metru grosime. Ținea palma 
deschisă pe coperta superioară a imensu
lui dosar, sugerînd un fel de gest de amenin
țare, în sensul că acolo se cuprind dovezile 
cu care îmi va zdrobi acuzarea. Dealtfel 
și prin felul în care a înclinat capul spre a 
mă saluta, părea că vrea să-mi sugereze 
un avertisment în sensul că vom duce îm
preună o luptă grea.

în boxa acuzaților, lîngă milițianul de 
pază, arestatul își mușca pumnii vădind o 
emoție intensă. Privindu-1 în această stare, 
îmbrăcat în haine vărgate, regretam că mi 
se confirmase o prevestire sumbră. îl cu
noșteam. Da, îl cunoșteam de mai bine 
de un an și tocmai de aceea îmi era milă 
de el. «Iată în ce mod stupid poate ajunge 
criminal un om!». îmi spuneam.

JURNALUL 
VINOVATULUI

Eram de serviciu într-o duminică. Și 
atunci, cînd a venit pentru prima dată la 
mine, era tulburat, îmi vorbea plîngînd. 
în general, cînd plînge un bărbat, e foarte 
comic, penibil, sau foarte trist. El nu era 
nicicum. De tulburat ce era mi-a trebuit 
mult timp ca să înțeleg ce dorește. Tot ceea 
ce îmi povestea era întretăiat de întrebarea 
dacă este firesc ceea ce i se întîmplă lui, 
adică dacă este firesc ca soția lui pe care a 
scos-o din anonimat, pe care a ținut-o la 
școală în timp ce el făcea pînă și menajul, 
pe care a ferit-o de toate greutățile vieții, 
să se comporte fată de el fără pic de recu
noștință, să îl înșele.

— S-a mai văzut asta, i-am spus.
— Bine dar eu, tovarășe procuror, eu 

o iubesc la fel de mult! De ce îmi reproșează 
acum că sînt mic de statură, că lucrez zi 
și noapte și nu mă ocup de ea, nu o distrez, 
nu sînt mereu vesel, nu sînt mai nu știu 
cum? Nu a văzut cum sînt, atunci, cînd 
ne-am căsătorit?

— Se pare că atunci, după cîte îmi spui, 
nu era ajunsă cucoană.

— Dacă aș putea să nu o mai iubesc 
atît! Dacă aș putea să privesc totul cu singe 
rece, dacă nu aș avea firea asta păcătoasă...!

— în fond, încă nu am înțeles pentru 
ce ai venit la procuratură. în chestiunile de 
familie noi nu prea avem dreptul să inter
venim. Ce crezi că putem face pentru dum
neata?

nu este 
doar 

o anecdotă

în loc de răspuns, cu gesturi stîngace din 
cauza emoției, a scos din servietă un caiet 
cu însemnări, spunîndu-mi:

— îs așa de ...nu știu cum. de nu pot să 
vă mai povestesc. De veți citi aici înțelegeți 
totul.

Mai întîi mi-a venit să îi înapoiez caie
tul și să îi spun că nu mă interesează notările 
lui. dar simțeam că e teribil de frămîntat 
și refuzul de a-1 asculta l-ar fi amărit și mai 
rău. Mi-am aruncat ochii pe una dintre 
primele pagini:

«...seară frumoasă de toamnă, cu umbre 
lungi, cu aer lăptos, cu priveliștea munților. 
Motorul lui «Țăndărică» sună rotund. Toar
ce ca un motan, cum ar fi spus ea. Coborind 
curbele mi-am amintit că ea a numit mași- 
nuța noastră «Țăndărică»... E atît de fru
moasă îneît nu îmi vine să cred că e soția 
mea. Aș vrea să o pot privi îndelung, chiar 
și în timpul mersului, dar nu pot face asta 
tocmai acum, cînd vreau să conduc fără 
greșeală, să învețe și ea. Ploaia a început 
brusc, aproape din senin. E o furtună de 
vară și palele vîntului au început să lo
vească lateral Pe marginea șoselei, o fetiță 
în rochiță albă, udă, desculță, cu sandalele 
legate peste umeri, strîngîndu-se de frig, 
cu un gest stîngaci, mai mult din priviri îmi 
dă să înțeleg că ar fi bucuroasă să coboare 
cu noi spre oraș. Frinez. Dar, nervoasă, 
soția mea strigă să accelerez, făcîndu-mă 
netot și tîmpit, pentru faptul că nu m-am 
gîndit că fata cu rochia udă ar fi murdărit 
husele mașinii. Am continuat drumul tă
cut, amărit. De ce a trebuit să îmi strice 
mulțumirea acelei excursii?»

— Ești profesor de română ?, l-am între
bat.

— Nu... Vă rog să citiți mai departe.
— Crezi că mă pot interesa micile dumi- 

tale neînțelegeri de familie, chiar dacă le 
descrii frumos?

A întors cîteva file și aproape m-a obli
gat să citesc în continuare:

«...Acum conduce ea. S-a întîmplat așa 
cum mă temeam. Oricît îi spun să fie atentă, 
în felul ei de a conduce se transmite și mîn- 

dria și ambiția care o stăpînesc în toate. 
De aceea a făcut și accidentul. A intrat în 
depășirea aceea riscantă doar pentru sim
plul motiv că a fost la rîndul ei depășită. 
Am înțeles că se va izbi cu o secundă îna
intea ei, și, de aceea am avut timp să îi 
acopăr fața cu mîinile. Cioburile parbri
zului m-au rănit numai pe mine. Dar ea 
nici nu a venit să mă viziteze în spital...»

Anticipînd intenția mea de a-i restitui 
caietul, vizitatorul a deschis la o altă filă:

«Să dispar eu din viața lor? Să părăsesc 
casa în care am adus-o de la țară, să stau 
undeva departe și să îi plătesc doar pensie 
alimentară pentru fetiță?... Cum aș putea 
să mă despart de ea? Și mai ales cum aș 
putea să mă despart de fetiță?... Poate to
tul nu este decît ceva trecător... Poate../ 
De aș avea tăria să suport totul... Măcat 
de nu l-ar aduce pe Dumitru la noi în casă... 
de nu și-ar bate joc de mine în fața fetiței...»

— E firesc, domnule procuror, să pățesc 
asta?, m-a întrerupt, tocmai cînd deve
nisem mai interesat față de însemnările lui.

— E firesc! E foarte firesc!, i-am spus 
nervos.

Se pare că violența răspunsului meu l-a 
surprins pînă și pe șoferul de serviciu, care 
asista la scenă, dar nu știam ce să îi spun.

— Vezi și dumneata, am reluat cam în
curcat, există lege pentru adulter. Nu ai 
decît să ne faci o reclamație, o surprindem 
în flagrant delict cu «al treilea», și face...

— închisoare?!, m-a întrerupt speriat. 
Doamne ferește! Nu vă gîndiți că încă o 
iubesc? Nu vă gîndiți la fetița noastră?

— Ba mă gîndesc! Dar ce îți pot ajuta eu ?
Și-a luat caietul și a plecat fără un cu 

vînt. După plecarea lui curioasă, șoferul 
a explodat:

— De ce naiba nu i-ați spus să îi tragă la 
cucoana lui o mamă de bătaie sănătoasă, 
de să-i scoată fumurile din cap și din... 
Soarele ei de muiere!

— Blegul ăsta? Dacă merge așa, ori se 
sinucide, ori ajunge ca o cîrpă. ori cine 
știe ce naiba de prostie face, i-am răspuns, 
fără să știu că atunci făceam prevestiri.

RECHIZITORIUL

Cînd președintele completului de jude
cată mi-a dat cuvîntul pentru a-mi rosti 
rechizitoriul, am avut o clipă de cumpăni
re. După enunțurile juridice procedurale, 
la «starea de fapt» i-am povestit viața de 
familie, pas cu pas. Am vorbit despre ne
rușinarea soției lui care și-a adus amantul 
în casă, despre umilințele pe care a încercat 
să le îndure de dragul unei căsnicii în care 
mai credea și de dragul copilei lor. Se dorea 
însă alungarea Iui din locuință. Amantul 
a trecut la gesturi dure. Așa s-a ajuns că 
în timp ce era bătut, a scos briceagul să 
se apere și lama lui a pătruns adînc în pîn- 
tecele celui care îl pălmuia. Legitimă apă
rare? Nu... Doar scuza provocării... Era 
vinovat, fiindcă la palme nu se răspunde 
cu armă care poate aduce moartea... Urma 
să cer dozarea pedepsei în limitele stabi
lite de legiuitor. Spre maxim, sau minim... 
Am optat pentru a doua soluție. în sală 
era liniște de mormînt. Cred că au trecut 
vreo două minute din clipa în care m-am 
așezat pe scaun, cînd l-am auzit pe jude
cător monnăind pentru sine: «Da, cam asta 
e...» și apoi cu glas tare:

— Apărarea, vă rog, aveți cuvîntul!

LIMITELE 
RĂBDĂRII

Profesorul de drept, în postură de avocat, 
s-a ridicat în picioare cu gesturi încete și 
apoi a început să răsfoaiască filele imensului 
dosar din fața sa; încet, cu gesturi domoale. 
de parcă ar fi vrut să citească numai pen
tru sine întreg conținutul dosarului de di
mensiuni neverosimile. A trecut un minut, 
cinci, zece...

Nu am mai putut răbda. Aveam senzația 
că vrea să își dea prea multă importanță, 
să ne umilească pe noi, juriștii de rînd. 
M-am ridicat nervos:

— Tovarășe judecător! Vă rog să între
bați pe apărătorul inculpatului dacă are 
sau nu ceva de spus! Mai avem de judecat 
pe rolul de astăzi o sumedenie de dosare!...

Profesorul s-a oprit din răsfoit și s-a uitat 
la ceas cu un gest ostentativ. A zîmbit 
triumfător:

Zece minute! Exact numai zece mi
nute m-a putut suporta distinsul meu co
leg, procuror de ședință. Vă rog respectuos 
să aveți în vedere că inculpatul a îndurat 
un chin mult mai mare timp de cîțiva ani... 
Să ne mirăm oare că la un moment dat 
și-a ieșit din minți?... Poate veți spune că 
am încercat aici un gest de spectacol de 
gust îndoielnic. Vă rog să mă iertați pentru 
asta. Sînt convins însă că am făcut-o pen
tru mai deplina înțelegere a stării de spi
rit a inculpatului care l-a dus la actul con
damnabil: pentru mai adînca înțelegere a 
vinovăției sale, și pentru mai dreapta dră
muire a pedepsei ce i se cuvine. Dealtfel 
— aici s-a înclinat spre mme — nici nu aș 
fi avut ce pleda, fiindcă tot ce era de spus 
a fost rostit de către procurorul de ședință, 
reprezentantul acuzării.

Pentru cîteva clipe mi-a fost rușine că 
m-am lăsat prins în capcana avocatului. 
Numai pentru cîteva clipe spun, fiindcă 
privirile celor care asistau la proces mi-au 
dat să înțeleg că era bine așa...

Emil POENARU
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Asemenea atîtor altor tinere 
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